
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

مدیرکل دفتر سلامت و تندرستی وزارت آموزش و پرورش 
درباره زمان شــروع واکسیناســیون معلمان گفت: تا چند روز 
آینده فرایند کار از طرف وزارت بهداشــت و وزارت آموزش و 
پرورش تعریف و اطلاع رسانی خواهد شد. به گزارش خبرگزاری 
صدا و سیما؛ »محمد محسن بیگی« گفت: اطلاعات کارکنان 
مجموعه آموزش و پرورش هم در بخش دولتی و هم در بخش 
غیردولتی در اختیار وزارت بهداشــت قرار گرفته اســت تا در 
ســامانه واکسیناسیون درج شــود و در این چند روز اخیر با 

تعطیلات مواجه شدیم.
وی ادامه داد: احتمالاً تا چند روز آینده فرایند کار از طرف 
وزارت بهداشت و وزارت آموزش و پرورش تعریف و اطلاع رسانی 
خواهد شد. فکر می کنم در چند روز اول مرداد این امر قابلیت 
اجرایی نداشته باشد، زیرا هنوز برنامه ریزی ها در حال انجام است 
و احتمالاً چند روزی واکسیناسیون معلمان تأخیر داشته باشد، 
ولی کلیات موضوع در دســت وزارت بهداشت است و بزودی 
انجام خواهد شد. وی گفت: به محض اینکه فرایند واکسیناسیون 
تعریف شود، تاریخ را اطلاع رسانی می کنیم تا معلمان طبق بازه 

زمانی تعیین شده به مراکز مراجعه کنند.
محســن بیگی درباره تعداد معلمانی کــه اطلاعات آنها به 
وزارت بهداشت جهت واکسیناسیون ارسال شده است، گفت: 
تعداد کارکنان آموزش و پرورش در بخش دولتی حدود ۹۳۰ 
هزار نفر هســتند که ممکن است درصد بسیار اندکی هم کم 
و زیاد شــود. در بخش غیردولتی نیز تعداد کارکنان ۲۳۰ هزار 
نفر هســتند و در مجموع نزدیک به یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
نفر از کارکنان مجموعه آموزش و پرورش باید واکسینه شوند.

او در پاســخ به این سؤال که آیا این آمار علاوه بر معلمان، 
کارمندان بخش آموزش و پرورش را هم شامل می شود؟ گفت: 
بله، هر شــخصی که با مدرسه سر و کار داشته باشد مشمول 
این آمار خواهد شــد. زیرا همــه کارکنان آموزش و پرورش با 
مدارس ســر و کار دارند مانند مدیر مدرســه، عوامل اجرایی، 
عوامل خدماتی، عوامل نظارتــی و... با دانش آموزان در تعامل 
هستند و بنابراین کل مجموعه در این قالب قرار خواهند گرفت.

وی در پاسخ به این سؤال که اولویت واکسن با کدام گروه از 
معلمان است و آیا معلمان بر اساس سن واکسینه خواهند شد؟ 
گفت: این مسأله هم جزو مواردی است که باید در همان فرایندی 
که عنوان شــد، از سوی وزارت بهداشت تعریف شود. احتمالاً 
تفاوت کلی میان معلمان برای واکسیناسیون وجود نداشته باشد، 
زیرا باید همه معلمان در گروه های سنی بالاتر یا پایین تر در همه 
شهر ها و روستا ها واکسینه شوند. محسن بیگی ادامه داد: فقط 
ممکن است واکسیناسیون از نظر بازه زمانی طولانی تر شود، زیرا 
در برخی نقاط تعداد و تراکم افراد کمتر و در برخی نقاط بیشتر 
است. الان بحث اولویت نیست، چه معلمان مدارس استثنایی و 
چه عادی همه در لیست واکسن قرار گرفته اند. کل معلمان در 
برنامه واکسیناسیون قرار گرفتند، بنابراین تفاوتی میان آنها وجود 
ندارد. وی در واکنش به بازگشایی مدارس از مهر ماه سال جاری 
و نوع حضور دانش آموزان به شــکل روزانه یا یک روز در میان 
در کلاس های درس توضیح داد: نوع حضور دانش آموزان هنوز 
مشخص نیست، اما اصل موضوع یعنی بازگشایی مدارس مورد 
موافقت بخش های مختلف است. مقدمات و تدوین شیوه نامه 
زمانبر خواهد بود و نمی توان فعلًا یک نســخه واحد برای همه 
اعلام کرد، اما ممکن اســت دستور العمل آن تا پایان مرداد ماه 

ابلاغ و آماده شود.
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بخش قابل توجهی از اقتصاد فرهنگ و هنر مربوط به 
سریال های خانگی است 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

»ســــــــریال های خانگــــی هم از منظر اقتصادی و هم فرهنگی جایگاه مهمی 
در جهان پیدا کرده اند و کشور ما هم نمی تواند هم از نظر اقتصادی و هم فرهنگی 
نسبت به این مسأله بی توجه باشد و اگر ما نتوانیم در این زمینه تولید داخلی داشته 
باشــیم، مصرف کننده روزافزون تولیدات غربی و منطقه ای خواهیم شد. همچنین 
شرایط کرونایی و قرنطینه ایجاب می کرد که مردم بیشتر در خانه بمانند و در این 

شرایط بحث سریال های خانگی اهمیت مضاعفی پیدا کرده است.«
 ســید عباس صالحی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سؤال 
سید مجتبی محفوظی که »چرا این وزارتخانه توجهی به محتوای سریال های خانگی 
نمی کند؟«، گفت: سریال های خانگی از زاویه های مختلفی دارای فرصت ها و مخاطراتی 
هســتند. فرصت هایی که سریال های خانگی دارند در فضای اقتصاد فرهنگ و هنر 
اهمیــت دارد و باید گفت که بخش قابل توجهــی از اقتصاد فرهنگ و هنر مربوط 
به ســریال های خانگی است. امریکا به طور میانگین ســالانه ۱۰۰ میلیارد دلار از 
ساخت سریال های خانگی درآمد کسب می کند و ترکیه هم پس از امریکا بزرگترین 
تولیدکننــــده ســـریال های خانـــگی و تلویزیونی است که ۱۵۰ سریال ترکی به 
بیش از ۱۰۰ کشور جهان صادر کرده است. صالحی با بیان اینکه در کنار فرصت ها 
بایــــد نـــگاه آسیب شناســــانه ای به سریال های خانگی هم داشته باشیم، گفت: 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی این دو نگاه را درباره سریال های خانگی با هم پیش 

برد تا هم از فرصت های آن استفاده و هم به تهدیدات و مخاطرات آن توجه شود.
او با اشاره به مخاطراتی که ممکن است از طریق سریال های خانگی وجود داشته 
باشــد، گفت: مخاطره اصلی که در فضای سریال های خانگی می تواند مطرح باشد 
ضعف در مضامین و محتوای سریال ها است و ممکن است که مضامین این سریال ها 
سطحی و ناهنجاری هایی داشته باشد و از مقررات اخلاقی، دینی، سیاسی و اجتماعی 
عبور کرده باشد.توجه به حقوق مصرف کنندگان هم یکی از مسائل مهمی است که 
ممکن اســت در آن مخاطره ای به وجود آید و اگر سریالی کشش و محتوای خوبی 

نداشته باشد، حقوق مصرف کننده ضایع می شود.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی اظهار داشــت: اقتصاد سریال سازی هم مسأله ای 
مهم اســت و منابع مالی سریال سازی باید کاملًا شفاف و با اطمینان نسبی باشد و 
ما در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی اقداماتی را انجام دادیم و حتی آیین نامه ای را 
در این باره به شورای عالی انقلاب فرهنگی ارائه کردیم تا در جاهایی که لازم است، 
مقرراتی در نظر گرفته شود. صالحی با اشاره به اینکه شورای پروانه ساخت و شورای 
پروانه نمایش در حوزه شــبکه نمایش خانگی وجود دارد، گفت: هر فیلمنامه ای که 
بخواهد پروانه ساخت بگیرد، ابتدا باید طرح اولیه آن در این شوراها به تصویب برسد 
و ما اقداماتی را انجام دادیم تا این الزام ایجاد شود که فیلمنامه کامل یک سریال در 

همان ابتدا به شورای پروانه ساخت ارائه شود.این در حالی است که در گذشته فقط 
حلقه اول سریال به شورای پروانه نمایش ارائه می شد، اما الان باید تعداد زیادی از 
حلقه های یک سریال به شورای پروانه نمایش ارائه شود تا بتواند مجوز دریافت کند. 
همچنین برای شفافیت در بخش های مالی فیلم ها و سریال هایی که پروانه ساخت 
می گیرند، ابتدا باید یک خوداظهاری مالی داشته باشند و همچنین باید پروانه مالکیت 
را بگیرند که مشــخص شود مالکان آن چه کسانی هستند.ما آیین نامه ای را در این 
زمینه تهیه و به شــورای عالی انقلاب فرهنگی ارائه کرده ایم که اگر تصویب شــود، 
اطمینان بیشتری حاصل می شود تا از فرصت های سریال های خانگی استفاده شود 

و تهدیدات و مخاطرات آن کاهش یابد.
او با بیان اینکه شــورایی که بر محتوای فیلم ها و ســریال ها نظارت می کند باید 
فراقوه ای باشد، گفت: بنده معتقدم که در کنار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی باید 
مســئولانی از ســازمان صدا و سیما، سازمان تبلیغات اســلامی، حوزه علمیه قم و 
نمایندگانی از کمیسیون فرهنگی مجلس حضور داشته باشند و باید یک شورای فرا 
قوه ای جهت نظارت بر این ســریال ها وجود داشته باشد. همچنین به دلیل سرمایه 
زیادی که از ســریال های خانگی به دست می آید، باید حتماً منابع مالی هر سریال 
شفاف باشد تا مصادیقی از پولشویی را نداشته باشیم. اقتصاد فرهنگ و هنر و همچنین 
هویت و دیپلماسی کشورها وابسته به سریال هایی است که می سازند و کشورها نفوذ 
و دیپلماسی فرهنگی خود را از طریق سریال هایی که می سازند، پیش می برند. اگر ما 
می خواهیم دیپلماسی دفاعی در برابر مصرف سریال های بیگانه و دیپلماسی تهاجمی 
برای صدور ارزش های انقلاب داشته باشیم، نیازمند یک سیاستگذاری راهبردی در 

حوزه سریال و نمایش خانگی هستیم.
در ادامه جلسه، سید مجتبی محفوظی در تشریح سؤال خود گفت: وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی باید به دنبال فرهنگ و ارشاد اســلامی باشد اما بعضاً سریال ها و 
فیلم هایی در شــبکه نمایش خانگی اکران می شود که پر زرق و برق است و در آن 
روابط نامشروع، اشاعه فحشا، خشونت، خیانت، جنایت و ترویج فرهنگ غربی دیده 

می شود که پیام این سریال ها ضد دین و فرهنگ اسلامی است.
نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی افزود: ما نباید مسأله فرهنگ را 
دست کم بگیریم و متأسفانه امروز دشمنان از فرهنگ برای ضربه زدن به ما استفاده 
می کنند و ما نباید فقط به دلیل مباحث اقتصادی، فرهنگ خود را زیر سوال ببریم 
و به دنبال آن باشــیم که مانند کشوری چون ترکیه سریال سازی کنیم.امیدوارم در 
دولت جدید برای فرهنگ و ارشاد اسلامی یک برنامه متقن وجود داشته باشد چرا 
که هشت سال است که مسائلی چون امر به معروف و نهی از منکر و حجاب و عفاف 

تعطیل شده و باید در دولت آینده پیگیری شود.

جزئیات واکسیناسیون 
۹۳۰ هزار معلم اعلام شد

رئیس سازمان حج و زیارت گفت: امیدواریم پیش از اربعین 
اعزام زائران عتبات به صورت محدود و هوایی آغاز شود. به گزارش 
خبرگزاری صداوســیما علیرضا رشیدیان با بیان اینکه معاون 
وزیر بهداشت نامه ای را در هفت ماده به سازمان حج و زیارت 
ارسال کرد که در صورت رعایت آن هفت ماده با اعزام هوایی 
زائران به عتبات عالیات موافقت شده است، افزود: هفته گذشته 
و پیش از مراســم عرفه معاون سازمان حج زیارت در سفر به 
عراق با وزیر گردشــگری این کشور مذاکراتی را درباره کلیات 
تفاهمنامه ای که تهیه شده بود انجام داد اما با توجه به تعطیلی 
۱۰ روزه در عراق قرار شد مذاکرات اعزام زائران ایرانی پس از 

پایان این تعطیلات ادامه یابد.
رئیس سازمان حج و زیارت گفت: در ایامی که اعزام زائران 
عتبات به صورت رسمی تعطیل شده است برخی به صورت غیر 
مجــاز این اعزام ها را با ویزاهای غیر زیارتی انجام می دهند که 
هزینه های بسیاری را به زائران تحمیل کرده است.  رشیدیان 
افزود: اگر امکان اعزام زائران عتبات با رعایت شــیوه نامه های 
بهداشــت فراهم شــود هزینه های زائران کاهش می یابد. وی 
گفت: با شــیوع بیماری کرونا دو هزار و ۵۰۰ دفتر زیارتی در 
کشور آسیب دیدند و مشمول تسهیلات حمایتی دولت شدند. 

احتمال اعزام زائران به 
عتبات در اربعین

نهادهای تصمیم سازاقتصادی غیردولتی دربسیاری از کشورها فعالند 
و سابقه چند صدساله دارند، اما درایران موضوع تفاوت اساسی دارد.

درکشورما، می توان این نهادهای بالقوه را مشاهده کرد، اما به فعلیت 
رســیدن آنها داستان دیگری دارد. هم اکنون اتاق بازرگانی طبق قانون، 
مشاور قوای سه گانه است. علاوه براین، دربخش کارشناسی اقتصاددانان 
تشــکل های متعددی مانند انجمن اقتصاددانان ایران شکل داده اند. این 
نهادها درطول سال های فعالیت خود به صورت مستمر درخصوص مسائل 
و مشکلات روز و همچنین ترسیم نقشه آینده اقتصاد، پروژه های مطالعاتی 
بسیاری انجام داده اند و درخصوص مسائل روز نیز نظرکارشناسی خود را 

به گوش مسئولان اجرایی کشور رسانده اند.
بنابراین هرچند درکشورما، همانند انگلیس نهادی مانند »کلوپ اقتصاد 
سیاسی« نداریم، ولی ظرفیت های بسیاری وجود دارد. این درحالی است 
که مشــکل اصلی درکشور اولویت نداشــتن اقتصاد است؛ دربسیاری از 
کشورها، سیاست درخدمت اقتصاد است، اما درایران همواره اقتصاد تحت 

تأثیر سیاست بوده و به عنوان اولویت به رسمیت شناخته نشده است.
از ســوی دیگر، با نگاهی به جایگاه و ســهم و نقش مشاوران درایران 
می توان دلیل شکل نگرفتن چنین نهادی را دریافت. هم اکنون دربخش 
دولتی و خصوصی مشــاوران بسیاری فعال هستند، ولی مسأله این است 

که درفرهنگ سازمانی مشاور و مشاوره پذیرفته نیست.
 درواقع ایران، کشــوری رئیس محور است و مشاوران سعی می کنند 
نظراتی را که مورد نظر رئیس مربوطه است بیان کنند. بنابراین حتی اگر 
چنین نهاد منســجمی درکشور به وجود می آمد کارایی لازم را نداشت و 
تنها یک نهاد به صدها نهاد موجود درکشور افزوده می شد،حتی مشاورانی 
که نظر کارشناســی خود را ارائه می کنند، نمی توانند تأثیری درتصحیح 
سیاست های اقتصادی داشته باشند، چراکه حرف آنها شنیده نمی شود یا 
به  کار گرفته نمی شود که نمونه های بسیار زیادی دراین زمینه وجود دارد.

 هم اکنون درکشــوراقتصاددانان و فعالان خصوصی با تجربه ای داریم 
که اگر دولت و حاکمیت بخواهند براحتی می توانند از ظرفیت کارشناسی 
آنها بهره ببرند. متأسفانه گوش شنوایی وجود ندارد. بدین ترتیب یکی از 
ریشه های عدم شکل گیری چنین نهادهای تصمیم ساز دربخش غیردولتی 

دامنه تأثیرگذاری آن است.
 زمانی که این نهادها قدرت تأثیرگذاری درفرایند تصمیم سازی ها را 
ندارند، انگیزه ای نیز برای تشکل آنها وجود ندارد. ازسوی دیگر، همانگونه 
که اشــاره شــد به  دلیل اولویت نبودن اقتصاد، مکتب و روش اقتصادی 
خاصی درکشــور مورد اجماع نیست و برهمین اساس، هردولتی با نگاه 

خود به اقتصاد می نگرد.
 این باعث می شود به دلیل ثابت نبودن مسیرحرکتی اقتصاد ایران، ارائه 
مشاوره و راهکار ازسوی نهادهای غیردولتی بسیار دشوارشود. درکشورهایی 
که دارای چنین نهادهایی هستند، حداقل برنگاه اقتصادی اتفاق نظر وجود 

دارد، اما درایران ملغمه ای ازاقتصاد آزاد، دولتی و... داریم.
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نشســت اعضای هیات مدیــره اتحادیه 
موسســات قرآنی کل کشــور با حضور وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی، مرتضی طلایی 
رئیس هیئت مدیره اتحادیه موسسات قرآنی 
کل کشور، اعضای هیئت مدیره اتحادیه، مهدی 
محمدی مدیرکل حوزه وزارتی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی و جمعی از مدیران معاونت قرآن 
و عترت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در محل 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، سیدعباس صالحی 
در ابتدای این نشست با تسلیت سالروز شهادت 
امام محمدباقر)ع( بر تعیین نقشه راه برای ادامه 
فعالیت های پیش روی اتحادیه موسسات قرآنی 
کشور تاکید کرد و گفت: به دو دلیل این جلسه 
را برگزار کردیم. اول اینکه بهانه ای باشد تا از 
همه دوستان و همکاران حاضر در این جلسه 
که دغدغه محافل قرآنی و موسسات قرآنی را 
دارند به ویژه آقای طلایی تشکر کنم. در یک 
سال گذشته در فضای قرآنی یک سال با آرامش 
پیموده شد و از همه دوستانی که با درایت و 
تدبیر این مسیر را پیش بردند تشکر می کنم.

وی افزود: امیــدوارم مجامعی که در یک 
سال گذشــته در این حوزه برگزار شده پایه 
ای شــود برای انسجام و همگرایی پدید آمده 
که به طور قطع در انجام فعالیت های قرآنی 

موثر خواهد بود.
صالحی ادامــه داد: دومین دلیل برگزاری 
این نشســت این اســت که در آستانه نقل و 
انتقال دولت مستقر به دولت سیزدهم هستیم 
و با شــروع دولت بعدی بهتر بود جمع بندی 
در زمینه مجموعه اقدامات این حوزه داشته 
باشیم و در این جمع بندی به تعیین وضعیت 
موجود بپردازیم  تا مسائل را به صورت شفاف 
تر و روشن تر در اختیار دولت بعدی بگذاریم 
زیرا تعیین وضع موجود برای حل مسائل کمک 

بزرگی خواهد بود.
وی با اشــاره به برخی موضوعات مطرح 
شده در این جلسه از جمله مسائل مالی، بیمه 
موسســات قرآنی و واگــذاری برخی وظایف 
به اتحادیه موسسات قرآنی پیشنهادهایی را 

ارائه کرد.
صالحی گفت: در بخش تفویض اختیارات به 
این اتحادیه باید توجه داشت که کدام اختیارات 
را می توان از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
سازمان تبلیغات و ... به این اتحادیه منتقل کرد. 

هر مقدار کارها به ویژه در حوزه قرآنی و دینی از 
تصدی دولت به سازمان های مردم نهاد منتقل 
شــود، قدر و معرفت آن بیشتر می شود زیرا 
حوزه دین و قرآن حوزه هایی است که از قدیم 
نقش اصلی را مردم بر عهده داشــته اند و هر 
چقدر این حوزه مردمی تر باشد حوزه معرفتی 
آن هم افزایش می یابد. بنابراین کارهایی که از 
دل مردم اتفاق می افتد باید رشد و توسعه یابد 

و منجر به کاهش تصدی دولت شود.
وی در عین حال تصریح کرد: بنابراین در این 
زمینه پیشنهاد می کنم کارگروهی با همکاری 
اتحادیه و معاونت قرآن و عترت وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی تشکیل شود و با نگاهی دقیق، 
منصفانه و عالمانه به چگونگی تفویض برخی 
اقدامات به اتحادیه موسســات قرآنی کشور 

پرداخته شود. 
زیرا برخی کارها در بخش وظایف حاکمیتی 
است و بر اساس اسناد بالا دستی است و بنابراین 
باید توجه داشت که کدام کارها را با توجه به 
این موضوع می توان تفویض کرد و حوزه های 
حاکمیتی و غیر حاکمیتی در این کارگروه مورد 

توجه قرار بگیرد.
صالحی تاکید کرد: بنابراین باید در این حوزه 
به صورت مرحله ای پیش رفت و در یک برنامه 
۲ تا ۴ ساله به آن توجه داشت و در ترکیب واقع 
گرایانه ای در مسیر تفویض وظایف به اتحادیه 

موسسات قرآنی کشور پیش رفت.

وی با اشاره به منابع مالی به عنوان دومین 
موضوع مطرح شده در این نشست ادامه داد: 
امسال خوشبختانه جدول کمک به موسسات 
و مراکز فرهنگی احیا شده است و پیشنهاد من 
در این بخش این است که در کارگروهی که 
تشکیل می شود دوستان مسائل مالی موسسه 
و آن دسته از طرح هایی را که می توان از طریق 
جدول حمایتی کمک دریافت کرد را مشخص 
کنند تا بتوان برای آن حمایت دریافت کرد و 
اتحادیه در این زمینه بودجه مورد نظر خود را 
به معاونت قرآن و عترت پیشنهاد دهد تا بتوان 

آن را بررسی کرد.
صالحی با اشاره به بیمه و مالیات به عنوان 
ســومین موضوع مطرح شده از سوی اعضای 
هیئت مدیره اتحادیه موسسات قرآنی کشور در 
این نشست، گفت: در کارگروهی که از سوی 
این اتحادیه و معاونت قرآن و عترت تشکیل می 
شود می توان به این موضوع هم رسیدگی کرد 
و می توان بر اساس موضوعات مطرح شده در 
این نشست در یک جمع بندی در حوزه های 
تفویض وظایف به اتحادیه، تامین منابع مالی 
و مسائل خاص با تمرکز بر بیمه و مالیات، بر 

همین اساس به تعامل با اتحادیه پرداخت.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در ادامه 
بر ضرورت وجود نقشــه راه برای ادامه مسیر 
اتحادیه موسســات قرآنی کشور تاکید کرد و 
افزود: این اتحادیه باید یک نقشــه راه داشته 

باشد تا وضعیت موجود مشخص و شاخص ها 
در این حوزه تعریف شود تا بر این اساس بتوان 
یک افق ۱۰ ســاله با جریان مردمی در حوزه 

قرآنی پیش برد.
وی گفت: در حوزه مباحث قرآنی در چند 
ســطح دغدغه هایی وجود دارد. در جامعه ما 
اعتقاد به قرآن بالا است و این موضوع مهمی 
اســت و یک ســرمایه قابل توجهی به شمار 
مــی آیدکه اعتماد ژرف و عمیقی به قرآن در 
کشور وجود دارد. همچنین در حوزه قرآن با 
موضوعاتی مانند انس با قرآن، خواندن قرآن، 
حضور در جلسات قرآنی، روخوانی و ... مواجه 

هستیم که باید به آن توجه داشت.
صالحی ادامه داد: بخش دیگر در حوزه قرآن 
مربوط به اطلاعات و آموزش های قرآنی است. 
اینکه سرانه مطالعه مذهبی چقدر است، حوزه 
معرفت چگونه اســت و سطح سوم مربوط به 
رفتار قرآنی است و اخلاق قرآنی و ایمان قرآنی 
به ترتیب سطوح چهارم و پنجم در حوزه قرآن 

است و باید به این سطوح توجه داشت.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی تاکید کرد: 
ایمان قرآنی از اهمیت زیادی برخوردار است 
و آیــه قرآنی به جان روح باید رســوخ کند. 
قرآن خواندن باید تحول وجودی در انســان 

به وجود آورد.
وی گفت: با توجه به سطوح قرآنی، اتحادیه 
موسسات قرآنی باید شاخص های قرآنی را به 

عنوان وضع موجود با ادبیات پژوهشی بیابد و 
به عنوان برنامه های میان مدت و بلند مدت بر 

این اساس پیش برود.
در ابتدای این نشست مرتضی طلایی رئیس 
هیات مدیره اتحادیه موسسات قرآنی کشور، 
گزارشی از مجموعه اقدامات یک سال گذشته 

این اتحادیه ارائه کرد.
وی گفت: از ســال گذشــته که اتحادیه 
موسسات قرآنی کشور تشکیل شد، اقداماتی 
در این اتحادیه آغاز شــد. هر ماه جلساتی در 
این اتحادیه با حضــور اعضای هیئت مدیره 
برگزار شــد و تاکنون ۱۲ جلسه برگزار شده 
است. نشست های فصلی و ۵۰ مصوبه در حوزه 

های مختلف داشته ایم.
وی افزود: جلساتی هم به صورت وبیناری 
با مدیران عامل استان ها برگزار کرده ایم و به 
طرح موضوعات، مسائل، مشکلات و چالش های 

این حوزه پرداخته شده است.
طلایی گفت: همچنین جلساتی با معاونت 
قرآن و عترت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
و ارتباطات هایی با فراکسیون ها و نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی داشته ایم تا بتواین از 
ظرفیت های موجود در این زمینه بهره ببریم.

وی در ادامــه به موانع و مشــکلات پیش 
رو نیز اشــاره کرد و افزود: واگذاری و تفویض 
ماموریت هایی در بخش مردمی به این اتحادیه 
یکی از مطالبات ما به شــمار می آید. حضور 
موسسات استانی این اتحادیه در شورای های 
فرهنگ عمومی کشور از دیگر مطالبات ما به 

شمار می آید.
طلایی گفت: در ســال ۱۴۰۰ هم در نظر 
داریم اقداماتی را انجام دهیم که از آن جمله 
می توان به تکمیل اطلس قرآنی کشور، برگزاری 
سلسله نشست های تخصصی با هدف آسیب 
شناسی وضع موجود، راه اندازی سامانه مدیریت 
جامعه و بانک اطلاعاتی موسسات قرآن و عترت، 
برگزاری دوره های به روز رسانی مدیران حوزه 
قرآنی در زمینه توانمند سازی و مهارت افزایی، 

اقدامات پژوهشی و ... اشاره کرد.
در این نشســت برخــی از اعضای هیئت 
مدیره اتحادیه موسسات قرآنی کشور به طرح 
مشکلات و چالش های پیش رو پرداختند که 
از آن جمله می توان به بیمه و مالیات موسسات 
قرآنی، چگونگی تفویض وظایف به اتحادیه، 
توجه به مناطق محروم و مرزی در حوزه های 

قرآنی و ... اشاره کرد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در نشست با اعضای هیات مدیره اتحادیه موسسات قرآنی کشور:

خواندن قرآن باید تحول وجودی در انسان ایجاد کند

دبیر قرارگاه عملیاتی ستاد مقابله با کرونا در نامه ای به استانداران و روسای 
ســتاد مدیریت بیماری کرونای استان های سراسرکشور بر ضرورت تشدید 
نظارت ها بر رعایت پروتکل های بهداشتی تاکید کرد.به گزارش پایگاه اطلاع 
رســانی وزارت کشــور، بابک دین پرست معاون هماهنگی امور اقتصادی و 
توسعه منطقه ای وزارت کشور و دبیر قرارگاه عملیاتی ستاد مقابله بااشاره به 
تصمیمات نشست مشترک صبح روز جاری قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله 
با بیماری کرونا وکمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی ستاد که به ریاست وزیر  
کشور وفرمانده قرارگاه برگزارگردید، گفت: با توجه به کاهش چشمگیرمیانگین 
رعایت پروتکل های بهداشتی درسطح کشور وتنزل آن به ۴۸ درصد، دربازه 
زمانی ۱۶ تا ۲۳ تیرماه جاری،   مقررشــد وزارت بهداشت، درمان وآموزش 
پزشــکی، درقالب کمیته عالی نظارت بر رعایت پروتکل های بهداشتی و با 
همکاری کامل وزارت صنعت،معدن وتجارت، دادســتانی کل کشور، نیروی 
انتظامی و اتاق اصناف کشور درسطح ملی و رده های متناظر آنها در سطح 

اســتان های کشور؛ درچارچوب طرح جامع مدیریت تجمع و تردد عمومی 
متناســب با وضعیت و روند بیماری کووید ۱۹ در شهرهای کشور  موضوع 
بند)۱( مصوبات چهل وچهارمین جلسه ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا و 
همچنین تأکیدات مصرح در بند )۱( مصوبات هفتاد و ششمین جلسه ستاد 

ملی، با عنوان» تشدید اعمال محدودیت ها درشهرهای قرمز« ومبنی براینکه 
با توجه به تأثیرشناخته شده برخی از مشاغل و فعالیت ها درگسترش بیماری 
و جلوگیری ازتجمعات به ویژه در اماکن سرپوشــیده، لازم است؛ به صورت 
قاطع و دقیق درشهرهای قرمز بر اساس تصمیم قرارگاه عملیاتی ستاد، نسبت 

به مشاغل زیر و در فضای سربسته اعمال محدودیت شود:
۱- رســتوران ها و قهوه خانه ها، به صورت پذیرایی درفضای بسته)ولی 

بصورت بیرون بر می توانند فعالیت کنند(
۲- تالارهای پذیرائی 

۳- سالن های سینما و تأتر 
۴- پاساژها و  بازارهای سربسته 

۵- استخرهای سرپوشیده و باشگاه های بدن سازی 
۶- شهربازی و باغ وحش ها 

۷- نمایشگاه های عمومی وتخصصی

 دولت سیزدهم چگونه می تواند بازار مسکن را فعال کند؟
در دنیــای امروز مســکن مهم ترین نیاز هر خانوار پس از غذا به حســاب 
می آید و سهم چشمگیری و سبد هزینه ای خانوار را به خود اختصاص می دهد.

در چهار دهه گذشته به تناسب رشد جمعیت، شاهد عرضه مسکن به بازار 
مصرفی بودیم و این خود باعث شد که همواره شاهد افزایش قیمت ها در این 
بازار باشــیم. تامین نشدن تقاضای حاصل از رشد سریع جمعیت و مهاجرت 
در چنــد دهه اخیر به شــهرهای بزرگ به دلیل ثابت بــودن مقدار زمین و 
محدودیت عرضه موجب بروز رشد مداوم قیمت مسکن شده و سبب می شود 
سرمایه گذاری در این حوزه به قصد کسب عایدی از رشد ارزش مسکن کاملا 

معقول و کم ریسک به نظر آید.
آنچه در سال های اخیر در کشور ساخته شده است، نصف آن رقمی است 
که باید باشد. سالانه در کشور نیاز به ساخت حداقل ۹۰۰ هزار واحد مسکونی 
اســت، در حالی که در این چند سال گذشته سالانه کمتر از نصف این تعداد 

ساخته شده است.
تورم بالا یکی از مشــکلات فزاینده اقتصادی و اجتماعی در ایران اســت. 
روند پایدار تورم منجر به کاهش سطح رفاه و افزایش نابرابری می شود و رشد 

اقتصادی را مختل می کند. 
تقارن عوامل مختلفی چون کسری بودجه که بخشی از افزایش آن ناشی از 
تحریم های شدید تجاری و مالی آمریکا علیه ایران است، درآمد نفتی پایین و 
هزینه های اقتصادی و همه گیری کرونا می تواند منجر به اتخاذ سیاست های 
پولی انبساطی بیشتر شود.جهش مکرر قیمت مسکن در فاصله سال های ۹۷ 
تا۹۹ در حالی متقاضیان مصرفی و همچنین سیاســت گذاران مسکن را برای 
احیای قدرت خرید خانه اولی ها در بازار ملک با اســتفاده از یک نظام تامین 
 مالی مناسب به بن بست رسانده است، بازار مسکن از نیمه دوم سال ۹۷ شرایط

 متفاوتی را تجربه کرد.
در ایــن دوره زمانی پارامترها و متغیرهــای بیرونی و به ویژه رویداد های 
سیاسی و نیز اقتصادی بر بازار مسکن اثر گذاشت. از جمله این پارامترها می توان 
به خروج آمریکا از برجام، بازگشت اقتصاد به دوره ابهام و عدم پیش بینی پذیری، 
جهش ناگهانی نرخ ارز و رسیدن آن به مرز ۳۰ هزار تومان در سال ۹۹ و تورم 
۳۰ تا ۴۰ درصدی و همچنین رشد منفی اقتصادی و التهاب در اقتصاد کشور 
اشــاره کرد. از ســوی دیگر درآمد واقعی خانوارها نزول کرد و جهش قیمت 
 مســکن در قالب رشد های شــدید ۶۰ تا ۹۰ درصد قیمت مسکن در کشور 

به وقوع پیوست.
برخی کارشناســان براین باورند که پس از ۳ سال از روزهای پرتورم، بازار 
مسکن وارد عصر جدیدی شده است. با یک نگاه گذرا به وضعیت بازار مسکن 
در بهار امسال به چهار اتفاق بر خواهیم خورد؛ تقاضای خرید به شدت کاهش 
یافته، قیمت در فایل های فروش افت کرده، تعداد فروشــنده ها زیاد شــده و 
قیمت معاملات قطعی نزول خفیف داشــته اســت. یکی از بازیگردانان اصلی 
بازار ملک در ســال گذشته نرخ دلار بود که هرزمان با شوک افزایشی روبرو 
می شد،  بازتاب آن در بازار مسکن به شکل جهش قیمت قابل رهگیری بود.

منحنی تغییرات نرخ ارز و قیمت مســکن در تهران در طی این مدت، به 
خوبــی اثر پذیری ماهانه ارزش املاک از تغییرات ماهانه نرخ دلار را نشــان 
می دهد. شــاید در تاریخ نوسانات ارزی گذشــته رابطه قیمت دلار و قیمت 

مسکن تا این حد محسوس نبود. 
تجربه گذشــته نشان می دهد که بازار مســکن همیشه تحت تاثیر مولفه 
انتخابات ریاســتجمهوری بوده است. عموم کســانی که سابقه ملک بازی در 
ســال  های گذشته را داشــته اند، معتقدند بعد از برگزاری انتخابات ریاست 
جمهوری هر دولتی، با هر نوع جهت سیاسی یا برنامه اقتصادی که روی کار 
بیاید شرایط بازار مسکن به سمت تعدیل قیمت آن هم کاهش قیمت اسمی 
پیش می رود.با روی کارآمدن دولت ابراهیم رییســی دو اتفاق ممکن اســت 
بیفتد؛ خوشــبینی عمومی به آینده که باعث از صحنه خارج شدن  انتظارات 
تورمی شــود و حساس شدن دولت ســیزدهم به جهش سه بازار بورس، ارز 
و مســکن. برآیند هر دو رخداد به نفع برقراری آرامش در بازار ملک خواهد 
بود.مورد دیگر که می تواند نقش تعیین کننده در بازار آینده داشته باشد، به 

میدان آمدن تقاضای مصرفی است. 
خریداران مصرفی، دسته ای از طیف فعال و غیر فعال بازار معاملات مسکن 
هســتند که الان در بازار حضور ندارند و غایب بزرگ محســوب می شــوند. 
بازیگردان دیگر این بازار برجام اســت. مذاکرات برجام طی ســه ماه گذشته 
روند خوبی را طی کرده و طرفین مذاکرات به نتیجه کار خوشــبین هستند. 
بازار مســکن به این رویداد سیاسی واکنش خوبی نشان داد و قیمت ها عقب 
نشینی کردند.بازار مسکن سابقه چنین عقب نشینی را در سال های ۹۴تا ۹۶ 
دارد. امضای برجام باعث شد تورم ماهانه مسکن به صفر برسد و ثبات نسبی 
قیمت در حوزه املاک برقرار شــود. این تغییرات در بیرون بازار مسکن برای 

اهالی بازار مسکن به معنای تغییر اوضاع و بهبود شرایط است. 
فروکــش کــردن انتظــارات تورمی فقط بر قیمت مســکن اثــر کاهنده 
نخواهد گذاشت بلکه قیمت ســایر دارایی ها همچون زمین و همچنین سایر 
کالاهــا همچون مصالح ســاختمانی را تحت تاثیر قرار می دهد.کارشناســان 
می گویند تقاضای ســرمایه ای برای خرید آپارتمان تــا ۵۰ درصد در برخی 
مناطق خوب کاهش پیدا کرده اســت. از طرفی دیگر شــاهد افزایش تعداد 
فروشــنده ها بودیم. افت قیمت پیشــنهادی فروش علامتی از تحلیل جدید 
 ســمت عرضه نســبت به اوضاع اســت. به این ترتیب شــرایط کنونی بازار 
مســکن حکایت از حرکت به ســمت تعدیل جدید دارد.اگــر دولت ابراهیم 
رییســی می خواهد در بازار مســکن ورود کند و برنامه ریزی هم بر روی آن 
داشــته باشد، باید برای بخش ســرمایه گذاری در این بازار تدبیری بیندیشد. 
یعنی باید بســته های سرمایه گذاری برای توسعه اجاره داری تدوین و طراحی 
کند که ترکیب سوبسیدهای دولت، ساخت مسکن های اجاره ای با سرمایه های 
بخــش خصوصی بتواند در میان مدت مقداری نرخ افزایش قیمت و اجاره بها 

را کنترل کند. 
در حال حاضر تقاضای مصرفی به علت قیمت بسیار بالا به کمترین مقذار 
خود رسیده است و با افزایش سقف وام و تسهیلات تا ۵۰۰ میلیون تومان نیز 
گره کار باز نخواهد شد.درآمدهای خانوارهای متوسط و ضعیف بسیار پایین تر 
از آن اســت که ماهانه ۸ میلیون تومان قســط وام دهند. برخی کارشناسان 
پیشــنهاد داده. اند که دولت باید حداقل ۱۰۰ هــزار میلیارد تومان از منابع 
بانکی را برای این کار تجهیز کند و آن را از محل آزادسازی سپرده های بانکی 
تامین کند. دولت آینده باید به ســمتی برود که با طرح های حمایتی قیمت 
زمین و پروانه ســاخت را حذف کند تا بخشــی از تقاضای مصرفی بتواند با 
قیمت مترمربع ۵ میلیون تومان صاحبخانه شــوند. اگر دولت بتواند این مبلغ 
 را وارد بازار مســکن کند و هزینه مســکن و پروانه را حذف کند،  می تواند با

 تسهیلات تک رقمی به راحتی سالانه ۳۵۰ هزار واحد مسکونی تحویل خانه 
اولی ها بدهد.

سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به توافق ایران با 
آمریکا و انگلیس درخصوص تبادل بشردوستانه و آزادی 
۱۰ زندانی از همه طرف ها تاکید کرد: ایران آماده است تا 

همین »امروز« این توافق را اجرایی کند.
به گزارش ایرنا، »سعید خطیب زاده« در حساب کاربری 
خود در توییتر نوشت: حیرت آور این است که ایالات متحده 
این حقیقت ساده را انکار می کند که »یک توافق درخصوص 
بازداشت شدگان به دست آمده است.« حتی شامل اینکه 

چگونه اعلام عمومی شود.
وی با اشاره به مذاکرات وین اظهار داشت: در وین - جدا 
از برجــام - با ایالات متحده و انگلیس درخصوص تبادل 
بشردوستانه و آزادی ۱۰ زندانی از همه طرف ها توافق شد. 
ایران آماده است تا همین »امروز« این توافق را اجرایی کند.

وزارت امور خارجه آمریکا شنبه شب مدعی شد: هنگامی 
که دوره انتقالی ]قدرت[ در ایران به پایان برســد،  آماده 

برنامه ریزی برای ادامه مذاکرات وین هستیم.

وزارت خارجــه آمریکا همچنین ادعا کرد: آماده ادامه 
مذاکــرات بودیم، اما ایرانی ها به خاطــر دوره انتقالی در 

کشورشان، زمان بیشتری را درخواست کرده اند.

اظهارات وزارت خارجه آمریکا ساعاتی پس از آن مطرح 
می شود که سید عباس عراقچی معاون وزیر امور خارجه و 
رییس هیات ایرانی در مذاکرات برجام در توئیتی تاکید کرد 

که مذاکرات وین باید منتظر دولت جدید در ایران بماند.
وی اظهار کرد: ما در دوران انتقالی به ســر می بریم و 
یک انتقال دموکراتیک قدرت در تهران در حال انجام است.

رییس هیات ایرانی در مذاکرات برجام افزود: روشــن 
اســت که گفت وگوهای وین باید منتظر دولت جدید در 

ایران بماند. این اقتضای هر دموکراسی است.
عراقچی گفت: آمریکا و انگلیس باید این نکته را درک 
کرده و ایجاد ارتباط بین یک تبادل انسانی - که آماده اجرا 

می باشد - با برجام را متوقف کنند.
وی تصریح کرد: تبــادل )زندانیان( را گروگان اهداف 
سیاســی قــرار دادن، باعث از دســت دادن تبادل و هم 

توافق می شود.
رییس هیات ایرانی در مذاکرات برجام افزود: ۱۰ فرد 
زندانی از همه طرف ها می توانند همین فردا آزاد شوند، 
اگــر آمریکا و انگلیس به تعهدات خود در توافق به عمل 

آمده عمل کنند.

ضرورت تشدید نظارت ها بر رعایت پروتکل های بهداشتی 

ایران همین امروز آماده اجرایی کردن توافق تبادل زندانیان است

 
  

معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید و امور ایثارگران به منظور بررسی 
شرایط ایثارگران و دیدار با آنان به استان چهارمحال و بختیاری سفر کرد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بنیاد شهید و امور ایثارگران، محمود پاکدل 
در سفر به استان چهارمحال و بختیاری با حضور در جلسه شورای اداری بنیاد 
شهید و امور ایثارگران این استان با اشاره به تأکید رئیس بنیاد شهید و امور 
ایثارگران مبنی بر تأمین مسکن و اینکه امسال سال نهضت ساخت مسکن 
برای ایثارگران نام گذاری شده است، افزود: شرایط جدید برای مسکن ملی 
فراهم شده است و امتیازات ایثارگری در طرح مسکن ملی منظور می شود که 

این امر گام مؤثری برای مسکن دار شدن ایثارگران است.
به گفته وی، بر اساس قانون بودجه سال جاری تسهیلات مسکن در مرکز 
استان ها از ۱۲۰ و ۱۶۰ میلیون تومان به ۳۰۰ میلیون تومان، در شهرستان ها 
از ۱۰۰ میلیون به ۲۵۰ میلیون و در روستاها از ۶۰ میلیون تومان به ۲۰۰ 
میلیون تومان افزایش داشــته است و ایثارگران از پرداخت هزینه انشعاب و 
پروانه ساخت معاف هستند.معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید و امور 

ایثارگران با بیان اینکه همه آئین نامه های مرتبط با بودجه سال جاری در ابتدای 
سال تنظیم  شده است، گفت: مهم ترین نکته بند »د« تبصره ۲۰ در خصوص 
تبدیل وضعیت استخدامی ایثارگران است که در این راستا، کارگروهی با حضور 
مشاوران وزرا و روسای دستگاه ها تشکیل شده که مشکلات دستگاه ها شناسایی 
شود و بنیاد شهید و امور ایثارگران به عنوان ناظر بر اجرایی شدن و یا نشدن 

این قانون نظارت دارد.پاکدل اظهار داشت: مشمولان تبصره یک قانون حالت 
اشتغال نیز از افزایش حقوق بهره مند شدند و این افزایش از ماه جاری اجرایی 
خواهد شد.به گفته وی، در راستای رفع مشکلات معیشت جامعه ایثارگری 
نیز اقداماتی در دست اجراست که برای مشمولان تبصره یک و معوقاتی که 
مشمولان ماده ۳۸ دارند، در پایان مردادماه اقدام می شود.پاکدل همچنین 
به افزایش تسهیلات قرض الحسنه اشتغال برای جامعه ایثارگری کشور اشاره 
کرد و گفت: تســهیلات قرض الحسنه اشتغال از ۵۰ میلیون تومان به ۱۰۰ 
میلیون تومان افزایش پیدا کرده است و برای نخستین بار یک هزار میلیارد 
تومان منابع قرض الحسنه بانک ها برای اشتغال ایثارگران در نظر گرفته شده 
اســت.پاکدل همچنین در دیدار با جعفر مردانی معاون سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی اســتاندار چهارمحال و بختیاری هدف از این دیدار را پیگیری تا 
حصول نتیجه تفاهم نامه اشتغال ۱۲۰۰ نفر از ایثارگران عنوان کرد و گفت: 
همه باید پیگیر اجرایی شدن تفاهم نامه اشتغال باشیم تا دغدغه ایثارگران 

در این زمینه را کم کنیم.

سفر معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید و امور ایثارگران به چهارمحال و بختیاری
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/04/31

شماره : 1146

  ضرورت احیای اعتبار بیمه قالی بافان و شاغلان صنایع دستی در 
بودجه ۱۴۰۰

رئیــس مرکز ملی فرش ایران، گفت: حذف ردیف اعتباری مختص بیمه قالی 
بافان و شاغلان صنایع دستی در آخرین نسخه از قانون بودجه ۱۴۰۰ امکان تداوم 
بیمه اقشــار مشمول و اجرای تکالیف قانونی محوله را غیرممکن ساخته است.به 
گزارش شــاتا، فرح ناز رافع در این خصوص اضافه کرد: علیرغم اینکه این بودجه 
در تبصره ۱۴ بودجه ۱۴۰۰ توسط مجلس شورای اسلامی تصویب شد و به تائید 
شــورای نگهبان رســید اما ردیف بودجه در بازگشت به مجلس جابجا شده و از 
تبصــره ۱۴ به بند )و( تبصره )۲( بودجه تغییر یافته که این موضوع تداوم بیمه 
اقشار مشمول و اجرای تکالیف قانونی محوله را غیرممکن ساخته است.وی گفت: 
فعلاً مشخص نیست که برای این ردیف بودجه، اعتبار در نظر گرفته شود و سازمان 
تامین اجتماعی با توجه به دیون خود قادر به تامین و پرداخت بیمه دو میلیون 
قالیباف نمی باشد، نکته مهم آن که در حال حاضر فقط ۲۶۱ هزار نفر یعنی یک 
دهم جمعیت قالیبافان تحت پوشش بیمه هستند.رئیس مرکز ملی فرش ایران از 
زحمات فراکسیون اجتماعی و فراکسیون زنان مجلس و فرهنگی »نماینده مردم 
تبریز« برای پیگیری بیمه قالیبافان تشکر کرد و افزود: از سازمان برنامه و بودجه، 
مجلس شورای اسلامی و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درخواست داریم که 

تمامی قالیبافان کشور را تحت پوشش بیمه قرار دهند.

 تبدیل تجربیات به دانش در بانک توسعه تعاون اجرایی می شود
معاون برنامه ریزی و فناوری اطلاعات بانک توسعه تعاون گفت: به منظور انباشت 
تجربه و تکمیل فرایندهای مدیریت دانش در بانک توسعه تعاون اقدامات موثری 

در دست اجرا است.
به گزارش  روابط عمومی بانک توســعه تعاون، ایرج شیخ زاده از سیاستگذاری 
ساختاری و فرایندی مدیریت دانش در بانک توسعه تعاون خبر داد و گفت: برنامه 
جدی برای طراحی ساختاری و فرایندی مدیریت دانش به عنوان محرک و پیشران 
سایر ابعاد مدیریت در بانک توسعه تعاون در حال تدوین و پیاده سازی است که 
زمینه عملیاتی شدن مدیریت دانش و تجربیات مدیران و کارکنان را در بانک بیش 

از پیش فراهم خواهد ساخت.
وی افزود: کمیته عالی مدیریت دانش بانک توسعه تعاون در حوزه معاونت برنامه 
ریزی و فناوری اطلاعات با محوریت مرکز آموزش و پژوهش و عضویت روســای 
ادارات کل مرتبط تشکیل و سیاست های کلان مربوط به گردآوری و تسهیم دانش 
را تعیین و راهبری خواهد کرد.شیخ زاده با اشاره برنامه های  بنیادی مدیریت دانش در 
این بانک گفت: تبدیل دانش پنهان به دانش آشکار سازمانی و شکل گیری حافظه 
سازمانی از راهبردهای مهم سودآوری بانکی محسوب می شود که ترسیم و اجرای 
ابعاد ســاختاری) کلان و خرد(، فرایندی و مطالعاتی آن در برنامه های عملیاتی 
بانک توسعه تعاون در سال ۱۴۰۰ همسو با نظام نامه مدیریت دانش ابلاغ شده از 

سوی سازمان اداری و استخدامی کشور گنجانده شده است.
وی درباره ابعاد ســاختاری مدیریت دانش در بانک توســعه تعاون اعلام کرد: 
دبیرخانه مدیریت دانش بانک توسعه تعاون در ساختار اداره کل آموزش مدیریت 
مرکزآموزش وپژوهش و به عنوان بازوی اجرایی کمیته عالی مدیریت دانش ایجاد 
و آغاز به فعالیت خواهد کرد که زمینه توسعه فعالیت های دانش و تجربه محور 
مرکز آموزش و پژوهش و تبدیل تجربیات و دانش پنهان به دانش صریح در بانک 

توسعه تعاون را فراهم خواهد ساخت.
به گفته شیخ زاده، ابعاد ساختاری و فرایندی مذکور طراحی و نهایی شده و با 
تایید مدیرعامل و اعضای هیات مدیره در بانک توسعه تعاون عملیاتی خواهد شد.

 تولید سالانه بیش از 98 تن عسل
به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل  محمد حسنی  
با اعلام این خبر افزود : شهرستان سرعین واقع در دامنه کوه سبلان به دلیل تنوع 
گونه های مختلف گیاهی و شرایط مساعد اقلیمی یکی از قطب های تولید عسل 
در استان اردبیل بوده و  به خاطر همین ویژگی محل کوچ بسیاری از زنبوردارهای 
کشــور در فصل بهار و تابستان می باشد. عسل سبلان یکی از۱۰ مورد محصول 
راهبردی کشور برای صادرات ثبت جهانی شده و بهترین سوغاتی این شهر توریستی 
می باشد. عسل گون، عسل آویشن و عسل بابونه از جمله مرغوبترین گونه های 
عسل طبیعی برداشت شده از دامنه کوه سبلان بوده و هر یک خواص منحصربه 
فردی دارند. در حال حاضرعلاوه بر زنبورداران مهاجر، ۹۳ زنبوردار بیش از ۶۳۰۰ 
کندو با تولید سالانه بیش از ۹۸ تن و اشتغالزایی ۷۵ نفر در محدوده شهرستان 

فعالیت می کنند.
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان سرعین گفت: در سال های اخیر، تعامل خوب 
زنبورداران با اتحادیه مربوطه باعث ارتقاء کمی و کیفی محصول عســل تولیدی 
منطقه شده و جا دارد در زمینه فرآوری و بسته بندی عسل متناسب با نیاز بازار 
هدف اقدام لازم صورت بگیرد، در همین راســتا یک واحد بســته بندی عسل به 

ظرفیت ۱۰۰ تن  در سال اخیرا احداث و فعالیت می نماید.
ایشان افزودند: شهرستان سرعین به لحاظ استعداد و قابلیت های موجود، ظرفیت 
توسعه صنعت زنبورداری علاوه بر تاثیر در گرده افشانی نباتات، برای افزایش کمی 
و کیفی عسل تولیدی و مشتقات آن را داشته و ضرورت سرمایه گذاری را بیش 

از پیش آشکار می سازد.

 تنش آبی در فضای سبز شهری به دلیل خروج چاه ها از دور آبیاری
رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری کرمانشاه گفت: بسیاری از چاه 
ها از دور آبیاری خارج شده و این سبب تنش آبی در فضای سبز شهری می شود.

به گزارش مرکز اطلاع رسانی روابط عمومی شهرداری کرمانشاه، دکتر فرامرز 
رحمتی زاده اظهار داشت: سعی کرده ایم ساعات آبیاری چمنها را به ساعات خنک 
تغییر دهیم همچنین با توجه به مشکل کم آبی مجبور شدیم بسیاری از چاه هایی 
که برای آبیاری فضای سبز در اختیار شهرداری بوده به منظور اتصال به شبکه آب 
شــرب شهری در اختیار آبفا بگذاریم. وی افزود: بسیاری از چاه ها از دور آبیاری 
خارج شده و این سبب تنش آبی در فضای سبز شهری می شود. در گذشته آبیاری 
درختان سطح شهر به صورت هفتگی انجام می شد اما اکنون حدود ۱۰ تا ۱۲ روز 
یکبار انجام می شود و دور آبیاری کاهش یافته زیرا منابع آبی بسیار کاهش یافته و  
در این شرایط بحرانی مجبور به مدیریت هستیم. وی عنوان کرد: اگرچه ساعات 
آبیاری فضای سبز را تغییر داده ایم و شبها، عصرها و صبحها آبیاری انجام می شود 
اما از آنجا که در مقطع زمانی مشخصی چاه در اختیار داریم مجبور هستیم بعضی 
مواقع در ساعات گرم هم نسبت به آبیاری اقدام کنیم زیرا حجم فضای سبز زیاد 
و منابع آبی محدود است در نتیجه در ساعات خنک نمی توانیم همه فضای سبز 

شهری را آبیاری کنیم.
مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری کرمانشاه تصریح کرد: با 
توجه به حجم چمنی که در اختیار داریم بین ۲۰ تا ۳۰ دقیقه با استفاده از سیستم 
مکانیزه و فواره ها آبیاری انجام می شــود و در صورت آبیاری توسط کارگران نیز 
حدود ۱۵ تا ۲۰ دقیقه آبیاری به صورت مستقیم انجام خواهد شد تا عمق مفید 
چمن آبیاری شــود. رحمتی زاده خاطرنشان کرد: بیشتر فضاهای سبز به صورت 
مکانیزه  آبیاری می شود اما در بلوارهای با به شرایط خاص آنها توسط تانکر آبیاری 
انجام می شود. وی افزود: در برخی نقاط نیز که آبیاری بارانی انجام می شود زمان 

آبیاری ۲۰ تا ۳۰ دقیقه ای کفایت می کند.
رحمتی زاده گفت: حجم چمنها بسیار زیاد است و اگر بخواهیم آن را با گونه 
دیگر کم آب بر جایگزین کنیم ظرف یکی دو ســال انجام نمی شود با این حال 
درصدد هســتیم گونه های سازگار با شرایط آب و هوای خشک کرمانشاه که هم 
نیاز آبی کمتری داشــته و هم فضای سبز زیبایی را ایجاد کند، کشت کنیم. وی 
عنوان کرد: در این راستا کارشناسان فضای سبز کرمانشاه با همکاری کارشناسان 
فضای سبز سایر کلانشهرها طرح های مطالعاتی را در دستور کار قرار دارند تا به 

مرور این گونه ها جایگزین چمن شود.

وزیر اقتصاد در جلســه مجمع عمومی بانک صنعت 
و معدن، توســعه این بانک را از مسیر هوشمند سازی 

دانست.
به گزارش شبکه اخبار اقتصادی و دارایی ایران)شادا(، 
دکتر فرهاد دژپسند در سخنان خود، با تأکید بر اینکه 
بانــک صنعت و معدن می بایســت در جهت مدرنیزه 
کردن و حرکت در مســیر هوشمند سازی فرآیندهای 
خود حرکت کند، اظهارداشت: به نظر من حرکت بانک 
صنعــت و معدن در زمینه دیجیتالیزه کردن فرآیندها 
و در راســتای هوشمند سازی، تا حدی قابل قبول اما 

نیازمند سرعت بیشتر است.
وزیر اقتصاد گفت: خوشبختانه بانک صنعت و معدن 
کار های خودش را در خصوص حاکمیت شرکتی انجام 
داده اســت گر چه، باید منتظر ماند تا در عمل، نتایج 

آن نیز پدیدار شود.
دژپسند با بیان اینکه بانک صنعت و معدن باید برای 
تأمین مالی گسترده، یک برنامه و نقشه راه داشته باشد، 

افزود: این بانک باید اثر انتشاری رشته فعالیت های خود 
را احصاء کرده و در این خصوص با وزارت صنعت، معدن 

و تجارت همکاری متقابل داشته باشد و اتفاقاً نتایج آن 
را هم به اطلاع  عموم برساند.

وزیــر اقتصاد تصریح کرد: در مجموع و با عنایت به 
گزارش قرائت شده می توان گفت، با توجه به محدودیت 
ها، چه در خصوص افزایش ســرمایه و چه تســهیلات 
ارزی، بانک صنعت و معدن عملکرد قابل قبول و مثبتی 
داشته است که از این لحاظ فعالیت مدیران و کارکنان 
بانک جای تقدیر دارد.دژپســند ادامــه داد: البته باید 
پذیرفت با توجه به نظام ها و نظارت های موجود؛ عملًا 
میزان ریســک پذیری مدیران بانکی کاهش پیدا کرده 
اســت، این در حالی است که مدیران نظام بانکی برای 
دستیابی به اهداف تعیین شده، حتماً باید ریسک کنند.

وزیر اقتصاد در ادامه بــا تأکید بر اینکه با توجه به 
تنگناهای اخیر، نظم و انضباط مالی باید سرلوحه نظام 
بانکی کشــور قرار گیرد، تصریح کــرد: انحراف بودجه 
ای در چنین شرایطی به هیچ وجه قابل قبول نیست.

دژپســند در پایان  با اشاره به عملکرد این بانک در 
ســال مالی گذشــته گفت: امیدواریم در سال ۱۴۰۰ 
شاهد جهش عملکردی بانک صنعت  و معدن  باشیم.

توسعه بانك  صنعت و معدن از مسیر هوشمندسازی

 
 

مدیرعامل بانک صنعت و معدن در مجمع عمومی 
عادی سالانه این بانک ضمن ارائه گزارشی از عملکرد 
چند ســاله بانک صنعت و معدن، بانکداری دیجیتال 
را فرهنگ جدید در نظام بانکداری نوین و در راستای 
تحقق اقتصاد هوشمند دانستبه گزارش شاتا، مجمع 
عمومی عادی سالیانه بانک صنعت و معدن با حضور 
وزیر امور اقتصادی و دارایی و سایر اعضای مجمع این 
بانک برگزار شد.حسین مهری، در ابتدای جلسه ضمن 
تشــکر از همکاری سازمان حسابرسی و حمایت های 
وزارت خانه های صمت و اقتصاد و امور دارایی به ایجاد 
فرهنگ جدید بانکداری دیجیتال و اقتصاد هوشمند 
در سال های اخیر اشاره کرد و گفت: در این خصوص 
جلسات متعدد و دوره های آموزشی برگزار شد و این 
ادبیات جدید در سیستم بانکی در حال تبدیل شدن 
به یک فرهنگ است.مدیر عامل بانک صنعت و معدن، 
بانکداری نویــن و دیجیتال را یک حرکت رو به جلو 
در سیستم بانکی و اقتصاد هوشمند توصیف کرد که 

آثار اجرایی آن در سال های آتی نمایان خواهد شد.
مهری در بخش دیگر صحبت های خود از اقدامات 
و حمایت های وزارت صمت تشــکر کرد و با اشاره به 
تفاهم نامه اخیــر مابین این بانک و ایمیدرو از تحقق 
هزار میلیارد تومان اعتبار تســهیلات برای حمایت از 

بخش صنعت، توسط ایمیدرو خبر داد.

 دستاوردهای چند ســاله بانک صنعت و 
معدن

وی در ادامه گزارشی از اهم اقدامات و دستاوردهای 
هشت ساله بانک صنعت و معدن را ارائه داد؛ بر اساس 
این گزارش در این مدت برای بیش از ۵۰ هزار طرح، 
اعتباری بالغ بر ۱۳.۹ میلیارد یورو و ۶۸۲ هزار میلیارد 
ریال تامین شده است.مدیر عامل بانک صنعت و معدن، 
بهره برداری از هزار و ۱۹۶ طرح )۹۲ درصد از مجموع 
طرح هــای ایجادی(، ایجاد بیــش از ۷۴ هزار فرصت 
شغلی به صورت مستقیم با اجرای طرح های ایجادی، 
اولویت  حمایت از صنایع دانش بنیان و صادرات گرا را 
به عنوان نمونه هایی از اقدامات بانک صنعت و معدن 
در هشــت ســال اخیر نام برد و اظهار داشت: در این 

مدت در کنار افزایش ۳۵ برابری گشــایش اعتبارات 
اسنادی ریالی و رشــد ۹۴ برابری ضمانت نامه های 
ریالی ، افزایش اعتبارات اسنادی ارزی از ۲.۴ میلیارد 
یورو در دوره ۸۴۹۱ بــه ۱۲.۷ میلیارد یورو در دوره 
۹۲۹۹ را نیز شاهد بودیم.بر اساس صحبت های مهری، 
افزایش شــفافیت صورت های مالی، افزایش ۴۰ هزار 
میلیارد ریالی ســرمایه بانک، حرکت در جهت توازن 
پرتفوی ریالی و ارزی بانک، واگذاری اموال و ســهام 
غیربانکــی در اجرای مواد ۱۶ و ۱۷ قانون رفع موانع 
تولید رقابت پذیر و رونمایی از هشت سرویس جدید 
از دیگر اقدامات این بانک در بازه زمانی مذکور است.

 اهم اقدامات یکساله بانک صنعت و معدن
در ادامه جلســه و پس از گزارش عملکرد هشــت 
ســاله، گزارشــی از عملکرد یکســاله بانک صنعت و 

معدن ارائه شد.
در ایــن گزارش تمرکز بر پرداخت تســهیلات در 
گردش و تســهیلات تکمیلی به طرح های با پیشرفت 
فیزیکــی بالای ۷۰ درصد، افتتاح هشــت محصول و 
خدمت جدیــد بانکی، ســرمایه گذاری هزار و ۴۰۰ 
میلیارد ریالی در هفت شــرکت بورســی و مشارکت 
در افزایش ســرمایه  شرکت فولاد بافت به عنوان اهم 

اقدامات بانک صنعت و معدن معرفی شد.
همچنین چالش های مهم پیش روی بانک و ارائه 
راهکارهای پیشنهادی برای رفع آن ها از دیگر مسائل 

مطرح شده در بخش اول این جلسه بود.
گفتنــی اســت به دنبــال گزارش عملکــرد این 
بانک در ســال ۹۹ که نقش موثــری در تامین مالی 
طرح هــای صنعتی و معدنی و انضباط مالی داشــته 
اســت، فرهاد دژپســند، وزیر اقتصــاد و امور دارایی 
 عملکرد یکســال گذشــته این بانک را مثبت ارزیابی 
کــرد و بانک صنعت و معدن را بــه عنوان محوریت 
اصلی انقلاب چهارم صنعتی و اقتصاد هوشــمند در 

کشور دانست.
در بخش دوم جلسه نیز گزارش حسابرس و بازرس 
قانونــی بانک به همراه صورتهای مالی تلفیقی گروه و 
بانک بــرای دوره مالی منتهی به ۱۳۹۹/۱۲/۳۰ ارائه 

شد و مورد تصویب اعضا قرار گرفت.

مدیرعامل بانک صنعت و معدن در مجمع عمومی عادی سالانه این بانک خبر داد:

گسترش فرهنگ بانکداری دیجیتال در نظام بانکداری به منظور تحقق اقتصاد هوشمند

اجرای پروژه های تکمیل زنجیره ارزش در پتروشیمی پارس
به گزارش پتروشــیمی پارس، مسعود حسنی در مجمع عمومی عادی 
سالانه شــرکت پتروشیمی پارس با اشاره به شــرایط سخت سال ۱۳۹۹ 
ناشــی از کرونا که ایران و مشتریان خارجی این شرکت به ویژه در  چین را 
با مشــکلات تعطیلی و کاهش تولید روبه رو کرده بود، گفت: این شــرکت 
پارسال ۸۵ هزار تن پنتان پلاس، ۵۳۸ هزار تن  بوتان، ۷۶۲ هزار تن پروپان 
و یک میلیون و ۴۸۲ هزار تن اتان که ۳۶ هزار تن بیشتر از سال ۹۸ است 
در واحد استحصال  اتان، تولید کرد و مجموع تولید این واحد، ۲ میلیون و 

۸۶۷ هزار تن در سال ۹۹ بود. 
وی از تولید ۵۶۲ هزار تن اســتایرن منومر در سال ۹۹ در پتروشیمی 
پــارس خبر داد و گفت: محصول اســتایرن منومر  پارس، ۱۰۰ درصد نیاز 
صنایع داخلی کشور را تأمین می کند و آغازگر زنجیره ارزش کلیدی هزاران 
مصرف کننده بزرگ و  کوچک صنایع پلاستیک، لاستیک، عایق، ظروف غذا، 
لوله و... است و تأمین پایدار و مستمر آن برای صنایع داخلی بسیار حیاتی 

 است که توانسته ایم به این مهم دست یابیم.
به گفته مدیرعامل شــرکت پتروشیمی پارس، ۶۰۴ هزار تن اتیل بنزن 

نیز در سال ۱۳۹۹ در پارس تولید شده است. 
حســنی به مقایســه تولید واقعی به ظرفیت اســمی صنایع شیمیایی 
پرداخت و گفت: متوســط این تولید در صنایع شــیمیایی  دنیا ۸۳ درصد، 
در آمریکا ۷۶ درصد و شرکت پتروشیمی پارس ۹۵ درصد است که نشان 
از وضع مطلوب تولید در این مجتمع  دارد. وی به ارائه گزارشــی از میزان 
فروش و ســودآوری این مجتمع پرداخت که حاکی از افزایش  چشــمگیر 
نسبت به مدت مشابه سال ۹۸ بود و ادامه داد: در سال ۱۳۹۹، پتروشیمی 
پــارس موفق به فروش ۳ میلیون و ۵۸۳ هــزار و ۴۲ تن انواع محصولات 
خود شــد  که ۲۹۱ هزار و ۴۳۸ تن از نظر وزنی بیشــتر از سال ۹۸ و ۲۶۳ 
 هــزار و ۶۹۰ میلیــارد و ۶۶۱ میلیون ریال فــروش  محصول از نظر ریالی 
شد که ۱۰۹ هزار و ۴۱۳ میلیارد و ۹۷۹ میلیون ریال بیشتر از سال مالی 

گذشته بوده است. 

 افزایش فروش پارس

به گفته مدیرعامل پتروشیمی پارس، علت افزایش فروش کل محصولات 
پارس، به رغم کاهش تولید در برخی محصولات، به فروش محصولات تولید 
 شــده در ســال ۹۸ که یا روی آب و در کشتی ها بود، یا در مخازن ذخیره 

شد برمی گردد. 
حســنی درآمد عملیاتی پتروشیمی پارس در سال مالی ۱۳۹۹ را ۲۶۳ 
هزار و ۶۹۰ میلیارد و ۶۶۱ میلیون ریال با ۷۱ درصد رشــد، سود ناخالص 
را ۷۵ هزار و ۴۴۹ میلیارد و ۱۵۴ میلیون ریال با ۷۸ درصد رشــد و سود 
 عملیاتــی را ۱۰۴ هــزار و ۱۹۹ میلیارد و ۹۰ میلیــون ریال با ۶۷ درصد 
رشــد نسبت به ســال مالی گذشته عنوان و اظهار کرد: سود پایه هر سهم 
در ســال مالی ۱۳۹۹، ۲۰ هزار و ۳۷۱ ریال با ۱۰۴ درصد  رشد نسبت به 

سال قبل است.
وی بــه پروژه های در دســت انجام برای رفع تنگناهــای تولید در این 
مجتمع اشــاره کــرد و گفت: با پروژه های مختلفی کــه  برای این مهم در 
واحد استحصال اتان برنامه ریزی شده و در حال انجام است شاهد استمرار 
تولید و افزایش تولید به میزان   ۷۵ هزار تن در سال خواهیم بود، همچنین 
با پروژه های اجراشده در واحد اتیل بنزن و استایرن منومر، استمرار تولید 

در ۱۰۰  درصد ظرفیت اســمی و جلوگیری از کاهش تولید به میزان ۷۰ 
هزار تن در سال محقق خواهد شد. 

مدیرعامل پتروشــیمی پــارس پروژه های زنجیــره ارزش این مجتمع 
را واحــد تولید پروپیلــن و پلی پروپیلن که موافقــت اصولی  وزارت نفت 
اخــذ شــده و در مرحله واگــذاری زمین و انتخاب لایسنســور اســت، 
واحد اتیل بنزن و اســتایرن منومر دوم و زنجیره پایین دســتی اســتایرن 
منومر که در مرحله مطالعات امکان ســنجی اســت و واحد شیرین سازی 
 و تفکیــک پنتان پــلاس که در مرحله مطالعات  امکان ســنجی اســت، 
عنــوان کرد و افــزود: به محض تخصیص زمین، کار ســاخت واحد تولید 
پروپیلن و پلی پروپیلن را شــروع  می کنیم و پیش بینی می شــود در مدت 

چهارسال به بهره برداری برسد. 
حســنی با اشــاره به اجرای پروژه های مختلف همسو با سیاست تولید 
داخــل ادامه داد: این اقدام هــا موجب صرفه جویی ارزی  ۴ میلیون و ۷۸۸ 

میلیون و ۶۳۱ یورویی در پتروشیمی پارس شده است. 
وی با پاسداشــت یاد و خاطره مرحوم شریفی کیا، رئیس اچ اس ئی این 
شــرکت که در راه مقابله با  ویروس کرونا، حفظ ســلامت کارکنان و مردم 
منطقه خود به این ویروس مبتلا شــد و جان باخت، به دستاوردهای این 
شرکت در  حوزه محیط زیست اشاره کرد و گفت: پروژه ارتقای سطح ایمنی 
واحد با پیشرفت ۴۲ درصدی و پروژه های  بهبود ارزیابی  FALK  با پیشرفت 
۶۴ درصدی در حال انجام اســت و این شــرکت که به دلیل کســب رتبه 
صنعت ســبز در سال های   ۹۸ و ۹۹ از معافیت عوارض آلایندگی برخوردار 

بود به دنبال کسب دوباره این رتبه در سال ۱۴۰۰ است. 
مدیرعامل پتروشــیمی پارس با اشاره به اقدام های این شرکت در حوزه 
مســئولیت های اجتماعی از ســهم ۱۳ درصدی پتروشیمی  پارس معادل 
۹ میلیارد و ۳۶۰ میلیون تومان در اقدام های انجام شــده توســط شورای 

راهبردی خبر داد. 
مجمع عمومی در بخش مســئولیت اجتماعــی با تخصیص بودجه ۱۶ 
میلیارد تومانی به این شــرکت و ســود ۲ هزار تومانی به ازای هر ســهم 

پارس موافقت کرد. 

 
ثبت رکوردی تازه در تولید و صادرات پتروشیمی امیرکبیر 

پتروشیمی امیرکبیر در سه ماه نخست ۱۴۰۰ افزون بر ثبت رکورد تازه تولید 
و فروش صادراتی، رشد ۳۱۲ درصدی سود خالص را در کارنامه خود ثبت کرد.

به گزارش شانا، شــرکت پتروشیمی امیرکبیر با انتشار گزارش عملکرد 
شــرکت در سه ماه نخســت ۱۴۰۰ اعلام کرد: براساس گزارش صورت های 
مالی میان دوره ای سه ماه منتهی به خردادماه امسال، سود خالص اعلام شده 
پتروشیمی امیرکبیر ۱۰،۷۵۰ میلیارد ریال بوده که در مقایسه با مدت مشابه 
پارســال ) ۲،۶۱۰میلیارد ریال( ۳۱۲ درصد افزایش داشته و سود خالص در 

ازای هر سهم نیز برابر با ۲،۹۸۶ ریال ثبت شده است.

 ثبت رکورد فروش صادراتی و پلیمری
پتروشیمی امیرکبیر همچنین در بخش فروش در این سه ماه ۵۷،۲۹۹ 
میلیارد ریال درآمد داشــته است که این رقم نسبت به مدت مشابه پارسال 

افزایش ۱۹۴ درصدی را نشان می دهد.
محصولات پلیمری پتروشیمی امیرکبیر که بیشترین ارزش افزوده و درآمد 
را ایجاد می کنند با فروش ۱۶۶،۵۹۰ تن افزون بر تحقق ۱۱۲ درصدی نسبت به 
برنامه پیش بینی شده، ۶ درصد نیز نسبت به دوره مشابه پارسال روند افزایشی 
داشته است و بالاترین رکورد فروش پلیمری طی دوره مشابه در همه سال های 

گذشته را به دست آورده اند.
فروش صادراتی محصولات پتروشیمی امیرکبیر نیز  ۱۰۴،۹۸۵ تن افزون 
بر تحقق ۱۴۳ درصدی نسبت به برنامه پیش بینی شده، ۲۲ درصد نیز نسبت 
به دوره مشابه پارسال روند افزایشی داشته و بالاترین رکورد فروش صادراتی 

طی دوره مورد بررسی در همه سال های گذشته را داشته است.

 ثبت رکورد تولید کل
پتروشیمی امیرکبیر با ثبت تولید ۴۲۷،۸۴۲ تن انواع محصول نسبت به دوره 
مشابه پارسال ۱۳ درصد روند افزایشی داشته و شایان ذکر است که این واحدها با 
 تولید این تناژ موفق شده اند بالاترین رکورد تولید محصولات پلیمری در سه ماه
 نخست سال را طی دوره مود بررسی در همه سال های گذشته را ثبت کنند.

 رکورد تولیدات پلیمری
واحدهای پلیمری شــرکت که بیشترین ارزش افزوده و درآمد شرکت را 
ایجاد می کنند با تولید ۱۹۲،۶۱۹ تن افزون بر افزایش ۳۰ درصدی نسبت به 
برنامه پیش بینی شده، ۲۵ درصد نسبت به دوره مشابه پارسال روند افزایشی 
را نشان می دهند. این واحدها با تولید این تناژ موفق شده اند بالاترین رکورد 
تولید محصولات پلیمری در سه ماه نخست سال را طی دوره مورد بررسی در 

همه سال های گذشته ثبت کنند.

 رکورد تولید پلی اتیلن سنگین
براساس این گزارش، واحد پلی اتیلن سنگین )HD( پتروشیمی امیرکبیر با 
تولید ۳۹،۴۴۵ تن افزون بر محقق کردن ۱۰۰ درصد برنامه پیش بینی شده، 
۲۵ درصد بیشتر از برنامه تولید داشته است که علاوه بر افزایش ۱۴ درصدی 
تناژ تولید نسبت به دوره مشابه پارسال توانسته نسبت به دوره مشابه سال های 
گذشته بیشترین رقم تولید و رکورد تازه طی دوره را برای نخستین بار ثبت کند.

 رکورد تولید پلی اتیلن سبک
واحد پلی اتیلن سبک )LDPE( با تولید ۷۶،۹۵۴ تن تولید افزون بر محقق 
کردن ۱۳۲ درصد برنامه پیش بینی شــده توانســته رشد ۷۴ درصدی تناژ 
تولید نسبت به دوره مشابه پارسال را داشته باشد که نسبت به دوره مشابه 
سال های گذشته بیشترین رقم تولید و رکورد طی این دوره را برای نخستین 

بار ثبت کرده است.

 رکورد خوراک دریافتی
پتروشیمی امیرکبیر با دریافت ۳۳۳،۵۰۱ تن انواع خوراک گازی و مایع 
توانسته، ۱۱۷ درصد برنامه پیش بینی شده خود را محقق کند که با مشاهده 
روند دریافت خوراک طی دوره های مشــابه در بازه زمانی سال های ۱۳۹۵ تا 

۱۴۰۰ رکورد بالاترین مقدار دریافت را ثبت کرده است.
۵۲ درصــد ســهام پتروشــیمی امیرکبیر متعلق به هلدینگ توســعه 
 ســرمایه رفــاه؛ زیر مجموعه بانک رفاه کارگــران و وزارت تعاون، کار و رفاه

 اجتماعی است.
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عملیــات اجرایی احداث ۱۰۰ هزار واحد 
مســکونی کارکنان وزارت جهاد کشاورزی 
با حضور وزیر جهاد کشــاورزی و وزیر راه و 

شهرسازی آغاز شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد 
کشاورزی، مراسم آغاز عملیات اجرایی احداث 
۱۰۰ هزار واحد مسکونی کارکنان وزارت جهاد 
کشاورزی براســاس تفاهم نامه وزارت راه و 
شهرسازی و وزارت جهاد کشاورزی امروز با 
حضور کاظم خاوازی وزیر جهاد کشاورزی، 
محمد اســلامی وزیــر راه و شهرســازی و 
مدیران عامل بانک های کشاورزی و مسکن 
و نمایندگان شرکت های پیمانکار این پروژه 
در ســالن جلســات وزارت جهاد کشاورزی 

برگزار شد.

احداث مســکن  عملیات  آغاز   
کارکنان جهاد در ۴ استان

در این مراسم، کاظم خاوازی وزیر جهاد 
کشاورزی اظهار کرد: یکی از مهمترین وظایف 
ما در وزارت جهاد کشــاورزی رسیدگی به 
وضعیت رفاهی پرسنل وزارتخانه است و ما 
در راســتای مسکن دار شدن مردم ایران دو 
کار مشترک را با وزارت راه و شهرسازی آغاز 
کرده ایــم. اولین اقدام ما این بود که املاکی 
که در کشور وجود دارد که از کیفیت مناسب 
برای کشــاورزی برخــوردار نبوده و حق آبه 
ندارند، با کمک سازمان جنگل ها و سازمان 
امور اراضی کشور شناسایی کنیم و به وزارت 
راه و شهرسازی برای ساخت مسکن معرفی 
کنیم تا در طرح اقدام ملی مسکن در اختیار 

مردم قرار گیرد.
خاوازی ادامه داد: مسکن دار شدن پرسنل 
وزارت جهاد کشــاورزی نیز برای ما بســیار 
حائز اهمیت است و به همین منظور تفاهم 
نامه پروژه احداث ۱۰۰ هزار واحد مسکونی 
کارکنان وزارت جهاد کشاورزی را با وزارت راه 

و شهرسازی به امضا رساندیم.
وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: برای این 
پروژه سه کارگروه تشکیل دادیم که یکی از 
این کارگروه ها، کارگروه شناسایی افراد بود تا 
افراد ضعیف تر وزارتخانه در اولویت قرار گیرند، 
کارگروه بعدی کارگروه شناسایی املاک بود 
تا تضادی بــا ماموریت های اصلی وزارتخانه 
نداشته باشد و رویکرد کشاورزی صدمه نخورد، 
کارگروه سوم نیز کارگروه شناسایی پیمانکاران 
بود که توانستیم پیمانکاران خوبی را برای این 

امر معرفی کنیم.وی افزود: این سه کارگروه 
از مهرماه سال گذشته که موافقت نامه امضا 
شد در حال کار هستند و امروز در ۴ استان 
موفق به کلنگ زنی این ساخت و ساز شدیم.

خاوازی، از روســای ســازمان های جهاد 
کشاورزی استان ها خواست تا به سرعت نسبت 
به شناسایی املاک و پیگیری امور اقدام کنند 

تا این روند با سرعت پیش برود.

 تســهیلات 8۰ درصدی بانک  به 
سازندگان مسکن

در ادامه این مراســم، محمد اســلامی 
وزیر راه و شهرســازی ضمن تشــکر از وزیر 
جهاد کشاورزی برای معرفی اراضی مناسب 
جهت ساخت مسکن، اظهار کرد: ما به دلیل 
برداشت های نادرست از قانون چندین سال بود 
با فقر زمین در محدوده شهرها مواجه بودیم 
که با همت وزیر جهاد کشاورزی و معاونین 
این وزارتخانه به یک برداشت واحد رسیدیم 
و امــروز این فقر زمین برای عمران و آبادی 

شهرها برطرف شده است.
وی افزود: پــس از امضای تفاهم نامه در 
مهرماه سال ۹۹، حدود ۵۰ هزار هکتار اراضی 
شهری را در اختیار گرفتیم که یک گام بزرگ 
برای پیشــبرد برنامه های توسعه ای مسکن 

محسوب می شود.
اسلامی خاطرنشــان کرد: مهرماه سال 
گذشته تفاهم نامه ۱۰۰ هزار واحد مسکونی 

برای شاغلین و بازنشســتگان وزارت جهاد 
کشــاورزی را مبادله کردیم که در این راستا 
برنامه ریزی ها برای شناســایی جامعه هدف 
و اراضی و انجــام مراحل قانونی برای تغییر 
کاربری هــا و گرفتن مجوزها در این ۱۰ ماه 
انجام شده است.وی افزود: با فراخوان صورت 
گرفته، پیمانکاران مطرح کشور به این پروژه 
ورود کردند و ما امیدواریم با پشتیبانی های 
دو وزارتخانه پیمانکاران با سرعت و کیفیت 
مناسب این واحدها را احداث کنند و واجدین 

شرایط از مسکن ملکی بهره مند شوند.
وزیر راه و شهرسازی با بیان این که برای 
ما مهمترین اقدام شفافیت و پایداری برنامه 
 ریزی ها برای احداث مســکن بود، ادامه داد: 
برای هم افزایی سراســری در کل کشــور 
اقدامات ویژه ای انجام شــد و توانستیم یک 
نظام برنامه ریزی، ســازماندهی و مدیریت را 
تعریف، تبیین و عملیاتی کنیم که در قالب 
طرح اقدام ملی مسکن به منصه ظهور رسید 
و مهمترین شــاخصه این طرح این اســت 
که همه ابعاد و الزامات طرح اعم از زیســت 
محیطی، معماری و زیباسازی شهر، جامعه 
هدف را مدنظر قرار داده است. وی در رابطه 
با تامین مالی پروژه گفت: طبق مصوبه ای که 
از شورای پول و اعتبار دریافت کردیم، بانک ها 
به سازندگان طرح اقدام ملی مسکن ۸۰ درصد 
تسهیلات می دهند و آورده سازنده تنها ۲۰ 
درصد خواهد بود و با این کار توان مالی برای 

انبوه ســاز ایجاد خواهد شد. در بند دوم این 
مصوبه، تسهیلات دریافتی سازنده قابل انتقال 
به خریدار است و فروش اقساطی برای خریدار 

صورت خواهد گرفت.
 وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: در گام 
تکمیلی در سال جاری، عدد تخصیصی برای 
هر واحد مسکونی را که ۱۰۰ میلیون تومان 
بود به ۲۵۰ میلیون تومان در شورای پول و 
اعتبار افزایش دادیم و نســبت وام به قیمت 
تمام شــده را به حدود ۶۰ درصد در مقیاس 
واحدهای مسکونی ارتقا دادیم تا بتوانیم شاهد 
توسعه پایدار احداث مسکن در کشور باشیم.

وی در رابطه با طرح اقدام ملی مســکن 
عنــوان کرد: در این طرح، در ۱۰ هزار نقطه 
پروژه، حدود ۵۳۰ هزار واحد مســکونی در 
دســت احداث داریم که در فازهای مختلف 
قرار دارد و ۴۰ هزار واحد از این طرح را هفته 
گذشته در حضور رئیس جمهور افتتاح کردیم.

پروژه  بانک عامل  بانک مسکن،   
مسکن وزارت جهاد کشاورزی

در این مراســم، شــاهرخ شجری معاون 
توسعه مدیریت و منابع وزارت جهاد کشاورزی 
اظهار کرد: در روز ۲۸ مهر سال ۹۹ و طی ابلاغ 
وزیر جهاد کشاورزی، مسئولیت این پروژه بر 
عهده معاونت توسعه مدیریت و منابع وزارت 
جهاد کشاورزی گذاشته شد تا سه کارگروه 
مورد نیاز این طرح را ایجاد و کار را آغاز کنیم.

وی افزود: برای ثبت نام کارکنان، سامانه ای 
را در وزارت جهاد کشاورزی راه اندازی کردیم 
که ۱۳۲ هزار و ۸۳۰ نفر اعم از افراد شاغل، 
بازنشسته، مستمری بگیر، شرکتی و حجمی 
در این سامانه ثبت نام کردند که اطلاعات آنها 
در اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار گرفت.

شجری تصریح کرد: از این تعداد متقاضی، 
۵۴ هــزار و ۷۸۹ نفر در ســامانه اقدام ملی 
مسکن ثبت نام کردند که استعلام بند »ج« 
۳۹ هزار و ۸۵۴ نفر ، اســتعلام اســتفاده از 
تســهیلات بانکی ۹هزار و ۴۶۳ نفر و سابقه 
مالکیــت ۱۸ هــزار و ۸۸۵ نفر قرمز شــده 
اســت، همچنین ۹ هــزار و ۱۴۶ نفر تمام 

استعلاماتشان سبز است.
وی افزود: در محور دوم هم استعلام اراضی 
مازاد انجام شده و ۲۴ استان اراضی مازاد خود 

را به وزارت راه و شهرسازی اعلام کرده اند.
معاون توســعه مدیریــت و منابع وزارت 
جهاد کشــاورزی عنوان کرد: در حال حاضر 
اســتان های خراســان رضوی، سیستان و 
بلوچســتان، هرمزگان و خراســان جنوبی 
مراحل کار را نهایــی کرده و آماده عملیات 

اجرایی هستند.
وی افزود: اســتان های خراسان شمالی، 
بوشهر، شرق سمنان، جنوب کرمان، گلستان 
و اصفهان مراحــل کار را انجام داده اند و به 

زودی وارد فاز اجرایی خواهند شد.
شــجری ادامه داد: استان های کرمانشاه، 
آذربایجان شرقی، اردبیل، مازندران، لرستان، 
البرز و کردستان در حال پیگیری اخذ مجوز 
کمیسیون ماده ۵ هستند، استان های زنجان، 
قزوین، مرکزی و همدان فاقد اراضی مناسب  
بوده و باید از ظرفیت تهاتر ملک اســتفاده 
شــود و سایر اســتان ها هم در حال برطرف 
کردن موانع و مشکلات هستند.معاون توسعه 
مدیریت و منابع وزارت جهاد کشاورزی بیان 
کرد: برای تامین مالی و اخذ تسهیلات با بانک 
مسکن و کشاورزی مذاکراتی را داشته ایم و 
مقرر شد بانک کشاورزی عاملیت را به بانک 
مسکن انتقال دهد تا بتوانیم از ظرفیت های 
این بانک برای احداث واحدهای مســکونی 
استفاده کنیم.در پایان این مراسم، در حضور 
وزیر جهاد کشاورزی و وزیر راه و شهرسازی، 
سه قرارداد ما بین شــرکت پردیسان سازه 
به عنوان کارگزار طرح مســکن وزارت جهاد 
کشاورزی و شــرکت های پیمانکاری کوزو، 

کیسون و درنا آوند امضا شد.

با حضور »خاوازی« و »اسلامی«؛

اجرایی احداث ۱۰۰ هزار واحد مسکونی کارکنان وزارت جهاد کشاورزی

رئیس سازمان مدیریت بحران، ضمن تشریح جمع بندی هیأت اعزامی به 
استان خوزستان، تصریح کرد: پیشنهادات جمع بندی شده فردا در جلسه 

هیات وزیران مطرح و تصمیم گیری می شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، اسماعیل نجار رئیس سازمان 
مدیریت بحران با اشاره به مشکلات ناشی از خشکسالی در استان خوزستان 
گفت: روز گذشته هیئتی با اختیارات ویژه بنا به دستور ریاست جمهوری، 
تأکید معاون اول رئیس جمهور، و دستور وزیر کشور مبنی بر سفر به استان 
خوزستان و تشکیل جلساتی جهت بررسی مشکلات این استان تشکیل شد.

رئیس سازمان مدیریت بحران با اشاره به اینکه پیشنهادات جمع بندی 
شده در جریان سفر هیأت به خوزستان فردا یکشنبه در جلسه هیأت وزیران 
مطرح و ان شاءا... به تصویب می رسد گفت: ما امسال با حدود ۵۴ درصد 
بارندگی کمتر در سطح کشور مواجه هستیم که آثار این کاهش بارش در 

مناطق مختلف، می بایست مدیریت شود.
وی افزود برای عبور از این مشکلات در استان خوزستان و تسهیل امور، 
مقرر شــد که ۲۰۰ میلیارد تومان برای تنش کاهش آب شرب در اختیار 

استان قرار بگیرد.
همچنین به منظور کمک به رفع ریشه ای مشکلات، به دولت پیشنهاد 
کردیم که هزار و ۳۶۷  میلیارد تومان برای سدهای مارد و چوئبده، به طور 

عاجل در نظر گرفته شود.
نجار افزود: حدود ۳۰۰ میلیارد تومان برای کنترل روان آب ها در سطح 
اهواز و همچنین ۱۹۱ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان برای خشکســالی در 

نظر گرفته شد.
وی ادامه داد: ۱۰۰ میلیارد تومان برای آب خوزستان و پروژه هایی که 
مشکلات آب کشاورزان را کمتر کند و حدود ۷۰ میلیارد تومان برای آبیاری 
درختــان در کانون های ریزگرد و یک مقدار بحث آفاتی که در جنگلهای 

آنجا به وجود آمده بود، در نظر گرفته و به دولت پیشنهاد شد.
نجار گفت: همچنین از محل ۶۵۰۰ میلیاردی که از گذشــته برای کل 

کشور تصویب شده، مقرر شد با توجه به کاهش بسیار زیاد بارش در استان 
خوزســتان و مشکلاتی که مطرح هســت سهم واقع بینانه تر و مؤثر تری 
برای خوزســتان در نظر گرفته شود و ۵۰ میلیارد هم برای مشکلاتی که 
برای دام های ســنگین ایجاد شده بود هم برای تامین آب برای تالاب ها 
و کارهایی که باید انجام شــود و هم جبران خسارتی که در این بخش به 

مردم وارد شده در اختیار قرار گیرد.
وی ابــراز امیدواری کرد کــه با این اقدام و اقداماتی که همکاران ما در 
سطح استان ها انجام می دهند بتوانیم کاهش مشکلات مردم را شاهد باشیم.

وی بیان داشــت: کاشت شــلتوک در غیر از استان های شمالی کشور 
ممنوع اســت اما، متاسفانه امسال حدود ۹۰ هزار هکتار کشت شده است 
و احیاناً انتظار این اســت که در این خصوص، تامین آب شود که با توجه 
به ممنوعیت و شــرایط، امکان تأمین با این خشکســالی دشــوار است و 
 امیدواریم مثل همیشــه هم کشــاورزان و هم مردم عزیز خوزســتان که 
خویشتن داری کردند در این بخش هم همراهی کنند و مشکلات کمتری 

را در استان شاهد باشیم.
گفتنی است بر اساس جمع بندی های هیأت اعزامی به استان خوزستان، 
همچنین مقرر شده است، تسویه کامل باقیمانده خسارت های کشاورزان 

خوزستان از سیل گذشته در دستور کار فوری قرار گیرد.

 خبر

 واکنش بازارها در انتظار تحولات سیاسی 
شیوع پیک پنجم کرونا و تعطیلی کسب و کارها در کنار توقف مقطعی مذاکرات 
برجام باعث اصلاح قیمت ها در بازار دلار و سکه گردید. بازار سهام در سومین هفته 

متوالی رشد اندکی را به ثبت رساند.
بهای بیت کوین نیز با توجه به اعمال برخی محدودیت ها از سوی دولت ها، 
همچنان به صورت نوسانی در حال کاهش می باشد. بهای اونس جهانی و شاخص 
دلار نیز با توجه به گسترش ویروس کرونای جهش یافته و احتمال افزایش نرخ 

بهره آمریکا مسیر صعودی را طی نمودند.
قیمت سکه و دلار که در هفته منتهی به ۱۱ تیر رشد مثبت و حدود ۵ درصدی 
را به ثبت رسانده بود در هفته گذشته به صورت نوسانی تغییر نمود. دلار در انتهای 
هفته وارد کانال ۲۴ هزار تومانی شد و سکه نیز با ۱.۸ درصد کاهش به ۱۰ میلیون 
و ۶۵۰ هزار تومان رسید. چنانچه در هفته آینده قیمت دلار نتواند با قدرت رشد 
کند، امکان افزایش فروش وجود دارد. وقوع پیک پنجم کرونا و تعطیلی کسب و 
کارها در کنار نوســان اونس جهانی طلا عامل افت قیمت سکه در هفته گذشته 
می باشد. با توجه به نزدیکی دور جدید مذاکرات معامله گران محتاطانه عمل می 
کنند و به احتمال زیاد بازار نوسان زیادی تجربه نخواهد کرد. بر اساس تحلیل بانک 
مرکزی تقویت سمت عرضه ارز و قرار گرفتن بازار در مسیر تعادلی با توجه به رشد 
اقتصادی مثبت در سال ۱۳۹۹، افزایش قابل توجه میزان صادرات در دو ماهه اول 
ســال جاری، رشد ۲.۵ درصدی تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در سال گذشته و 
چشم  انداز مثبت صندوق بین  المللی پول از اقتصاد دور از دسترس نخواهد بود. به 
علاوه امیدواری ها نسبت به توافق برجام و افزایش درآمدهای ارزی کشور، مسیر 
آینده دلار را کاهشی پیش بینی می نماید. از سوی دیگر چگونگی جبران کسری 
بودجه دولت و در نتیجه سرعت رشد نقدینگی و انتظارات تورمی قیمت دلار را 

در جهت دیگری رقم خواهد زد.
شاخص سهام پس از رشد ۳.۶ درصدی در هفته منتهی به ۱۱ تیر، در دو روز 
ابتدایی هفته اندکی افت نمود و تا انتهای هفته با ۲ درصد رشد از مرز ۱ میلیون 
و ۲۸۰ هزار واحد عبور کرد. این سومین هفته پیاپی است که شاخص سهام روند 
افزایشی را طی می کند. با توجه به قطعی های گسترده در کشور و کاهش فعالیت 
برخی شرکت های برزگ به منظور کاهش مصرف برق، سهام این شرکت ها با افت 
مواجه شد. اگر چه با توجه به ابهامات اقتصادی و غیراقتصادی حاکم بر کشور نمی 
توان نســبت به بازگشت اعتماد به سرمایه  گذاران و تداوم خروج بازار از وضعیت 
نوسانی منفی اطمینان داشت لکن ادامه ورود سهامداران حقیقی و تعدیل صفوف 
فروش در بازار حاکی از بهبود تقاضای سهام می باشد. به علاوه ثبات نرخ دلار در 
مرز ۲۵ هزار تومان و پالس مثبت به مذاکرات برجام، انتظار روند صعودی، ملایم 
و کوتاه مدت رشد بازار بورس را در پی دارد.در هفته منتهی به ۹ ژوئیه مذاکرات 
اوپک پلاس با موضوع میزان افزایش تولید و تمدید قرارداد عرضه نفت با مخالفت 
امارات متحده عربی به نتیجه نرسید و قیمت انواع نفت کاهش یافت. این در حالی  
اســت که کاهش کم سابقه ۸ میلیون بشکه  ای ذخایر نفت خام آمریکا در هفته 
گذشته می  توانست قیمت نفت را در مسیر صعودی قرار دهد. ضمن این که افزایش 
موارد ابتلا به بیماری کووید ۱۹ در سرتاسر دنیا چشم انداز بهبود تقاضا برای نفت 
را تیره کرده است.در هفته گذشته کاهش سود خزانه داری و شیوع واریانت دلتا 
در بیشتر نقاط جهان، قیمت اونس جهانی طلا را در مسیر افزایشی قرار داد و این 
فلز گرانبها از مرز مقاومتی ۱۸۰۰ دلار عبور کرد. شاخص دلار که با پیش  بینی 
احتمال افزایش نرخ بهره آمریکا در دو سال آینده طی دو هفته گذشته تقویت شده 
و با عبور از مرز ۹۲ واحد در این هفته نیز در این کانال به نوسان خود ادامه داد.

قیمت بیت کوین در هفته گذشته بین کانال ۳۲ تا ۳۵ هزار دلار در نوسان بود. 
تا روز چهارشنبه به از مرز ۳۴ هزار و ۵۰۰ دلار عبور کرد و در آخرین روز هفته 
با افت ۵ درصدی به حدود ۳۲ هزار و ۸۰۰ دلار رسید. متوقف شدن بسیاری از 
مزارع استخراج بیت کوین قیمت این رمزارز را کاهش داده است. به علاوه ممنوعیت 
فعالیت برزگ ترین صرافی ارزهای دیجیتال دنیا که حاکی از مقابله دولت ها با 
ارزهای دیجیتال می باشد بر این کاهش قیمت ها دامن زده است. با افزایش شدت 
نوسانات در بازار بیت کوین و سیاست های متناقض کشورهای مختلف در مقابله با 
رمز ارزها، نااطمینانی در این بازار به شدت افزایش یافته است.در هفته منتهی به 
۹ ژوئیه بازار فلزات پایه نوسان اندکی را تجربه نمود. پیش بینی می شود با ادامه 
روند واکسیناسیون قیمت فلزات افزایشی گردد. انتظار می رود محدود شدن سیاست 
 های محرک مالی افت قیمت کامیودیتی  ها از جمله فلزات را به دنبال داشته باشد.

یک فعال اقتصادی معتقد است که مهم ترین موردی 
که می تواند اقتصاد ما را پویا کند و نتایجی همچون رشد 
اقتصــادی، کنترل تورم و کاهش نرخ بیکاری را به همراه 

داشته باشد این است که بازارها رقابت پذیر شوند.
نائب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی 
تهران با تاکید بر لزوم حرکت به سمت رقابت پذیرکردن 
بازارها، اظهار داشت: عدم دخالت دولت در مکانیزم تعیین 
قیمت بازارها و سیاستگذاری و تدوین مقررات بلندمدت 
در همه بخش های اقتصادی و سیاســی دو عامل مهم و 
اساسی است که باید در دستور کار دولت جدید قرار گیرد. 

علیرضا توکلی کاشی تصریح کرد: برای تحقق این مهم 
باید به بازارها و به طور مشخص به قیمت ها احترام بگذارند، 
یعنی اجازه دهند در همه بخش ها مکانیزم عرضه و تقاضا 

قیمت را تعیین کند. 
وی ادامه داد: قیمت اگر پایین باشــد طبیعتا به سود 
مصرف کننده و اگر هم بالا باشــد با یک واسطه، باز هم 
به سود مصرف کننده است؛ چرا که اگر قیمتی بالا و آن 
فعالیت سودآور باشد، عده زیادی در بخش تولید فعال می 
شوند و عرضه افزایش می یابد که در این شرایط افزایش 

عرضه باعث می شود قیمت ها متعادل شود. 
این فعال اقتصادی تصریح کرد: علم اقتصاد می گوید 
رقابت به تدریج باعث می شود قیمت ها به نحوی متعادل 
شــوند که ســود اقتصادی به صفر برسد. منظور از سود 
اقتصادی، سودی است که در آن حداقل سود مورد انتظار 
سرمایه گذار رعایت شده است. همچنین سود اقتصادی 
صفر یعنی سود مازادی در آن بازار وجود ندارد؛ بنابراین اگر 
قیمتی در یک بازار رقابتی و در یک اقتصاد آزاد به تعادل 

رسیده باشد، آن  قیمت کاملا منصفانه است. 
نائب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی 

تهران با تاکید بر اینکه دولت نباید در بازارها دخالتی داشته 
باشد چرا که نتیجه مثبتی به همراه نخواهد داشت، گفت: 
همانطــور که در برخی بازارها شــاهد بودیم دولت برای 
قیمتگذاری دستوری با روش تخصیص دلار ۴۲۰۰ تومانی، 

نتوانست موفق عمل کند. 
توکلی کاشــی با اشــاره به اینکه دولت باید رقابت را 
از طریق آزادســازی قیمت ها و به طور مشــخص عدم 
قیمت گذاری دستوری تشویق کند، گفت: این هدف ممکن 
است جزئیاتی هم داشته باشد که باید با مشورت و مشاوره 
اتاق های بازرگانی دنبال شــود. اگر دولت به دنبال کمک 
کردن به بخش واقعی اقتصاد است، به هیچ عنوان نباید از 
راه حل های منسوخ شده و راهکارهایی که جواب مثبت 
را به اقتصاد ندادند از جمله وام ارزان و تسهیلات به برخی 
بنگاه ها را اجرا کند و در مقابل از راه حل هایی استفاده کند 
که به آزادشدن قیمت ها و ایجاد رقابت میان فعالان بازار 
منجر خواهد شد. وی اظهار کرد: ما اگر بتوانیم انحصارها 

را از بین ببریم و اجازه دهیم همه مردم هم در طرف عرضه 
و هم در طرف تقاضا بتوانند فعال باشند، مطمئن باشید 
که وضع اقتصادی مردم بهتر خواهد شد. بنابراین سهمیه 
بندی انرژی، برگزاری لاتاری و واگذاری خودرو با قیمت 
ارزان، اعطای تســهیلات ارزان قیمت با نرخ یارانه ای و ... 
در اقتصاد توصیه نمی شــود. این روش ها شاید در کوتاه 
مدت آثار مثبتی برای مردم داشته باشد اما در بلند مدت 

حتما آثار منفی به همراه خواهند داشت.

 دولــت مقرراتی وضع کند کــه تا طولانی 
مدت معتبر باشند

نائب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی 
تهران در بخش دیگری از ســخنان خود با بیان اینکه در 
اقتصاد با درخواست های بسیار، تقاضای نامحدود و عرضه 
محدود و کمبود منابع مواجه هستیم، افزود: یعنی توقعات 
از اقتصاد و خواسته مردم نامحدود اما منابع محدود است 

که در نتیجه دولت در شرایط حساس کنونی نمی تواند به 
تمام اهداف شامل کاهش نرخ تورم و نقدینگی و بالابردن 
ارزش پول ملــی و افزایش قدرت خرید مردم به صورت 

همزمان و در کوتاه مدت دست یابد. 
به گفته وی، دولت باید کاری کند که اقتصاد به معنای 
واقعی روی ریل قرار گیرد، یعنی فضای رقابتی ایجاد شود 
که مردم بدانند اگر کاری را شروع کردند و وارد بخش تولید 
شدند، آن کار و تولید مورد حمایت دولت قرار می گیرد. 
ضمن اینکه دولت باید از قیمت گذاری دستوری و خرید 
تضمینی دست بکشد.توکلی کاشی بر وضع قوانین بلند 
مدت تاکید کرد و گفت: دولت تلاش کند در همه بخش 
های اقتصاد مقرراتی را وضع کند که تا طولانی مدت معتبر 
باشند و با دستورالعمل های آنی تغییر پیدا نکند. اگر دولت 
بتواند مقررات را به نوعی تدوین کند که مدت طول عمر 
آنها طولانی باشد، باعث می شود چشم انداز اقتصادی برای 
فعالان اقتصادی شفاف تر و قابل پیش بینی تر باشد که در 
نهایت باعث افزایش حجم ســرمایه گذاری در بخش های 

مختلف تولیدی و رشد اقتصادی خواهد شد.
وی تصریح کرد: با این اقدامات شاهد ایجاد اشتغال و 
افزایــش تولید ملی و در نهایت کاهش تورم خواهیم بود 
که اینها به معنی تقویت پول ملی است. آنچه ارزش پول 
ملی را کم می کند، تورم اســت و عامل اصلی تورم هم 
کسری بودجه دولت است؛ اما متاسفانه برخی در ترازنامه 
بانک مرکزی به دنبال راهکار کاهش تورم هستند. هرچند 
اقدامــات پولی بانک مرکزی و کنترل خلق پول بانک ها 
توســط این نهاد، بر کنترل تورم بی تاثیر نیست اما آنچه 
اثر بیشــتری بر کاهش تورم دارد، کاهش کسری بودجه 
 دولت، و افزایش ســطح رقابــت در بازارهای تولید کالا 

و خدمات است. 

۲۰۰ میلیارد تومان برای تنش کاهش آب شرب خوزستان

نسخه اصولی اقتصاد برای دولت سیزدهم

 روحانــی: تا پایان دولت به وعده خود در بخش واکســن عمل 
خواهیم کرد

رئیس جمهور با بیان اینکه گزارش ها حاکی از افزایش بستری مبتلایان به 
ویروس جهش یافته هندی است، گفت: راه حل اصلی، فاصله گرفتن از ویروس 

در چارچوب رعایت کامل پروتکل های بهداشتی و پرهیز از تجمعات است.
به گزارش  پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین 
دکتر حســن روحانی در جلسه ســتاد ملی مقابله با کرونا، با اشاره به گذشت 
۱۷ ماه از ورود ویروس کرونا به کشور و فعال شدن آن در اشکال و سویه های 
مختلف، ووهانی، انگلیسی و هندی، افزود: این ویروس خطرناک در این مدت 
علاوه بر ایجاد مشــکلات فراوان برای ســلامتی مردم، در زمینه های مختلف 

اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و آموزشی مشکلات زیادی را ایجاد کرده است.
روحانی با تاکید بر اینکه همه تلاش ها این بوده است که از انتشار و انتقال 
ویروس در کشور جلوگیری کنیم، گفت: این تلاش ها انتقال و انتشار را مقداری 
به تاخیر انداخت اما متاسفانه همچنان اصل انتقال و جهش ویروس در کشور 
را شاهد هستیم و درحالی که فکر می شد شرایط به سمت آرامش حرکت می 
کند، بدلایل مختلفی از جمله انتخابات، انجام سفرها و تردد های غیرضروری و 
همچنین کاهش مراعات پروتکل ها امروز تقریبا در سراسر کشور دوباره با یک 

خیز صعودی بیماری مواجه هستیم .
رئیس جمهور با ابراز نگرانی از عدم رعایت اصول بهداشتی که براساس گزارش 
هــا در مجموع به ۴۸ درصد در جامعه کاهش یافته اســت، گفت: تلاش همه 
ما باید جلوگیری از عادی انگاری درمورد این ویروس خطرناک باشد و رعایت 
کامل نکات بهداشتی را باید همچنان در دستور کار خود قرار دهیم.روحانی در 
ادامه به اهمیت تزریق واکسن در مهار و کنترل این بیماری و کاهش آمار فوتی 
ها، اشــاره کرد و گفت: تا امروز بیش از ۷ میلیون دوز واکسن تزریق شده و ۲ 
میلیون دوز هم توزیع شده است، در مجموع در دو هفته آینده نیز ۱۰ میلیون 
دوز واکســن در دسترس خواهد بود و با واکسیناسیون افراد بالای ۶۵ سال و 
بیماران زمینه ای و مشاغل حساس طی روزها و هفته های آینده،تا پایان این 

دولت به وعده خود در بخش واکسن عمل خواهیم کرد.
رئیس جمهور اظهار داشــت: اگر بخواهیم بــه طور کلی از این ویروس 
فاصله بگیریم باید هم در داخل کشــور و در اســتان های مختلف و هم در 
ســایر کشورهای جهان، شرایط ایمنی مناسبی در برابر ویروس ایجاد شده 
باشــد. در غیر این صورت تلاش ها برای مقابلــه با ویروس فقط یک مقدار 
انتشار ویروس را به تعویق می اندازد اما اصلِ انتشار و انتقال و حتی جهش 

را شاهد خواهیم بود.
وی مطمئــن ترین راه برای در امان ماندن از ویروس کرونا را رعایت کامل 
پروتکل های بهداشتی حتی درصورت تزریق واکسن دانست و افزود: امروز اعلام 
شــد که به طور متوسط در کشــور ۴۸ درصد به پروتکل ها عمل می شود که 
این خیلی پایین است. توقع این است که پروتکل ها حداقل تا ۸۵ و ۹۰ درصد 

رعایت شود در غیر اینصورت مشکلات زیادی برای مردم به وجود می آید.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/04/31

شماره : 1146

 صنعت شیلات نیازمند بهره مندی از تکنولوژی و دانش روز
رئیس ســازمان شــیلات ایران گفت: در تمام بخش های شیلات نیاز به 
دانش روز جهان احســاس می شود و بســیاری از مشکلات موجود در راه 
صنعت شــیلات بدون ارتباط با شــرکت های دانش بنیان و صاحب نظران 
داخلی و خارجی برطرف نخواهد شــد.به گزارش ایانا، نبی الله خون میرزایی 
معاون وزیر جهاد کشــاورزی و رئیس ســازمان شیلات ایران در ششمین 
همایش ملی و نمایشگاه خاویار و صنایع وابسته اظهار کرد: توسعه پرورش 
ماهیان خاویاری و حفاظت از ذخایر خاویار کشــور همواره از مسائل مهم 
و ارزشــمند ایران بوده اســت.وی افزود: اعتبار خاویار ایران در جهان، از 
دستاوردهای فرهنگی و اقتصادی کشور است و ارزش افزوده فراوانی برای 

ما در بر خواهد داشت.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی تاکید کرد: باید هم پاســداری از محیط 
زیســت را ســرلوحه کار خود قــرار دهیم و هم به دفــاع از خاویار ایرانی 
پایبند باشــیم و باعث تنزل آن نشــویم.وی افزود: با توجه به ظرفیت هایی 
که در کشــور داریم، این ماهی را در ۲۱ اســتان کشور پرورش می دهیم 
و این اقدام قابل توســعه به تمام اســتان های کشور است.خون میرزایی با 
بیان این که ســازمان شیلات ایران متعهد به توسعه ماهیان خاویاری بوده 
و طبق برنامه توســعه ای کشــور پیش رفته است، خاطرنشان کرد: عملکرد 
۸ ســاله دولت تدبیر و امید به لحاظ گســترش پهنه، تعداد مزارع و میزان 
تولید نشــان دهنده پایبندی به این برنامه اســت و افق روشنی پیش روی 

این صنعت قرار دارد.
وی ابراز امیدواری کرد: با بهره گیری از ظرفیت شرکت های دانش بنیان 
و حضور سرمایه گذاران، تجار و بازرگانان در این عرصه، شاهد گسترش این 
صنعت باشــیم.خون میرزایی با اشاره به این که در تمام بخش های شیلات 
نیاز به دانش روز جهان احســاس می شــود، گفت: بســیاری از مشکلات 
موجود در راه صنعت شــیلات بدون ارتباط با شــرکت های دانش بنیان و 
صاحب نظران داخلی و خارجی برطرف نخواهد شد.در پایان این مراسم، از 
تمبر یادبود روز گرامی داشــت خاویار ایران، توسط رئیس سازمان شیلات 

ایران رونمایی شد.

 ۱۰۰ مزرعــه پرورش ماهیان خاویاری دارای کد بهداشــتی 
اروپا هستند اتحادیه 

 رییس ســازمان دامپزشکی کشــور با بیان اینکه صادرات فراورده های 
محصولات شــیلاتی ایران در گروه A قرار دارد، گفت: اکنون بیش از ۱۰۰ 
مزرعه پرورش ماهیان خاویاری دارای کد بهداشــتی اتحادیه اروپا هستند.

علی صفر ماکنعلیر ششــمین همایش ملی و نمایشــگاه خاویار و صنایع 
وابســته که به مناســبت روز خاویــار ایرانی در محل صنــدوق نوآوری و 
شــکوفایی ریاست جمهوری برگزار شــد، افزود: سازمان دامپزشکی کشور 
توانســته با اســتفاده از بودجه ۸.۵ میلیون یورویــی اتحادیه اروپا )مرکز 
تجــارت بین المللی ITC (  و  NRP )برنامه ملی پایش باقیمانده ها( ماهیان 
خاویــاری را بر اســاس مدل جدید طرح ریزی و اجرایــی کند که تاکنون 
بیــش از ۱۰۰ واحد از مزارع پرورشــی ماهیان خاویاری، توانســته اند کد 

مربوطه را دریافت کنند.
رییس سازمان دامپزشکی کشور اظهارداشت: بنابراین این تولیدکنندگان 
محصــولات خود را بدون هیچ مشــکلی به بازارهای بیــن المللی به ویژه 

کشورهای اروپایی صادر می کنند.
وی اضافــه کرد: ســازمان دامپزشــکی نیز به منظور اعمــال کنترل و 
نظارت بهداشــتی طبق برنامه مراقبت تدوین شــده، هر شش ماه یکبار از 
ایــن واحدها بازدیــد کرده و آنها را از نظر رعایت پروتکل های بهداشــتی 
مورد ســنجش قرار می دهند.ماکنعلی، نظارت بهداشــتی را ضامن تولید 
ســالم و صادرات پایــدار محصولات خاویاری دانســت و تصریح کرد: این 
سازمان دارای دو مســوولیت خطیر است. اولین مسوولیت تنظیم مقررات 
بهداشــتی برای تمامی محورهای تولید، تکثیر و امنیت زیســتی در مزارع 
پرورشــی و دومین مسوولیت نظارت بهداشتی بر تمامی محصولات مرتبط 

دامی و شیلاتی هستند.
رییس ســازمان دامپزشــکی کشور با اشــاره به اینکه تولید و صادرات 
محصــولات خاویــاری نیز از این قاعده مســتثنی نیســت، گفت: نظارت 
بهداشتی این ســازمان، تمامی مراحل تولید، پرورش تا صادرات خاویار و 
گوشــت ماهیان خاویاری را در بر می گیرد.ماکنعلی با بیان اینکه نظارت 
ها و سیاستگذاری های مســائل بهداشتی، نه تنها مانع تولید نیست، بلکه 
تضمینــی برای ســلامت جامعه و هموار کردن مســیر صادرات و تجارت 
با بازارهای بین المللی اســت، افزود: ســازمان دامپزشــکی، اصلی ترین و 
مهمترین ســازمان متولی و مرجع ذیصلاح در امر سلامت محصولات دامی 
اســت و در این حوزه باید پاســخگو باشد.وی اظهارداشــت: امیدواریم با 
همــکاری بخش خصوصی و دیگر ســازمان ها و ارگان های مرتبط، خللی 
در انجام وظایف نظارتی و سیاســتگذاری ســازمان دامپزشکی کشور وارد 
نشــود تا ضمن تداوم تولید ســالم و بهداشتی، صادرات این محصولات نیز 

پیدا کند. بیشتری  رونق 
 ششــمین همایش ملی و نمایشگاه خاویار و صنایع وابسته با محوریت 
گرامی داشــت روز خاویار ایرانی، تولید ماهیان خاویاری در ایران و جهان، 
صــادرات بازارهای هدف و چالش ها، مدیریت بهداشــت بیماری و تغذیه، 
استانداردســازی در صنعت خاویاری، تقلب، قاچاق خاویار، خاویار فراوری 
و تضمین کیفیت و ســازمان کورهای صادرکننده خاویار در محل صندوق 

نوآوری و شــکوفایی ریاست جمهوری برگزار شد.

  سرپرست مدیریت درمان گیلان:
اخذ مصوبه شــروع عملیات اجرایی ســاخت درمانگاه تامین 

اجتماعی در صومعه سرا
همزمان با هفته تامین اجتماعی دکتر قنبرپور سرپرست مدیریت درمان 
تامین اجتماعی استان برای پی گیری ساخت درمانگاه شهر صومعه سرا با 
نماینده مردم درمجلس شــورای اسلامی و فرماندار این شهر دیدار نمود.

به گزارش روابط عمومــی مدیریت درمان گیلان - در این دیدار دکتر 
قنبر پور اظهار داشــت مصوبه هیات مدیره سازمان جهت طراحی و شروع 
عملیات اجرایی ســاخت درمانگاه تامین اجتماعی در شــهر صومعه سرا با 
وســعتی حدود ۲۰۰۰ متر مربع در بودجه ســال ۱۴۰۰ اخذ شده است . 
ایشــان با بیان اینکه با ســاخت درمانگاه دغدغه مردم شهرستان صومعه 
ســرا برای دریافت خدمات درمانی کاهــش می یابد اظهار امیدواری نمود 

تا در هفته آتی کلنگ احداث آن به زمین زده شــود.
شــایان ذکر اســت که دلخوش نماینده مردم صومعه سرا در این دیدار 
اظهار داشت ســاخت درمانگاه تامین اجتماعی خواست مهم بیمه شدگان 
تامین اجتماعی این شهر است. ایشان افزود پی گیر و همراه سازمان برای 

تحقق این نیازبیمه شــدگان شهر صومعه سرا است.

 سرپرســت جدید امور بازرگاني شرکت آب و فاضلاب استان 
مرکزي معرفي شد

طي حکمي از سوي مهندس یوسف عرفاني نسب مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب اســتان مرکزي ، مجید صفري به عنوان سرپرست امور بازرگاني 

این شرکت منصوب شد.

پیش بینی تولید ۵۰ درصد میوه های گرمسیری مورد نیاز کشور در سواحل مکران
بیش از ۵۰ درصد نیاز کشور به میوه های 
گرمســیری در برنامه هفتم توسعه از اراضی 

سواحل مکران تامین می شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد 
کشاورزی، مدیر طرح های ویژه معاونت امور 
باغبانــی با اعلام این مطلب در گفت و گو با 
خبرنگار ما پیش بینی کرد که با برنامه ریزی 
های انجام شــده و در صورت فراهم شــدن 
زیرســاخت ها در اراضی مســتعد کشت در 
سواحل مکران، بیش از ۵۰ درصد نیاز مردم 
به مصرف چهار میوه گرمسیری موز، نارگیل، 
انبه و آناناس در برنامه هفتم توسعه در کشور 

تولید شود.
شاهین رستم پور با اشاره به خروج سالانه 
۴۵۰ میلیــون دلار ارز بابــت واردات موز و 
حدود ۱۰۰ میلیون دلار برای واردات ســایر 
محصولات گرمسیری به کشور گفت: با احداث 
باغات میوه های گرمسیری در سواحل مکران، 
تنها در زمینه موز سالانه حداقل بیش از ۲۰۰ 
میلیون دلار صرفــه جویی ارزی طی برنامه 

هفتم توسعه خواهیم داشت.
وی، توسعه کشت محصولات گرمسیری 
را از سیاســت های وزارت جهاد کشاورزی 
در بخش باغبانی عنوان کرد و اظهار داشت: 

سیاســت کلان وزارتخانه این اســت که از 
ظرفیت بالقوه سواحل مکران در تولید میوه 

های گرمسیری استفاده کند.
مشــاور معاون امور باغبانی وزارت جهاد 
کشاورزی افزود: ما در سواحل مکران، اراضی 

بسیار مستعد، اقلیم و رطوبت مناسب برای 
کشت محصولات گرمسیری داریم، اما مشکل 
اصلی در این مناطق کمبود آب شیرین است.

وی، خرید و نصب دستگاه های آب شیرین 
کن را برای استفاده از آب دریا به منظور آبیاری 

باغــات ضروری خواند و گفت: در ســواحل 
مکران، اراضی مستعد و مناسب را شناسایی، 
مطالعه و مشــخص کرده ایم و شرکت های 
بزرگ ســرمایه گذاری علاقه مند به توسعه 
کشت و تولید محصولات گرمسیری می توانند 

با سرمایه های خود، دستگاه های آب شیرین 
کن را خریداری و نصب کرده و آب مورد نیاز 

اراضی باغی را فراهم کنند.
رستم پور اذعان داشت: در یکی از مناطق 
ســواحل مکران بین کنارک و چابهار، پنج 
شرکت سرمایه گذاری که متقاضی فعالیت 
در کشت محصولات باغی گرمسیری هستند، 
کارهای زیرساختی را انجام داده و قرارداد اولیه 
برای خرید دستگاه های آب شیرین کن را با 
شرکت های داخلی و خارجی منعقد کرده اند.

وی گفت: هدف ما این است که همراه با 
توسعه کشت و احداث باغات و اجرای طرح 
ها، از دانش و فناوری های جدید دنیا به ویژه 

در سواحل مکران استفاده کنیم.
مدیر طرح های ویژه معاونت امور باغبانی 
ادامه داد: سیاست معاونت امور باغبانی بر این 
اســت که از طریق دستگاه های آب شیرین 
کن که با تکنولوژی های جدید انرژی کمتری 
مصرف می کنند و همچنین با اســتفاده از 
پوشــش ها و سایبان های باغبانی مناسب و 
اســتاندارد، عملکرد تولید در واحد سطح در 
باغات احداثی در سواحل مکران افزایش یابد 
و علاوه بر آن تنش های محیطی به حداقل 

برسد و در مصرف آب صرفه جویی شود.

 
 

 
 

بنادر کشور با انباشت نهاده های دامی روبرو هستند

نظارت بهداشتی سازمان دامپزشکی
 ضامن تولید سالم و صادرات پایدار محصولات خاویاری

انعقاد تفاهمنامه سه جانبه برای توسعه هوشمندسازی مزارع کشاورزی

معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: مشکلی از نظر 
تامین نهاده برای واحدهای دامی نداریم و هم اکنون بنادر کشور با انباشت 

نهاده روبرو هستند.
به گزارش ایرنا، مرتضی رضایی در حاشیه افتتاح یک واحد گاوداری شیری 
واقــع در آبیک با اعلام این خبر افزود:  نهاده ها به اندازه کافی وارد کشــور 
شده اســت و هر استانی که مشکل حمل و نقل دارد باید هماهنگ کند تا 
خودروهای باری آنها را به سمت بنادر بفرستیم و نهاده مورد نظر خودشان 
را تامین کنند.وی اضافه کرد: از ابتدای ســال جاری تاکنون یک میلیون و 

۷۰۰ هزار تن نهاده توزیع شده و در اختیار اتحادیه ها قرار گرفته است.
رضایی در خصوص تغییر قیمت شیر نیز اظهار داشت: خشکسالی امسال 

بی ســابقه بوده و باعث کاهش تولید علوفه شده و در نتیجه آن هزینه های 
تولید شیر را افزایش داده و مقرر شد برای جلوگیری از ضرر و زیان دامداران 

و نارضایتی های پیش آمده یک اصلاح قیمت صورت پذیرد.
این مســوول افزود: وزارت جهاد کشــاورزی تصمیم دارد با روش های 
حمایتی از مصرف کننده حمایت کند و اعتقاد ما این اســت که ســرکوب 
قیمت ها مخصوصا در حوزه شیر روش مناسبی نیست و به ضرر دامداران و 

چرخه تولید تمام می شود.
معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی در پایان ضمن قدردانی 
از تولیدکنندگان،افزود: سیاست ما حمایت از تولید در راستای حفظ و ارتقای 

امنیت غذایی جامعه است.

رئیس ســازمان دامپزشکی کشور، در ششــمین همایش ملی خاویار 
و توســعه ماهیان خاویاری و صنایع وابســته، نظارت بهداشتی سازمان 
دامپزشــکی کشــور را ضامن تولید ســالم و صادرات پایدار محصولات 

خاویاری عنوان کرد.
به گزارش ســازمان دامپزشکی کشــور، دکتر ماکنعلی، در ششمین 
همایش ملی خاویار و توســعه ماهیان خاویاری و صنایع وابسته، با اشاره 
بــه ارزش و اهمیت صنعت پــرورش ماهیان خاویاری، گفت: ســازمان 
دامپزشــکی کشور، دارای دو مسئولیت عمده و خطیر است؛ یکی تنظیم 
مقررات بهداشــتی برای تمامی محورهای تولید، تکثیر و امنیت زیستی 
در مزارع پرورشی و دیگری نظارت بهداشتی بر تمامی محصولات مرتبط 

دامی و شیلاتی.
رئیس ســازمان دامپزشکی کشور، تاکید کرد: به همین دلیل تولید و 
صــادرات محصولات خاویاری نیز از این قاعده مســتثنی نبوده و نظارت 

بهداشتی این سازمان، تمامی مراحل آن را در بر می گیرد.
به گفته وی، این نظارت ها و نیز سیاســتگذاری های مربوط به موارد 

بهداشــتی، نه تنها مانع تولید نیست، بلکه تضمینی برای سلامت جامعه 
و هموار کردن مسیر صادرات و تجارت با بازارهای بین المللی است. چرا 
که سازمان دامپزشــکی کشور، اصلی ترین و مهمترین سازمان متولی و 
مرجع ذیصلاح در امر سلامت محصولات دامی است و در این حوزه باید 

پاسخگو باشد.

به گفته این مقام مســئول، سازمان دامپزشکی کشور توانسته است از 
بودجه ۸.۵ میلیون یورویی اتحادیه اروپا ITC  استفاده کرده و NRP  )برنامه 
ملی پایش باقیمانده ها( ماهیان خاویاری را بر اســاس مدل جدید طرح 
ریزی و اجرا کند. در این مســیر، بیش از ۱۰۰ واحد از مزارع پرورشــی 
ماهیان خاویاری، توانســته اند کد مربوطه را دریافت کنند و محصولات 
شــان را بدون هیچ مشــکلی به بازارهای بین المللی به ویژه کشورهای 
اروپایی صادر نمایند. ســازمان دامپزشــکی نیز بمنظور اعمال کنترل و 
نظارت بهداشتی، بر اساس برنامه مراقبت تدوین شده، هر شش ماه یکبار 
از این واحدها بازدید نموده و آنها را از نظر رعایت پروتکل های بهداشتی 

مورد سنجش قرار می دهد.
دکتــر ماکنعلی، با بیان اینکه در حال حاضــر، صادرات فراورده های 
محصولات شیلاتی، در گروه A قرار دارد، افزود: امید می رود با همکاری 
بخش خصوصی و دیگر ســازمان ها و ارگان های مرتبط، خللی در انجام 
وظایف نظارتی و سیاستگذاری ســازمان دامپزشکی کشور وارد نشود تا 
ضمن تداوم تولید سالم و بهداشتی، صادرات این محصولات نیز رونق گیرد.

تفاهمنامه ســه جانبه مشترک برای پیاده سازی پروژه پایش هوشمند 
مبتنی بر اینترنت اشیاء در مزارع کشاورزی کشور میان سازمان تحقیقات، 
آموزش و ترویج کشــاورزی، شرکت ارتباطات مبین نت و مرکز تحقیقات 

اینترنت اشیاء منعقد شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، معاون پژوهشی و 
فنآوری سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی درباره اهداف از انعقاد 
این تفاهم نامه مشترک به خبرنگار ما گفت: با امضای این تفاهمنامه دو ساله 
اهدافی همچون مصرف بهینه و موثر از نهاده ها و انرژی به ویژه آب، افزایش 
بهره وری تولید و کاهش هزینه ها در مزارع هوشمند را دنبال می کنیم.

ارژنــگ جوادی افزود: با توجه به این که بیشــترین اتلاف و هدر رفت 
نهاده های کشاورزی در مزارع اتفاق می افتد از این رو، اولویت در فرآیند 

هوشمندسازی با مزارع است.
وی ادامه داد: در مزارع نمونه یا پایلوت، مراحل مختلف تولید محصولات 
کشاورزی مانند خاک ورزی، کاشت و برداشت از طریق فناوری های نوین، 

هوشمند می شود.
معاون سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی در عین حال اظهار 
داشت: در فازهای بعدی، طرح های پایلوت هوشمندسازی در بخش دام و 

طیور، شیلات و باغات اجرا خواهد شد.
وی گفت: به زودی طرح پایلوت هوشمندســازی را نیز در چند ســالن 

پــرورش طیور اجرا می کنیم و در این راســتا چنــد واحد پرورش طیور 
شناسایی شده است.

جوادی درباره جزییات بیشــتر تفاهمنامه اذعان داشــت: بر اساس این 
تفاهمنامه مشــترک سه جانبه، تمام زیرســاخت های ارتباطی، اینترنتی 
و دیجیتالی توســط شرکت ارتباطات مبین نت فراهم می شود و سازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشــاورزی نیز شناسایی و تعیین عرصه، تهیه 

اطلاعات و داده ها و آنالیز داده ها را از نظر فنی انجام می دهد.
وی بــا بیان این که همزمان با کارهای پژوهشــی و اجرای طرح های 
پایلوت هوشمندسازی مزارع در نقاط مختلف کشور، کارهای ترویجی هم 

انجام می شــود، گفت: ما از کشاورزان پیشرو و خبره دعوت می کنیم که 
از  مزارع هوشمند بازدید کنند و از نزدیک با فواید و نتایج هوشمندسازی 

در بخش زراعت آشنا شوند.
جــوادی با بیــان این کــه وزارت جهاد کشــاورزی رویکرد توســعه 
هوشمندسازی و فنآوری های نوین در بخش کشاورزی را با جدیت پیگیری 
می کند، اذعان داشــت: از سال گذشته اقداماتی را به صورت پایلوت های 
فناوری در حوزه هوشمندســازی با شــکل گیری ستاد هوشمندسازی در 
ســطح مزارع و با همکاری شــرکت مبین نت و مرکــز تحقیقات اینترنت 
اشیاء آغاز کرده ایم و نتایج موفق این همکاری منتج به انعقاد تفاهم نامه 

همکاری سه جانبه شد.
وی از رونمایی نخســتین شــالیزار هوشــمند برنج در آمل در روز سه 
شنبه این هفته خبر داد و گفت: با اجرای این طرح پایلوت در یک هکتار 
از شــالیزارهای برنج، هوشمندسازی در اراضی زراعی شمال کشور توسعه 

پیدا خواهد کرد.
معاون سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی افزود: در این رویداد 
ملی هوشمندسازی اراضی زراعی، کشاورزان پیشرو نیز حضور خوهند داشت.

وی با بیان این که کشاورزان به هوشمندسازی علاقه زیادی نشان می 
دهند، گفت: در اســتان ها توســعه و نفوذ اینترنت بسیار مورد توجه قرار 
گرفته و حتی در دشت های کشور دسترسی به اینترنت مهیا شده است.

صادرات بیش از ۱۶ میلیون دلار خاویار و گوشت ماهیان خاویاری
 مدیرکل دفتر بهبود کیفیت، فرآوری و توسعه بازار آبزیان سازمان شیلات 
ایران گفت: سال گذشته میزان صادرات خاویار و گوشت ماهیان خاویاری 

به صورت تجاری و مسافری از مرز ۱۶ میلیون دلار گذشت.
عیســی گلشاهی در ششمین همایش ملی و نمایشگاه خاویار و صنایع 
وابسته که به مناسبت روز خاویار ایرانی در محل صندوق نوآوری و شکوفایی 
ریاست جمهوری برگزار شد، افزود: از مجموع حدود ۱۲ تن خاویار تولیدی 
کشور در سال گذشته، ۴.۵ تن خاویار به ارزش بیش از ۶ میلیون دلار به 

کشورهای هدف صادر شده است.
مدیرکل دفتر بهبود کیفیت، فرآوری و توسعه بازار آبزیان سازمان شیلات 
ایران اظهار داشت: همچنین سال گذشته سه هزار و ۵۰۰ تن گوشت ماهیان 
خاویاری در کشور تولید شد که از این میزان یک هزار تن به ارزش بیش 

از ۱۰ میلیون دلار به خارج از کشور صادر شده است.
وی تصریح کرد: در واقع آمارها نشــان مــی دهد که تقریبا ۴۵ درصد 
خاویار تولیدی برای صادرات و ۵۵ درصد به مصارف داخلی می رســد که 
از این میزان بخشی به مصرف خوراکی و خاویار درجه دو و سه به مصارف 

بهداشتی و آرایشی می رسد.
گلشاهی گفت: اکنون قیمت هر کیلوگرم خاویار پرورشی ایران استحصالی 
از فیل ماهیان تحت عنوان بلوگا در مزارع پرورشی ۱۰ میلیون تومان است 
و متوســط قیمت صادراتی آن از حدود ۷۰۰ دلار شروع و در برخی موارد 

یک هزار و ۵۰ یورو بر مبنای قُطر خاویار، کیفیت و بسته بندی است.

 ۶5 درصد صادرات خاویار ایرانی به اتحادیه اروپا 
مدیرکل دفتر بهبود کیفیت، فرآوری و توسعه بازار آبزیان سازمان شیلات 
ایران افزود: آمارها نشان می دهد که بین ۶۰ تا ۶۵ درصد خاویار ایرانی وارد 
بازارهای اتحادیه اروپا می شود.وی با بیان اینکه روسیه یکی از متقاضیان 
بزرگ گوشــت ماهیان خاویاری ایران است، اظهارداشت: اکنون خاویار و 
گوشت ماهیان خاویاری ایران به کشورهای هدف از جمله کشورهای حاشیه 
جنوبی خلیج فارس همچون امارات، قطر، عمان و کویت، روسیه، آذربایجان، 

ارمنستان، خاوردور، مالزی، چین و ژاپن صادر می شود.

 ممنوعیت صید ماهیان خاویاری در سال 2۰2۱ برای کشورهای 
حاشیه دریای خزر 

گلشــاهی درباره ممنوعیت صید تجاری ماهیان خاویاری کشــورهای 
حاشــیه دریای خزر در ســال ۲۰۲۱  برای حفظ ذخایر ژنتیکی گفت: در 
آخرین نشست کشورهای حاشیه دریای خزر، ممنوعیت صید تجاری ماهیان 
خاویاری برای سال ۲۰۲۱  تمدید شد که امیدواریم در نشست بعدی برای 

سال های آتی این ممنوعیت ادامه یابد.
وی با تاکید بر اینکه صدمــه ذخایر ژنتیکی دریای خزر امری اجتناب 
ناپذیر است، اضافه کرد: به دلیل بین المللی بودن این توافق اصولا کشورهای 
حاشــیه دریای خزر به منظور حفظ ذخایر، ممنوعیت را رعایت می کنند 

زیرا هیچ کشوری نمی خواهد که این ذخایر بیش از این صدمه ببینند.
معاون وزیر جهاد کشاورزی افزود: اکنون همه کشورهای حاشیه دریای 
خــزر به دلیل پرورش در محیط تحت کنترل، ســود اقتصادی مناســب 
به همراه کشــش بازارهای داخلی و صادراتی، در مســیر تکثیر و پرورش 
ماهیان خاویاری در مزارع پرورشــی قرار دارند زیرا طی ســال های اخیر 
ذهنیت بازارهای جهانی به ســمت مصرف خاویار پرورشی به جای خاویار 

وحشی است.



۶

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/04/31

شماره : 1146

پرداخت بیش از ۹۹ درصد مطالبات کلزاکاران استان
رییس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان 
غربی ، از خرید تضمینی بیش از ۳ هزار و ۷۰۰ 
تن دانه روغنی کلزا از ابتدای زمان برداشت 
دانه روغنی کلزا از مزارع استان تا کنون خبر 

داد .  
 به گزارش روابط عمومی ســازمان جهاد 
کشــاورزی آذربایجان غربی ،اکبر کرامتی با 
اعلام اینکه ارزش کلزای خریداری شــده در 
استان بیش از۴۰ میلیارد ریال است، گفت : 
بیش از ۹۹ درصد مطالبات کلزاکاران استان 
بابت فروش تضمینی محصول تاکنون پرداخت 

و تسویه حساب شده است.
کرامتی بــا بیان اینکــه در مجموع ۶۰ 
درصد  ایــن میزان کلزای خریداری شــده 
مربوط به  شهرســتان نقده اســت، اضافه 
کرد: شهرستان های نقده، میاندوآب ،بوکان، 
پلدشت، شاهین دژ ، پیرانشهر، شوط، اشنویه 
و مهاباد بیشــترین میزان سطح زیر کشت و 
تولید این محصول در سال جاری را به خود 
اختصاص داده انــد.وی با بیان اینکه قیمت 
خرید تضمینی دانه روغنی کلزا ۱۱۰ هزار ریال 
در سال جاری تعیین شده است، اظهار کرد: 
برداشت کلزا از ۲۰خرداد ماه درمرحله اول از 

سطح مزارع پلدشت آغاز شده و بعد از آن در 
سایر شهرستان های استان شروع شده است 
که تعداد ۷ مرکز خرید دولتی نیز در سطح 
شهرستان های پلدشت، نقده، پیرانشهر،مهاباد، 

بوکان و میاندوآب و شاهین دژ جهت تسهیل 
در امــر خرید و رفاه حــال زارعین کلزا کار 
استان در نظر گرفته شده است. وی ادامه داد: 
این میزان از کلزای خریداری شده از، سطح 

یکهزار و۸۵۰ هکتار از مزارع قابل برداشت ، 
از مجموع دو هزار و ۲۵۰ هکتارســطح زیر 
کشت این محصول  در استان برداشت  و برای 
تحویل به کارخانه های تولید روغن بارگیری و 

ارسال شده است.
این مسئول با بیان اینکه بیشترین میانگین 
عملکــرد تولید این محصــول درهر هکتار 
در ســال زراعی جاری از مزارع شهرســتان 
میاندوآب بــا ۳۵۸۰ کیلوگرم در هر هکتار 
گزارش شــده اســت، ادامه داد: امسال بذر 
یارانه ای به کشاورزان ارائه شده و دستگاه های 
ریز کارنده و هد برداشت نیز به صورت یارانه ای 
در اختیار زارعان قرار داده شــده است  و ۴۰ 
دستگاه کمباین نیز در این زمینه آماده سازی 
شــده بود.کرامتی ضمن تقدیــر از زحمات 
کلزاکاران اســتان برای کمک به رسیدن به 
خودکفایی کشور در تولید دانه های روغنی ، 
از آنان درخواست کرد از هم اکنون نسبت به 
آماده ســازی مزارع و مکان یابی برای کشت 
در ســال زراعی جدید اقدام کنند.وی خاطر 
نشــان کرد : احتمال افزایش قابل ملاحظه 
قیمت خرید تضمینی کلزا هم در سال زراعی 
جدید توسط شورای عالی اقتصاد وجود دارد و 
از هم اکنون تمامی نهاده های مورد نیاز اعم از 
بذور هیبرید داخلی و خارجی و سایر نهاده ها 
و ماشین آلات مورد نیاز تامین و برای کشت 
در سال زراعی جدید آماده سازی شده است.

 
 

 
 

بارگیری و توزیع بخشی از سهمیه نهاده های دامی در استان ایلام

آمادگی دامپزشکی کرمانشاه برای نظارت بهداشتی و شرعی بر دام های قربانی

هزار و ۷۵۰ هکتار از اراضی چهارمحال و بختیاری زیر کشت گیاهان دارویی رفت

به گزارش روابط عمومی ســازمان جهاد کشاورزی استان ایلام، رئیس 
جهاد کشاورزی استان گفت : خشکسالی بی سابقه در سال جاری خسارت 
قابل ملاحظه ایی به زیر بخشــهای کشاورزی الخصوص زراعت ، باغات ، 

وبخش دام در استان وارد نموده است .
اقدســی اظهار کرد :بسیاری از کشــاورزان و دامداران بدلیل کاهش 
بارندگی و نبود پوشــش گیاهی در ســطح مراتع همچنین پایین آمدن 
میزان عملکرد و تولید محصولات  زراعی دچار ضرر و زیان فراوانی شدند.

وی ادامــه داد :در همیــن راســتا ســازمان جهاد کشــاورزی بنا به 
رســالت و وظیفه ایی که در اختیار دارد گزارشــی را بــه تفکیک کلیه 
زیر بخشــها از میزان خســارت وارده بر اثر خشکســالی در سطح استان 
 تهیه وبه مدیریت بحران اســتانداری وبخشهای مختلف در وزارت جهاد

 کشاورزی منعکس نموده واز ستاد وزارت درخواست مساعدت برای این 
قشر انجام شده است .

وی افزود : خوشبختانه پیرو این درخواستها تصمیماتی در ستاد وزارت 
و هئیت وزیران مبنی بر انجام مساعدت برای دامداران وکشاورزان در نظر 
گرفته شده است که بزودی این دستور العمل به استان ابلاغ خواهد شد.

وی خاطر نشان کرد : این دســتور العمل شامل استمهال تحصیلات 
دریافتی کشاورزان و دامداران آسیب دیده از خشکسالی هست و همچنین 
اختصاص بخشی از اعتبارات جهت تامین و مرمت و بازسازی ایستگاههای 
پمپاژ و تامین آب برای زارعینی می باشــد که جهت انجام امورات خود 

به این آب نیازمند هستند .
این مسئول ادامه داد : از دیگر برنامه هایی که در دستور کار قرار دارد 
خرید دام مازاد از دامداران میباشد که توسط همکاران پشتیبانی از امور 
دام اســتان در دست اقدام می باشد که پس از رفع موانع ومشکلاتی که 
در خصوص تعیین کشتارگاه در سطح استان وجود دارد وارد فاز عملیاتی 

شده و سعی بر این است دام مازاد دامداران خریداری شود .
وی به تامین نهاده های دامی در استان اشاره نمود و گفت: پیگیری و 
تامین نهاده های دامی بصورت روزانه با ستاد جهاد برای رفع نیاز دامداران 
سهمیه هایی را برای کلیه دامداران در نظر داریم که در حال حاضر بخشی 

از آن در حال بارگیری و توزیع در بین دامداران استان می باشد.

معاون ســلامت اداره کل دامپز شکی استان کرمانشاه از اتخاذ تدابیر 
لازم و تشــکیل اکیپ های نظارت شــرعی و بهداشتی برای ذبح دام در 

روز عید قربان خبر داد.
شــاهرخ یارویسی اظهار کرد: همه ساله قبل از فرا رسیدن عید قربان، 
اداره دامپزشــکی با ادارات ذیربط در راستای انجام نظارتهای بهداشتی و 
شرعی دامهای قربانی و تضمین سلامت گوشت قرمز مصرفی شهروندان 

هماهنگی لازم را انجام می دهد.
یارویسی با بیان اینکه عملیات نظارت شرعی و بهداشتی توسط همکاران 
دامپزشــکی در کشتارگاه های استان انجام خواهد شد، گفت: با توجه به 
شــرایط کرونایی استان و جهت جلوگیری از اشاعه بیماری های مشترک 
بین انســان و دام، بویژه تب خونریزی دهنده کریمه کنگو)CCHF ( کلیه 
کشتارگاه های دام در سطح استان در روزعید سعید قربان باز بوده وآماده 

ارائه خدمات رایگان حتی حمل لاشــه به درب منزل هستند، لذا توصیه 
می شود همشهریان از کشتار دام در منازل خودداری کنند.

معاون سلامت  اداره کل دامپزشکی استان کرمانشاه با اشاره به اینکه 
به منظور اطمینان از ســلامت دام بهتر است کشتار دام در کشتارگاه ها 
انجام شــود گفت: با این اقدام، سلامت گوشــت قربانی از نظر بهداشتی 
و شــرعی تضمین خواهد شد.وی همچنین توصیه کرد: شهروندان دام را 
از میادین دام یا جایگاه های موقت تعیین شــده در حاشــیه شهرها که 
مورد تایید دامپزشــکی بوده تهیه کــرده و از خرید دام بیمار، تب دار یا 
آلــوده به کنه خودداری کنند.وی اظهار کرد: به منظور جلوگیری از ابتلا 
به بیماری های مشــترک انسان و دام، در صورت کشتار قربانی در منزل، 
اســتفاده از پوشش حفاظتی مانند  ماسک، دستکش، عینک و لباس کار 
به هنگام ذبح قربانی و قطعه بندی گوشت ضروری است و پس از ذبح دام 
حتما گوشــت و آلایش خوراکی، دل و جگر و ... باید به مدت ۲۴ ساعت 

در یخچال نگهداری شود.

مدیر امور باغبانی ســازمان جهادکشــاورزی چهارمحال و بختیاری با 
تاکید بر اقتصادی بودن کشــت گیاهان دارویی، گفت:هم اکنون یک هزار و 
۷۵۰ هکتار از اراضی کشاورزی استان زیرکشت گیاهان دارویی قرار دارد.

مدیر امور باغبانی ســازمان جهادکشــاورزی چهارمحال و بختیاری با 
تاکید بر اقتصادی بودن کشــت گیاهان دارویی، گفت:هم اکنون یک هزار و 
۷۵۰ هکتار از اراضی کشاورزی استان زیرکشت گیاهان دارویی قرار دارد.

ابراهیم شــیرانی در حاشــیه بررســی مراحل برداشــت گیاه دارویی 
اســطوخدوس در شهرســتان بن افزود: گونه قالب مورد کشــت گیاهان 
دارویی شامل جمله کلوس، موسیر، آویشن، مرزه بختیاری، اسطوخدوس 

و گل محمدی است.
به گفته وی،هم اکنون ۴۵۰ هکتار از اراضی استان زیرکشت گونه موسیر 
قرار دارد که این گیاهان در مناطق پر بارش استان مانند کوهرنگ به صورت 

دیم کشت می شود.
شیرانی اظهار داشت: سطح زیر کشت گل محمدی در استان ۵۷۰ هکتار 

است که در راستای تغییر الگوی کشت به صورت آبی و دیم کشت می شود.
وی افزود: ۳۰۰ هکتار از اراضی استان به خصوص در مناطق کم بارش 

زیر کشت زعفران قرار دارد.
وی با اشاره به اینکه پارسال برای نخستین بار به صورت پایلوت کشت 

ســیاه دانه و زیره ســبز در مناطق گرمسیر استان آغاز شد، گفت: به دلیل 
درآمدزایی بالا و ایجاد اشــتغال این طرح امســال نیز در شهرســتان های 
خانمیرزا و لردگان افزایش پیدا کرد و سطح زیر کشت به ۲۵۰ هکتار رسید.

مدیر امور باغبانی جهاد کشــاورزی چهارمحال و بختیاری بر توســعه 
کشاورزی قراردادی در استان تاکید کرد و گفت: هم اکنون گل محمدی در 
قالب طرح قراردادی است و یک واحد کشت بافت در استان فعال شده که 
پایه های گل محمدی را برای بهره بردران آماده می کند و محصول برداشتی 

را به صورت تضمینی خریداری می شود.
وی اظهار داشــت: ســال های گذشــته گل های برداشــت شده برای 
اسانس گیری به کاشان ویزد ارسال می شود که با توسعه کشاورزی قراردادی 

و راه اندازی کارگاه اسانس گیری این مشکل نیز بر طرف خواهد شد.
به گفته وی، مزرعه اســطوخودوس  ۲ ســال زیرکشــت رفته است و 
هم اکنون ســه هکتار زیر کشــت این گیاه است و محصول این گیاه برای 

درمان بیماری و همچنین وسایل آرایشی و بهداشتی استفاده می شود.

مدیرکل امور خانواده و بانوان استانداری:

تمام شهرستان های کرمانشاه صاحب »پارک بانوان« می شوند
پارک بانوان یکی از فضاهای اختصاصی اســت که بانوان با حفظ حریم 
خصوصی و امنیت کامل می توانند در آن به فعالیت های ورزشی و تفریحی 
بپردازند و وجود چنین فضایی در شهرها یکی از الزامات است که بیش از 
گذشته احساس می شود و در راستای قوانین کشور برای سرگرمی جامعه 

زنان ایرانی ایجاد شده است.
پارک بانوان کلانشــهر یک میلیونی کرمانشــاه یکــی از مناطق ویژه 
برای اســتفاده بانوان این شهر اســت که در قســمت شــمالی شهر قرار 
گرفته اســت و از امکاناتی همچون پیســت پیاده روی، دوچرخه ســواری، 
آلاچیق، مکان ورزشــی و امکانات فرهنگی برخوردار اســت که پس از ده 
 دهه اوایل تیر ماه امســال با حضور مسئولان استانی و با همت شهرداری 

کرمانشاه افتتاح شد.
مدیرکل بانوان استانداری استان کرمانشاه، بوستانی برای بانوان را یکی 
از مطالبات به حق جامعه دانســت و افزود: از مطالبات به حق جامعه زنان 
در شهرستان کرمانشاه ایجاد پارک بانوان است که از سالها پیش اقداماتی 
برای ایجاد آن انجام شــده بود که این اقدامات به نتیجه نرسیده بود.زهره 
رستمی با اشاره به افتتاح پارک بانوان کرمانشاه گفت: در این فضا بانوان هم 
می توانند یک فضای تفریحی، فرهنگی و اجتماعی داشته باشند و امیدواریم 
این امکان برای تمامی مناطق اســتان ایجاد شود تا این بوستان ها به یک 

کانون اجتماعی برای فعالیت و ورزش بانوان تبدیل شود.
شــهردار کرمانشــاه درباره مکان این پارک گفته اســت که در شــهر 
کرمانشــاه تنهــا مکانی که امــکان احداث پــارک بانــوان در آن وجود 
 داشــت تا بانوان کرمانشــاهی بــدون هیچ گونه محدودیت و اشــرافیتی

 در این پارک اوقات خوشــی را ســپری کنند و محیط مناسبی برای آنان 
باشــد، پهنه شمالی شــهر کرمانشــاه و در مجاورت بیمارستان حضرت 

معصومه)س( بود.

سعید طلوعی با بیان اینکه حداقل به هفت پارک بانوان در شهر کرمانشاه 
نیازمندیم افزود: یکی از نیازهای بانوان و اولویت های شهرداری کرمانشاه، 
ایجاد اوقاتی فراغت و آرامش روحی و روانی برای بانوان اســت که تحقق 
این مهم منجر به گرم شدن کانون خانواده و تربیت بهتر فرزندان می شود.

طلوعی با بیان اینکه زنان کرمانشــاهی می توانند همانند خانه خود، از این 
پارک ها استفاده کنند خاطرنشان کرد: باتوجه به باورهای دینی و مذهبی 
مــا، باید با تدبیر و عقلانیت از تمامی ظرفیت های موجود برای رفاه بانوان 
استفاده کنیم و ما به عنوان خدمتگزار مردم از تمامی امکانات برای تحقق 

بخشی به این موضوع استفاده خواهیم کرد.
پارک بانوان یکی از بخش های زیرمجموعه سازمان فرهنگی، اجتماعی و 
ورزشی شهرداری کرمانشاه است که رئیس این سازمان درباره پارک بانوان 
گفت: قرار اســت به جز این پارک، دو پارک دیگر افتتاح شــود و در این 

پارک تمام امکاناتی که بانوان احتیاج دارند تدارک دیده شــده تا در یک 
فضای مناسب به تفریح، ورزش، گفت وگو و ارتباطات اجتماعی بپردازند. 

مهــدی عبدالمالکی بــا بیان اینکه یک فضای کافی بــرای پیاده روی، 
فضــای اجتماعی و گفتمانی در این پارک تدارک دیده شــده و به لحاظ 
امنیــت تلاش شــده تا امنیــت در این مــکان برای بانوان تامین شــود 
 و بــه لحاظ پوشــش در حال تأمین این فضا هســتیم عنــوان کرد: این

 مکان شروعی برای افتتاح مکان های تفریحی و سلامت بانوان است و این 
اتفاق بعد از دو دهه در حوزه اجرا وارد شــده.وی افزود: در کرمانشــاه هر 
منطقه شــهرداری باید یک پارک بانوان داشته باشد و هشت پارک بانوان 

باید افتتاح شود.
عبدالمالکی با اشاره به اینکه برای افتتاح این طرح در فضایی به مساحت 
یک هکتار، اعتباری حدود ۱۵ میلیارد تومان هزینه شــده است گفت: این 
پارک مجهز به فضاهایی همچون مسیر دوچرخه، جاده تندرستی، مکان های 
ورزشی و فضای بازی کودکان است که به منظور ترویج ورزش های همگانی 
ایجاد شده است .البته اگر این روزها به سراغ پارک بانوان کرمانشاه بروید با 
در بسته آن روبرو خواهید شد، زیرا گفته می شود هنوز برای مدیریت پارک 
افرادی انتخاب نشــده اند و به چهار نفر برای مدیریت و تصدی مسئولیت 
پارک بانوان نیاز است.معاون اجتماعی و سلامت سازمان فرهنگی شهرداری 
کرمانشاه گفت: بوستان پردیس بانوان یک هکتار مساحت دارد و با توجه 
به عمومی بودن آن برای بانوان از ســنین کودکی تا ســالمندان، امکاناتی 
همچون زمین والیبال، بســکتبال، میز پینگ پنگ، میز مخصوص شطرنج، 

مسیر مختص پیاده روی، مسیر اسکیت و دیگر ورزش ها دارد.
مژگان صفدرین افزود: آلاچیق، نیمکت، سرویس بهداشتی، نگهبانی و 
حراســت، رختکن، کافی شاپ و ســاختمان آموزشی از دیگر امکانات این 

بوستان است.

 امکان ثبت عملیات چک های صیادی برای مشــتریان حقوقی 
در سایت بانک ملی

مشــتریان حقوقی می توانند با ورود به ســایت بانــک ملی ایران و بخش 
حقوقی چک های صیادی از امکان ثبت، تائید یا رد، اســتعلام و انتقال چک 

های حقوقی خود استفاده کنید.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، با اجرایی شــدن قانون » اصلاح 
قانون صدور دسته چک«   از ابتدای سال ۱۴۰۰ نحوه صدور، دریافت و انتقال 
چک تغییراتی داشــته و افرادی که مبادلات خود را از طریق چک انجام می 

دهند با رعایت الزامات و تکالیف از این خدمت استفاده کنند.
بانک ملی ایران با فراهم کردن امکان درخواست و صدور دسته چک صیادی 
برای مشــتریان حقیقی اینک برای مشــتریان حقوقی خود نیز امکان صدور، 
دریافت و انتقال چک را در سایت خود به آدرس https://sayad.bmi.ir فراهم 
کرده است و مشتریان حقوقی این بانک با ورود به این صفحه می توانند چک 

مورد نظر خود را در وجه شرکت و یا شخص مورد نظر خود انتقال دهند .
گفتنی است مشتری حقوقی و یا نماینده شرکت،  باید ابتدا فرم درخواست 
ثبت مبادلات چک صیادی )فرم درخواســتی( را  به شــعبه تحویل  نموده و 
https:// پس از احراز هویت،  نماینده  معرفی شده می تواند  ازطریق نشانی

sayad.bmi.ir  وارد ســامانه شده و با انتخاب گزینه مشتری حقوقی عملیات 
چک صیادی را بر اســاس دسترســی های ایجاد شده )ثبت ، انتقال ، تأیید ، 

استعلام ( انجام دهد.
صادر کننده چک های جدید باید مندرجات چک شــامل تاریخ سررسید، 
مبلــغ و اطلاعات هویتی ذینفع )گیرنده چک( را علاوه بر اینکه در برگ چک 
درج می کند در سامانه صیاد نیز ثبت نماید و ذینفع چک نیز هنگام دریافت 
برگ چک باید مندرجات آن را درســامانه صیاد، استعلام و با مندرجان برگ 

چک مطابقت دهد.

 بهزیســتی و تامین اجتماعی دو رکن مهم توانمندسازی اقشار 
جامعه

مدیر عامل بانک توســعه تعاون نقش و عملکرد سازمان تامین اجتماعی و 
سازمان بهزیستی را در توانمندسازی اقشار جامعه تبیین نمود.

به گزارش روابط عمومی بانک توسعه تعاون، حجت اله مهدیان مدیر عامل 
بانک توسعه تعاون ضمن تبریک روز بهزیستی و تأمین اجتماعی اظهار داشت: 
این دو مناسبت یاد آور تدابیر و تلاش های مدیران و کارکنان این دو سازمان 

در حمایت از اقشار مختلف جامعه است.
وی افزود: زندگی طولانی و سالم، سطح زندگی مناسب با اشتغال مناسب 
و دسترسی به دانش مهمترین شاخص های توسعه انسانی جامعه هستند که 

این دو سازمان بالاترین نقش را در ارتقای توسعه انسانی در اختیار دارند.
مهدیان حضور بانک توسعه تعاون در کنار این دو دستگاه همکار در مجموعه 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مایه مباهات دانست و گفت: همکاری و هم 
افزایی بانک با این دو ســازمان تا حد زیادی گره گشای مشکلات مردم شده 
و بانک توســعه تعاون آمادگی دارد همکاری ها در حوزه اشتغال آفرینی برای 

اقشار کم درآمد و نیز اشخاص تحت پوشش بهزیستی توسعه دهد.
مدیر عامل بانک توســعه تعاون خاطر نشــان کرد: این بانک طی سفرهای 
استانی در کنار سازمان تأمین اجتماعی و سازمان بهزیستی، به عنوان دستگاه 
های همکار عهده دار ایجاد امکانات و توسعه خدمات جهت رفع محرومیت ها 
و ارتقای رفاهیات مناطق گردیده اند و بسیاری از کمبودها در مناطق محروم 

مرتفع گردیده است.
وی تصریح نمود: بانک توســعه تعاون در طرح اشــتغال پایدار روستایی و 
عشایری، جریان تخصیص منابع را به گونه ای هدایت نموده تا سهم مهمی از 
منابع به اشخاص تحت پوشش نهادهای حمایتی اختصاص یابد و مطابق آمار 
یک پنجم تسهیلات به معرفی شدگان این نهادها من جمله سازمان بهزیستی 

تعلق گرفته است.

 تصویب تســهیلات ۱2 هزار میلیارد ریالی برای صنایع دریایی 
کشور

میزان تسهیلات تصویب شده صندوق توسعه صنایع دریایی به بخش صنایع 
دریایی کشــور در ۸ســاله دولت تدبیر و امید ۸۲۲ مورد و به مبلغ ۱۲ هزار و 

۸۲۰ میلیارد ریال بوده است.
به گزارش روابط عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت، تاکنون ۶۴۵ مورد 
از این تسهیلات به مبلغ ۴ هزار و ۴۷۲ میلیارد ریال از طریق بانک های عامل 
مصوب و از ایــن میزان مصوبات بانکی تاکنون در حدود ۲۵۰۰ میلیارد ریال 

پرداخت شده است.
تعداد تسهیلات تصویب شده صندوق در سال گذشته ۱۱۲ فقره و تسهیلات 
مصوب شــده بانکی ۸۲ مورد بوده است. در این سال ۱۴۱ فقره تسهیلات در 

صندوق مورد بررسی قرار گرفت.
شــایان ذکر است که از این میزان تسهیلات طی چهار سال گذشته ۴۱۲ 
فقره تســهیلات کم  بهره به مشاغل خرد دریایی و به مبلغ ۵۳۲ میلیارد ریال 
پرداخت شــده که ضمن تثبیت حدود ۹۵۰ شغل، باعث اشتغال زایی بیش از 

۶۰۰ نفر در حوزه دریا شده است.
صندوق توسعه صنایع دریایی علاوه بر کمک به اشتغالزایی در مناطق محروم، 
ضمن همکاری با سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور و با تشکیل دوره های 
آموزشی مرتبط با دریا، نسبت به آموزش و ارتقای نیروی کار دریایی در استان 
های ساحلی با تشکیل ۱۶ دوره آموزشی برای حدود ۳۰۰ نفر اقدام کرده است.
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 با تعطیلی برنامه ها همه چیز را از دست می دهیم
سرمربی تیم ملی فوتبال دختران نوجوان 
می گوید یک سال و نیم تا رقابت های قهرمانی 
آسیا فرصت داریم که اگر در این مدت تیم 
ملــی تعطیل شــود، از تیم های دیگر عقب 
می افتیم. تیم ملی فوتبال دختران نوجوان 
ایران در تورنمنت فوتبال آســیای مرکزی 
با عنــوان کافا با دو پیروزی مقابل تیم های 
افغانســتان و تاجیکســتان و شکست برابر 
ازبکســتان عنوان نایب قهرمانی را به دست 
آورد.  شــادی مهینی  گفــت: باید از نحوه 
آمادگی تیم شــروع کنم. رده سنی این تیم 
در کشور هیچ فعالیتی ندارد، تعداد مدارس 
فوتبال هم کم است که اکنون به دلیل کرونا 
غیر فعال شده اند، در نتیجه اردیبهشت ماه 
از همکاران استعدادیابمان در سراسر کشور 
خواستیم تا بازیکنان مستعد خود را شناسایی 
کننــد. تعدادی بازیکــن را انتخاب و به دو 
بخش تقسیم کردیم.  قرار بود تعدادی را در 
اصفهان و تعدادی دیگر را در تبریز ببینیم. 
نفرات خوبی به اصفهان آمده بودند که چند 
نفر  را انتخاب کردیم اما اردوی تبریز شــب 
قبل از اعزام کنسل شد و نتوانستیم بازیکنان 
مستعد برخی از استان ها را ببینیم.  او افزود: 
یک اردوی آماده ســازی هشــت روزه برای 
بازیکنان انتخاب شده برگزار و از نظر تکنیک، 
تاکتیک و بدنسازی با آنها کار کردیم، یعنی 
در این زمان کوتاه همه نوع بازخورد را به آنها 
دادیم تا به شکل نسبی تیمی برای حضور در 
مسابقات رسیدند. البته دروازه بان اول ما یک 
روز قبل از اعزام از ناحیه زانو آســیب دید و 
مسابقات را از دست داد، همچنین دفاع وسط 
تیم هم به کرونا مبتلا شد و او را هم نداشتیم. 
از طرفی در حالی که فقط من و یک نفر دیگر 
به عنوان کادر فنی اعزام شده بودیم، در روز 
دوم تمرین همکارم کرونا گرفت و تمام طول 
۱۰ روز در اتاقی دیگر قرنطینه شد. بنابراین 

شرایط کار خیلی سخت بود.

 همه بعد از باخت به ازبکســتان 
گریه می کردند

مهینی با بیان اینکه  تیم ملی دیدار  اول 
تورنمنت را با پیروزی پشت سر گذاشت، به 

شکست مقابل ازبکستان  اشاره  کرد و گفت: 
شرایط تکنیکی بازیکنان ما در دیدار مقابل 
ازبکســتان بسیار خوب بود و حتی گل اول 
را هم زدیم که داور قبول نکرد، تا اینکه در 
دقیقه ۴۲ گل خوردیم، یعنی بازیکنان من از 
نظر تکنیکی خیلی سعی کرده بودند جلوی 
حریف را بگیرند اما از نظر بدنی به مشــکل 
برخوردند. همه بازیکنان بعد از این شکست 
گریــه می کردند چون در عین شایســتگی 
باختیم. بماند که داور چه بلاهایی ســرمان 
آورد.او افزود: می خواستیم از عنوان قهرمانی 
خود دفاع کنیم اما شــرایط به  گونه ای رقم 
خورد که داور نگذاشــت. ازبک ها خیلی بد 
بازی می کردند، تا به بازیکنان ما می خوردند 
خودشــان را زمین می زدنــد و داد و بیداد 
می کردند تا داور خطا بگیرد. از طرفی دیگر 
۴، ۵ نفر از  بازیکنان اصلی ما تا قبل از این در 
هیچ  رقابتی حتی  استانی  هم شرکت  نکرده  
بودند و مستقیم به مسابقات بین المللی اعزام 
شدند، حتی در اردوی آخر از تیم بزرگسالان 

خواهــش کردیم که چند بازیکن شــان را 
در اختیار ما بگذارنــد تا ما برای دقایقی با 
ترکیب ۱۱ به ۱۱ بازی کنیم. در واقع مقابل 

ازبکستان به آمادگی کم خودمان باختیم.

مثل  دوره  ایــن  قهرمانی  نایب   
قهرمانی بود

مهینی به وضعیت تیم ملی در دوره قبل 
این رقابت ها که عنوان قهرمانی را به دست 
آورد، اشاره کرد و گفت: دوره گذشته و قبل 
از اعزام المپیاد ملی برگزار کردیم، بازیکنان 
در کوران مسابقات استان ها بودند و بعد هم 
مسابقات کشوری برگزار شد. بنابراین کاملا 
آمادگی داشــتند، اما امسال شرایط سختی 
داشتیم. به نظرم نایب قهرمانی این دوره با 
قهرمانی دور قبل برابری می کند. این مقام 
را به همه استعدادیاب هایم در سراسر کشور 
تقدیم می کنم که زحمت زیادی کشیدند و 

نفراتی را به تیم ملی معرفی کردند.
او بــا بیان اینکــه فنی تریــن بازیکنان 

تورنمنت را داشــتیم، ادامه داد: رفته بودیم 
که با تمام توان بجنگیم و قهرمان شویم اما 
نشــد. البته محک خوبی بود چون تمام ۱۷ 
بازیکن مان در این سه مسابقه به زمین رفتند.

 بــا تعطیلی تیم ملی همه چیز از 
دست می رود

ســرمربی تیم ملــی نوجوانــان به دور 
مقدماتی مسابقات قهرمانی آسیا اشاره کرد 
و گفت: دی ماه سال آینده دور مقدماتی این 
مسابقات شــروع می شود و تا آن زمان رده 
سنی بازیکنان ما تغییر می کند در نتیجه باید 
دوباره استعدادیابی را انجام بدهیم. اگر کار 
متوقف و تیم تعطیل شود دوباره همه چیز 
را از دست می دهیم اما درخواست برگزاری 
یک جلســه با خانم موسوی را داده ام تا در 
مــورد برنامه های رده پایــه صحبت کنیم.

او افزود: دو پیشــنهاد برای آماده سازی تیم 
دارم. اول اینکه نامه ای به همه استان ها زده 
شود تا میزبان من و کادرم باشند و انتخابی 

یک روزه برگزار کنیم. پیشنهاد دوم هم این 
است که بتوانیم پایگاه های استعدادیابی را  به 
صورت سالیانه در ۹ منطقه کشور فعال کنیم. 
استان های خیلی خوبی داریم که می توانند 
میزبان انتخابی ها باشند. اکنون استان های 
کرمانشاه، ایلام، اراک و کیش اعلام آمادگی 
کرده اند که از شهریور به بعد اردوهای انتخابی 

را شروع کنیم.

 تکنیکی ترین تیم کافا بودیم
مهینی در مورد ظرفیت فوتبال زنان ایران 
در رده های نوجوانان و جوانان گفت: در کافا 
تکنیکی ترین تیم بودیم. تیم قوی ازبکستان 
یک تاکتیک داشت که هزار بار آن را انجام 
می داد تا به گل برســد اما تکنیک بازیکنان 
ما فوق العاده بالاست. بازیکنان ایران پتانسیل 
خوبی دارند و سال به سال بازیکنان خوش 
تکنیک بیشتر می شوند که این نوید خوبی 
اســت اما در بخش مدیریت، سازماندهی، 
تقسیم بندی و آماده سازی ضعف داریم. اگر 
این بازیکنان را سروســامان بدهیم، برنامه 
ریزی وسیعی در سطح کشور داشته باشیم، 
لیگ و مســابقات منطقــه ای برگزار کنیم 
و پایگاه های منطقه ای اســتعدادیابی را در 
سراسر کشور به وجود بیاوریم یکی از بهترین 
تیم ها خواهیم بود. نمی گویم جزو چهار تیم 
برتر آســیا می شویم و به جام جهانی صعود 
می کنیم اما به راحتی جزو هشت تیم برتر 
قرار می گیریم. این موضوع به عملکرد ما در 
یک ســال و نیم فرصت تا مسابقات مربوط 
می شــود. اگر این زمان را از دست بدهیم، 
تیم های دیگر از ما پیشی می گیرند.مهینی 
افزود: دیدگاه ریاست فدراسیون فوتبال از روز 
اول نسبت به رده های پایه خوب بوده و تمام 
هدفش این اســت که فوتبال را در رده پایه 
توسعه بدهیم. امیدوارم نیروهای اجرایی قوی 
روی کار بیایند که همانند مردان اجازه عمل 
داشته باشند. همچنین امیدوارم در دستور 
العمل های جدید کمیته زنان مجزا عمل کند، 

چون ما بین زنان نیروهای خوبی داریم .
که می توانند این پروژه را در دست بگیرند 

و به سرمنزل مقصود برسانند.

 
 

 رفتار عجیب ارسلان مطهری که دیگر از حد گذشته
بعــد از شــکایت قرمزهــا مهاجــم اســتقلال دســت بــه رفتــار عجیبــی زد. 
ــی او  ــازی درب ــی اخلاقــی خــود را تکــرار کــرد. بعــد از ب ارســلان مطهــری ب
اســتوری تمســخرآمیزی علیــه کنعانــی زادگان مدافــع قرمزهــا منتشــر کــرد. 
ــه تمســخر گرفــت.  ــوع حــرف زدن ایــن بازیکــن را ب او لهجــه و همینطــور ن
ســیدجلال حســینی کــه بــه شــدت از رفتــار مهاجــم اســتقلال ناراحــت شــده 
بــود از باشــگاه خواســت تــا اقــدام لازم را در ایــن زمینــه انجــام دهــد و حتــی 
در مصاحبــه ای گفــت نبایــد قرمزهــا منفعــل باشــند. خیلــی زود خبــر رســید 
پرســپولیس تصمیــم گرفتــه از مطهــری شــکایت کنــد. در حالــی کــه بــه نظــر 
مــی رســید مهاجــم اســتقلال بــه خاطــر ایــن رفتــار زشــت حداقــل پشــیمان 
ــار  شــده و حتــی خــود را شــماتت کــرده باشــد امــا او در اقدامــی عجیــب، ب
دیگــر همــان اســتوری را منتشــر کــرد. مطهــری بــار اول تنهــا چنــد دقیقــه 
بعــد از انتشــار آن تصویــر را حــذف. خیلــی هــا تصــور کردنــد شــاید او لحظــه 
ای بــه خاطــر جوزدگــی یــا عصبانیــت چنیــن اقدامــی کــرده ولــی حالا انتشــار 
دوبــاره ایــن پســت نشــان مــی دهــد او اصــلا از کار خــود پشــیمان نبــوده و بــه 
خاطــر فوتبــال چنیــن بــه یــک نفــر توهیــن مــی کنــد. در ماههــای گذشــته 
خیلــی هــا گفتــه انــد کــری خوانــی ایــرادی نــدارد ولــی رفتــاری کــه مطهــری 
کــرد ســنخیتی بــا کــری خوانــی هــای معمــول فوتبــال نــدارد و توهیــن بــه 

حســاب مــی آیــد. 

 دو ملی پوش زن ایران هم باشگاهی بیرانوند شدند
ملــی پوشــان والیبــال زنــان ایــران در لیــگ پرتغــال هــم باشــگاهی علیرضــا 
بیرانونــد شــدند. مونــا دریــس محمــودی ســرعتی زن تیــم ملــی والیبــال بانوان 
ایــران بــا عقــد قــراردادی رســمی به باشــگاه بواویشــتا پرتغــال پیوســت.پیش از 
ایــن نیــز مهتــاب رحمانــی، دریافــت کننــده قدرتــی تیــم ملــی والیبــال بانوان 
ایــران نیــز بــه بواویشــتا پیوســته بــود تــا بــه ایــن ترتیــب زوج بانــوان ایرانــی 

در ایــن تیــم کامــل شــود. 

 تمرین ویژه برای کلین شیت با توپ تنیس
حامــد لــک دروازه بــان پرســپولیس تمرینــات جالــب و ویــژه ای را پیــش از 
ســفر بــه بــه تبریــز انجــام داد. تیــم پرســپولیس پــس از شکســت در ضربــات 
پنالتــی در دربــی حذفــی، تمــام تمرکــزش را معطــوف بــه ســه دیــدار باقــی 
مانــده خــودش در لیــگ برتــر کــرده اســت. ســه مســابقه ای کــه پرســپولیس 
ــی  ــه گلات قهرمان ــا را ب ــرده و آن ه ــر ک ــت نیافتی ت ــر دس ــگ برت را در لی
ــرد  ــل عملک ــن فص ــپولیس در ای ــان اول پرس ــک دروازه ب ــاند.حامد ل می رس
ــد و  ــول ص ــز در ط ــتقلال نی ــا اس ــازی ب ــان داده و در ب ــود نش ــی از خ خوب
بیســت دقیقــه کلیــن شــیت کــرد و عــلاوه بــر آن پنالتــی ســتاره اســتقلال را 
نیــز مهــار کــرد امــا مانــع حــذف شــدن تیمــش نشــد.لک در ســه بــازی آینده 
نقــش پــر رنگــی خواهــد داشــت و درخشــش و کلیــن شــیت های او در ایــن 
ســه بــازی می توانــد حکــم قهرمانــی پرســپولیس را امضــا کنــد. لــک بــا داوود 
فنایــی تمرینــات ویــژه ای را انجــام مــی داد و از توپ هــای کوچــک تنیــس در 
ــوپ  ــر از ت ــی کوچکت ــایز خیل ــا س ــی ب ــتفاده می کرد.توپ های ــش اس تمرینات
فوتبــال کــه شــرایط تمرینــی را کامــلا ســخت می کنــد و او را بــه چالــش برای 
ــای حســاس  ــرای دیداره ــر ب ــک از همیشــه آماده ت ــا ل ــا کشــید ت ــار آنه مه

پیــش رو باشــد.

 دعوا در اردوی الهلال
ــه مصــاف اســتقلال مــی رود. تیــم  ــان ب تیــم عربســتانی در لیــگ قهرمان
ــرد  ــی ب ــه ســر م ــش ب ــا در اردوی اتری ــن روزه ــال الهــلال عربســتان ای فوتب
تــا خــود را بــرای دیــدار حســاس بــا اســتقلال در مرحلــه یــک هشــتم نهایــی 
لیــگ قهرمانــان آســیا آمــاده کنــد. در ایــن اردو روز گذشــته اتفــاق عجیبــی 
رخ داد و ۳ بازیکــن الهــلال بــا یکدیگــر در تمرینــات درگیــری پیــدا کردنــد. در 
فیلــم منتشــر شــده ابتــدا البلیهــی بازیکــن عربســتانی با لوســیانو ویئتو ســتاره 
ســابق ویارئــال درگیــر مــی شــود و در ایــن میــان گومیــس مهاجــم فرانســوی 
ــه  ــه ور شــدن ب ــا حمل ــر مــی شــود ب ــه »شــیر« وارد درگی الهــلال ملقــب ب

بازیکــن عربســتانی بــه درگیــری هــا دامــن مــی زنــد. 

 حمایت همه جانبه قلعه نویی از یک پرسپولیسی
ــر  ــات گل گه ــده در تمرین ــه ش ــایعاتی ک ــلاف ش ــی برخ ــا حقیق علیرض
حضــور پررنگــی داشــته اســت.  در روزهــای اخیــر بعــد از حواشــی بــه وجــود 
آمــده در پایــان دیــدار گل گهــر ســیرجان و آلومینیــوم اراک در مرحلــه یــک 
چهــارم نهایــی جــام حذفــی، خبرهــای شــنیده شــد مبنــی براینکــه امیــر قلعه 
نویــی بعــد از درگیــری بــه وجــود آمــده بیــن علیرضــا حقیقــی و هــواداران گل 
گهــر ایــن ســنگربان را از تیــم اخــراج کــرده و حقیقــی را از تیــم خــود کنــار 
گذاشــته اســت.اما برخــلاف ایــن ادعاهــا حقیقــی در آســتانه دیــدار گل گهــر 
ســیرجان و ســایپا حضــور فعالــی در تمرینــات ایــن تیــم داشــته تــا مشــخص 
شــود قلعــه نویــی عذرخواهــی ســنگربان خــود را پذیرفتــه و خبــری از اخــراج 

وی در میــان نیســت و ایــن موضــوع شــایعه ای بیــش نبــوده اســت. 

 اخراج سه بازیکن ماشین سازی
ــته  ــار گذاش ــم کن ــن تی ــازی از ای ــین س ــال ماش ــم فوتب ــن تی ــه بازیک س
ــل  ــه دلی ــازی ب ــین س ــال ماش ــم فوتب ــع تی ــی مداف ــب گردان ــدند. حبی ش
توهیــن بــه مجموعــه باشــگاه ماشــین ســازی در جریــان بــازی بــا نســاجی در 
ــرار گرفــت و پــس از بررســی های لازم از جمــع  ــار کمیتــه انضباطــی ق اختی
سبزپوشــان کنــار گذاشــته شــد و حــالا دو بازیکــن دیگــر نیــز به دلیل مســائل 
انضباطــی از حضــور در کنــار تیــم منــع شــدند.با اعــلام یونــس قربانــی مالــک 
و مدیرعامــل باشــگاه ماشــین ســازی، محمــد ابراهیمــی و مهــدی اســلامی نیز 
بــا تصمیــم کمیتــه انضباطــی ایــن باشــگاه بــه دلیــل تخلفاتــی کــه داشــتند 
از جمــع شــاگردان اکبرپــور کنــار گذاشــته شــدند.تیم فوتبــال ماشــین ســازی 
تبریــز فــردا از ســاعت ۲۱:۱۵ و در چارچــوب هفتــه بیســت و هشــتم لیــگ 

برتــر میزبــان پرســپولیس خواهــد بــود.

 کمالوند استعفا داد
ــراز  ــری کرد.ف ــاره گی ــد ســرمربی ســایپا از ســمت خــود کن ــراز کمالون  ف
کمالونــد کــه در هفته هــای پایانــی لیــگ برتــر هدایــت تیــم فوتبــال ســایپا را 
بــر عهــده گرفتــه بــود گفــت : در ایــن چنــد هفتــه کــه مربیگــری ســایپا را بــر 
عهــده داشــتم تمــام تــوان خــود را بــه کار گرفتــم کــه بتوانــم تیــم را از پاییــن 
جــدول جــدا کنــم، امــا متأســفانه موفــق بــه ایــن کار نشــدم و احساســم ایــن 
اســت کــه شــاید در ایــن چنــد بــازی باقیمانــده فــرد دیگــری بتوانــد بــا یــک 
انگیــزه جدیــد شــرایط را تغییــر دهــد.وی بــا تمجیــد فــراوان از مدیریــت ایــن 
باشــگاه ادامــه داد: ســراجی یکــی از بهتریــن مدیرانــی بــود کــه مــن در طــول 

مــدت مربیگــری خــود بــا آنهــا کار کــردم. 
ــاز دارد  ــه آن نی ــت ب ــرای موفقی ــی ب ــک مرب ــه ی ــرایطی را ک ــام ش او تم
ــود  ــن ب ــن ای ــی احســاس م ــا در مقطــع کنون ــرده، ام ــم ک ــم فراه ــرای تی ب
کــه نمی توانــم بــاری را از دوش ایــن مجموعــه بــردارم و بــه همیــن دلیــل از 
ســمت خــود کناره گیــری کردم.امیــدوارم تیــم فوتبــال ســایپا در لیــگ برتــر 
حفــظ شــود، چــون حیــف اســت مجموعــه ای کامــل مثــل ســایپا کــه تمــام 
ــای  ــز تیم ه ــت و ج ــر داراس ــگ برت ــور در لی ــرای حض ــای لازم را ب فاکتوره

ــد.  ــر نباش ــگ برت ــود در لی ــوب می ش ــگ محس ــازنده لی س

مقایسه عملکرد احسان حدادی در لیگ دوومیدانی با آخرین رکورد ثبت 
شده از رقبایش نشان می دهد که فاصله زیادی با آنها دارد و نمی توان شاهد 

رقابت نزدیکی با این نفرات بود.
 مرحله اول مســابقات دوومیدانی قهرمانی باشگاه های کشور روز گذشته 
برگزار شد و احسان حدادی هم در ماده پرتاب دیسک این رقابت ها شرکت 
کرد اما عملکرد بسیار ضعیفی از خود به نمایش گذاشت و حتی نتوانست در 
ایران هم عنوان اول را به دست بیاورد. او با پرتابی به طول ۵۷.۴۷ متر پس از 

حسین رسولی در جایگاه دوم قرار گرفت.
عملکرد بسیار ضعیف احسان حدادی در یک هفته مانده به آغاز رقابت های 
دوومیدانی المپیک نشــان داد که نمی توان انتظار رقابتی نزدیک با رقبایش 
در بازی های توکیو داشــت، چون پرتابگران المپینی که اکنون در رنکینگ 
فدراسیون جهانی دوومیدانی بالاتر از حدادی هستند، اکثرا در آخرین مسابقات 
خود پرتاب هایی بالاتر از ۶۴ متر ثبت کرده اند و دانیل استاهل که بخت اصلی 
طلای بازی های توکیو است پرتابی به طول ۷۱.۴۰ متر ثبت کرده که نشان از 
آمادگی بالای او در آستانه رقابتی حساس است.آخرین رکوردی که از رقبای 

احســان حدادی در فدراسیون جهانی ثبت شده به شرح زیراست: ) ترتیب 
نفرات بر اساس آخرین رنکینگ فدراسیون جهانی است(

دنیل استاهل سوئدی:  ۱۹ تیر ۱۴۰۰ ثبت رکورد ۷۱.۴۰ متر

فدریک داکرس جامائیکایی:  ۱۵ تیر ۱۴۰۰ ثبت رکورد  ۶۵.۰۸ متر
لوکاس ویس شایدینگر اتریشی: ۲۶ تیر ۱۴۰۰ ثبت رکورد ۶۴.۵۴ متر

آندریوس گوژیوس لیتوانیایی: ۱۵ تیر ۱۴۰۰ ثبت رکورد ۶۶.۷۱ متر
کریستین چه اسلوونیایی: ۲۳ تیر ۱۴۰۰ ثبت رکورد ۶۷.۷۲ متر

الکساندرو فیرفیریکا رومانیایی: ۱۵ تیر ۱۴۰۰ ثبت رکورد ۶۰.۵۵ متر
احسان  حدادی پس از شرکت در مسابقات جهانی ۲۰۱۹ در هیچ مسابقه 
رســمی شرکت نکرد تا اینکه روز گذشته در لیگ عملکردی ضعیف داشت. 
او مدتی بعد از عمل خارپاشنه اش در آلمان راهی آمریکا شد تا زیر نظر مک 
ویلکینز برای المپیک آماده شود اما به دلیل مصدومیت دیسک کمر به ایران 
برگشــت. این پرتابگر چند روز پیش اعلام کرده بود که اگر در لیگ نزدیک 
به ۶۴ متر پرتاب نکند، صلاح نیست به المپیک برود.عملکرد حدادی نشان 
می دهد که شرایط مناسبی برای رقابت در این میدان بزرگ را ندارد و مرور 
رکورد برخی از رقبایش حاکی از آن است که شانس بسیار کمی حتی برای 
رسیدن به فینال دارد. اکنون باید دید که این ورزشکار چه تصمیمی در زمینه 

اعزام به المپیک می گیرد.

فاصله احسان حدادی با رقبای المپیکی اش چقدر است؟

مربی ایرانی - آمریکا تیم هیوستن دینامو می گوید فیفا نمی تواند هر چهار 
قانون آزمایشــی خود را به یک باره وارد فوتبال کند. هم چنین او ترجیح 

می دهد فوتبال به شکل کنونی و اصیل خود باقی بماند.
امید نمازی، درباره قوانین آزمایشی فیفا برای توسعه و جذابیت فوتبال که 
قرار است در مسابقات جوانان و تورنمنت های دوستانه اجرا شود، از جمله 
قانون تعویض های نامحدود گفت: قانون پنج تعویض که اخیرا تصویب شده 
به بهبود فوتبال کمک کرده اســت. تیم ها می توانند از بازیکنان سرحال و 
آماده استفاده کنند و به همین دلیل تغییر و تحولی در فوتبال رخ داده است.

او با اشاره به اجرای قانون تعویض نامحدود در بازی های دانشگاهی آمریکا 
اظهار کرد: من اعتقادی به این قانون ندارم چون تعویض های مداوم، فوتبال 
را به یک بازی فیزیکی و ســرعتی تبدیل خواهد کرد. من به چشم خودم 
این قانون را دیدم و معمولا بازیکنان با هر استراحت کوتاه مجددا با انرژی 
و سرعت بیش تری وارد زمین می شوند و به همین دلیل با آن موافق نیستم. 
در فوتبال مساله ای به نام خستگی و نزول فیزیکی وجود دارد که بازیکنان 
جدید با کیفیت بالاتر می توانن از نیمکت وارد زمین شــوند و خودشان را 

نشان دهند. گرفتن این موضوع از فوتبال خوب نیست.
این مربی ایرانی شاغل در لیگ MLS آمریکا درباره کاهش هر نیمه فوتبال 
از ۴۵ دقیقه به ۳۰ دقیقه مفید گفت: فکر می کنم ۳۰ دقیقه کم اســت. 
می تــوان این عدد را ۳۸ تا ۴۰ دقیقــه در نظر گرفت. من نمی گویم غلط 
اســت ولی بازیکن هم در طول ۴۵ دقیقه اســتراحت می کند ولی با این 
زمان مفید سرعت بازی هم بسیار بالاتر می رود و بی اندازه می شود. من از 

این قانون هم استقبال نمی کنم.
او در واکنــش به قانون تعلیق پنــج دقیقه ای بازیکنان در صورت دریافت 

کارت زرد گفت: در تمام قوانینی که اعلام شده با این موضوع موافق هستم. 
این قانون هم در لیگ دســته دوم آمریکا آزمایش شــد. چیز بدی نیست 
ولی باید سیســتم VAR وجود داشته باشد که بازیکن ها به درستی کارت 
زرد بگیرند و تیمی متضرر نشود.نمازی با بیان این که اگر فیفا می توانست 
قانون آفســاید را اصلاح می کرد گفت: به نظرم باید قانون آفســاید اصلاح 

شود و یا خط آفساید عقب تر برود.
 مثلا می توانند خط آفســاید را ۱۰ متر بعد از محوطه جریمه حریف قرار 
دهند. هر چه فضــای بیش تری به تیم ها بدهند، کار فنی تیم ها هم بهتر 
می شود. این موضوع فوتبال را جذاب تر می کند.این کارشناس فوتبال درباره 
قانون زدن اوت به وسیله پا به جای پرتاب با دست گفت: از این قانون هم 
استقبال نمی کنم. حداقل می توانند یک خطی را در نظر بگیرند و بگویند 
اگــر بعــد از این خط توپ به اوت رفت می توان بــا پا ضربه زد و آن را به 
ضربه ایستگاهی تبدیل کرد.نمازی در واکنش به این که فکر می کند این 

قوانیــن تا چه مقدار قابلیت اجرایی دارد؟ اظهار کرد: فکر نمی کنم چهارتا 
قانــون را یک جا وارد بازی کنند. فکر می کنم یک به یک آزمایش کنند. 
مثــلا قانون پنج تعویــض برای فوتبال خوب بود و ما در لیگ MLS از این 

موضوع استفاده می کنیم و بسیار خوب است.
او تاکید کرد: خیلی با تغییرات زیاد موافق نیستم. فوتبال به همان حالت 
اصیل خود جذاب تر اســت. قانون و قوانین جدید همه برای خلق موقعیت 

بیش تر است اما تعوبض نامحدود خلق موقعیت را کاهش می دهد.
 MLS مربی تیم هیوســتن دینامو آمریکا درباره شــرایط تیمش در لیگ
گفت: تیم ما از ســال پیش عملکرد بهتری ارائه کرده اســت. با این که به 
خاطر قوانین لیگ بیش تر قراردادها دو تا ســه ســاله است، ما توانستیم 
یک ســری تغییرات را ایجاد کنم اما در آمریکا زمان بیش تری به مربیان 
می دهند. در حال حاضر تیم رو به پیشــرفت و بهبود اســت. پارســال در 
انتهای جدول بودیم اما الان هفتم هستیم و اگر الان مسابقات تمام شود، 
راهی پلی آف می شویم که یک دســتاورد بزرگ است.نمازی خاطرنشان 
کرد: قوانین لیگ آمریکا از لحاظ برابری تیم ها ســخت گیرانه اســت. مثلا 
همه تیم ها ســقف قرارداد دارند و یــک تیم نمی تواند ولخرجی کند و در 
نتیجه بیش تر تیم ها با هم مســاوی هستند و نتیجه گرفتن در لیگ ساده 
نیســت. هر تیمی شانس برد را دارد. تیم هایی که بهتر تمرین می کنند و 
روز بازی عملکرد بهتری دارند می توانند به پیروزی برســند.وی ادامه داد: 
کاش در ایران هم همین کار را می کردند. مثلا وقتی ســقف قرارداد روی 
 ۴۰ میلیارد تومان باشــد و تیم بخواهــد با یک بازیکن ۱۵ میلیارد تومان

 قرارداد ببندد، آن وقت مجبور می شــود بقیــه ۱۵ بازیکن خود را با ۲۵ 
میلیارد تومان جذب کند.

 فوتبال به شکل اصیل خود جذاب تر است

 
 

به دنبال هجمه های ایجاد شده نسبت به لباس رسمی طراحی شده برای 
اعضای کاروان ورزش ایران، حذف این لباس و اســتفاده از »ستِ ورزشی« 

توسط ورزشکاران  در مراسم افتتاحیه در دستور کار قرار گرفت.
 رونمایی از لباس های رســمی و ورزشــی اعضای کاروان ورزش ایران 
در بازی های المپیک در حالی شــنبه شــب و همزمان با اعزام اولین گروه 
ورزشــکاران به توکیو انجام شد که به فاصله چند ساعت با انتقادات زیادی 

توسط عموم مردم و کاربران فضای مجازی مواجه شد.
این در حالی اســت که از دو سال پیش برای طراحی و نمایش پوشش 
مســافران توکیو برنامه ریزی شده بود و حتی پایِ وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی و کارگروه مد و لباس ایــن وزارتخانه به میان آمد با این حال اما 
لباس های رونمایی شده به خصوص در بخش رسمی با اقبال عموم همراه 
نبود به گونه ای تصمیم به حذف آن از مراسم افتتاحیه گرفته شده است.

قرار بود حضور اعضای کاروان ایران در مراســم افتتاحیه و رژه المپیک 
همچون سنوات گذشته با »پوشش رسمی« انجام شود اما به خاطر هجمه 
های ایجاد نسبت به لباس طراحی شده، اینگونه تصمیم گرفته شده حضور 

ورزشــکاران و دیگر نمایندگان کاروان ایران در مراسم افتتاحیه با »پوشش 
ورزشی« انجام شود.

کیکاوس ســعیدی دبیرکل کمیته ملی المپیک در گفتگو با خبرنگار ما 
این موضوع را اعلام کرد و گفت: در راستای احترام به افکار عمومی چنین 

تصمیمی گرفته شده است.
سی و دومین دوره بازی های المپیک طی روزهای اول تا ۱۷ مردادماه 
در توکیو برگزار می شود. مراسم افتتاحیه این دوره بازی ها از ساعت ۱۵:۳۰ 

روز جمعه اول مردادماه )۲۳ جولای( آغاز می شود.
کاروان ایران طبق پروتکل های مورد تاکید برگزارکنندگان بازی ها با ۱۰ 
ورزشکار در هر دو بخش مردان که صمد نیکخواه بهرامی و هانیه رستمیان 
پرچمداران کاروان هم شامل آنها هستند همراه با نصرالله سجادی سرپرست 
کاروان در مراســم افتتاحیه و رژه شرکت خواهد کرد.کاروان ایران را با ۶۶ 

ورزشکار در این دوره بازی های المپیک شرکت می کند.

حذف لباس رسمی کاروان ایران از مراسم افتتاحیه المپیك



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک 7  
 | کد پستی ۱5۶۶7-۶535۱
 |  تلفن و  نمابر : ۶28۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: 88327299
 | چاپ :نگار نقش 
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امام رضا علیه السلام:

هُ أن ینَظُرَ إلِیَ الّل بغَِیرِ حِجابٍ  مَن سَرَّ
وینَظُرَ الّل إلِیَهِ بغَِیرِ حِجابٍ، فَلیَتَوَلَّ آلَ 
أ مِن عَدُوهِّم ولیَأتمََّ بإِمِامِ  دٍ، وَلیَتَبَرَّ مُحَمَّ

َّهُ إذِا کانَ یوَمُ القِیامَةِ  المُؤمِنینَ مِنهُم؛ فَإنِ
نظََرَ الّل إلِیَهِ بغَِیرِ حِجابٍ ونظََرَ إلِیَ الّل 

بغَِیرِ حِجابٍ.
هر که دوست دارد که خدا را بی پرده 
ببیند و خدا نیز بی پرده به او بنگرد، 

باید آل محمّد را دوست بدارد و از 
دشمن آنان بیزاری بجوید، و از امام 

مؤمنان آنان پیروی کند. در این 
صورت، چون روز قیامت شود، خداوند 

بی پرده به او می نگرد و او خدا را 
بی پرده می بیند. 

المحاسن : ج ۱ ص ۱33 ح ۱۶5 

 دلار                          2۴9,7۱۰ 
 یورو                        293,98۰ 
 پوند انگلیس            35۱,۴2۰

 درهم امارات              ۶7,52۰   
 لیر ترکیه                   28,3۰۰
 سکه امامی         ۱۰۶,۶8۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۰۴,989,۰۰۰
 نیم سکه               5۶,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه              3۶,۱۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی          22,۰۰۰,۰۰۰
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 آب باید برای همه باشد!

فناوری
  تبدیل دوچرخه معمولی به دوچرخه برقی تنها با یک دستگاه 

ساده 
در حالی که وســایل زیادی وجود دارند که دوچرخه ی شــما را تبدیل به 
ای بایک)دورچرخه الکتریکی( کنند، بسیاری از آن ها شامل بخش های زیادی 
هستند که باید روی دوچرخه وصل شوند. کلیپ)Clip( این کار را ساده تر می کند. 
این وسیله  متشکل از یک دستگاه محرک برای چرخ جلو و یک ریموت بی سیم 
اســت.  به نقل از نیو اتلس، این دستگاه که توســط گروهی از کارآفرینان در 
بروکلین ساخته شده نتیجه ی یک سرمایه گذاری جمعی موفق است و اکنون 

وارد مرحله ی تولید شده و قرار است در بهار امسال توزیع شود.
در مرکز این دستگاه یک ماژول آلومینیومی وجود دارد که به دوشاخه یک 
دوچرخه ی جاده و یا هیبریدی متصل می شود. این دستگاه مناسب دوچرخه هایی 

است که قطر چرخ جلو آن ها ۲۶ تا ۲۸ اینچ )۶۶ تا ۷۱ سانتی متر( باشد.
این ماژول یک باتری لیتیومی Wh-۱۴۴/۳۶V دارد که یک غلتک لاستیکی 
موتوردار را تغذیه می کند. این غلتک در جلوی چرخ جلو قرار می گیرد و با حرکت 
خود چرخ را به حرکت در می آورد و دوچرخه را به سرعت ۱۵ مایل در ساعت)۲۴ 
کیلومتر در ساعت( می رساند. وزن کل این محصول ۷ پوند)۳ کیلوگرم( است و 
بی شباهت به دستگاه محور عقب Rubbee نیست اما با اختصاص یافتن کلیپ به 
چرخ جلو می توان آن را به راحتی وصل و جدا کرد تا کاربران بتوانند به راحتی 

از آن بر روی دوچرخه های اشتراکی نیز استفاده کنند.
دوچرخه سواران می توانند این دستگاه را به وسیله ی یک ریموت نصب شده 
روی فرمان که با بلوتوث کار می کند فعال کنند. لازم به ذکر است که کلیپ 
به طور خودکار برای افزایش قدرت پدال زدن فرد فعال نمی شــود. طبق گفته 
سازندگان یک بار شارژ دستگاه به مدت ۴۰ دقیقه برای طی کردن مسافت ۱۰ 

تا ۱۵ مایلی )۱۶ تا ۲۴ کیلومتر( کافی است.

 صاعقه های آبی رنگی که فقط از ایستگاه فضایی دیده می شوند
دوربین ایســتگاه فضایی بین المللی در یک رویداد آب و هوایی که فقط از 
فضا قابل مشاهده است، یک صاعقه آبی رنگ ساطع شده از ابرها به سمت بالا 
را رصــد کرد.  به نقــل از آی ای، آیا تا به حال در مورد آزمایش های زیادی که 
در ایستگاه فضایی بین المللی)ISS( انجام می شود، فکر کرده اید؟ فضانوردان در 
این آزمایشگاه مداری چیزهای زیادی را مطالعه می کنند که یکی از آنها آب و 
هوای کره زمین است. به ویژه آن دسته از رویدادهای آب و هوایی که از سطح 

زمین قابل مشاهده نیستند.
اکنون دوربین ایستگاه فضایی بین المللی در یکی از این رویدادها که فقط 
از فضا قابل مشاهده است، یک صاعقه آبی رنگ ساطع شده از ابرها را به سمت 
 )elves(»بالا رصد کرده است. این پدیده به نام صاعقه های آبی و همچنین »الِوز
که مخفف »انتشار نور و اغتشاشات با فرکانس بسیار پایین به دلیل منابع تپش 
الکترومغناطیســی« است، نامیده می شود و نظارت بر آنها توسط ابزار اروپایی 
موسوم به »رصدگر تعاملات جو-فضا«)ASIM( تعبیه شده روی ایستگاه فضایی 
بین المللی امکان پذیر است. ابزار »ASIM« در سال ۲۰۱۸ روی ایستگاه فضایی 
بین المللی نصب شده است و متشکل از مجموعه ای از دوربین های نوری، فتومتر و 
یک آشکارساز اشعه گاما و ایکس است و برای تشخیص تخلیه الکتریکی حوادث 

آب و هوایی که فقط از فضا قابل مشاهده هستند، به کار می رود.
شــناخت این رویدادهای آب و هوایی کهکشــانی نه تنها برای درک آب و 
هوای کره زمین، بلکه همچنین برای دریافت غلظت گازهای گلخانه ای موجود 

در جو زمین بسیار مهم است.
اما صاعقه های آبی و »الوز« چه هستند؟ صاعقه های آبی همانطور که از نام 
آنها مشــخص است، جریاناتی از رعد و برق های آبی رنگ هستند که برخلاف 
صاعقه هایی که ما می شناسیم، به سمت زمین نشانه نمی روند، بلکه همانطور که 

تصویر نشان می دهد، به سمت بالا و رو به فضا شلیک می شوند.
از طرف دیگر »الوز« انتشاراتی از نور هستند که به صورت حلقه هایی که به 

سرعت در حال انبساط هستند در یونوسفر ظاهر می شوند.
»الوز« و صاعقه های آبی هر دو توســط ابــزار »ASIM« در تاریخ ۲۶ فوریه 
۲۰۱۹ در نزدیکی جزیره »نائورو« که یک جزیره کوچک در مرکز اقیانوس آرام 
اســت، مشاهده شــد. اکنون آنها در مقاله ای که در تاریخ ۲۰ ژانویه ۲۰۲۱ در 
مجله Nature منتشر شده است، شرح داده شده اند. این تحقیق همراه به نمایش 
گذاشتن زیبایی حیرت انگیز این پدیده ها، جزئیات کامل آنها را توصیف می کند.

اگر از طرفداران پدیده های فضایی هستید، مطمئناً این مقاله ارزش خواندن 
دارد. این مقاله همچنین نشان دهنده همه چیزهایی است که شاید ما هنوز باید 

در سیاره ارزشمند خود کشف کنیم و از دید ما پنهان مانده است.
»آسترید اور« هماهنگ کننده علوم فیزیکی آژانس فضایی اروپا)ESA( برای 
پرواز فضایی انسان و رباتیک گفت: این مقاله، نمایانگر برجسته ای از پدیده های 
جدید است که توسط ابزار ASIM رصد شده است و نشان می دهد که ما هنوز 

چیزهای زیادی برای کشف و یادگیری در مورد زمین خود داریم.

 کشف فسیل 2۰ میلیون ساله یک کرم عظیم الجثه
دانشــمندان فســیل ۲۰ میلیون ســاله یک نوع کرم را کشف کرده اند که 
طعمه خود را با مخفی شدن در گودالی در زیر زمین به دام می انداخته و شکار 

می کرده است. 
 به نقل از آی ای، اگر درباره کرم عظیم الجثه ای بشــنوید که تا زمان شکار 
طعمه خود در حالی که هنوز زنده است، در زمین پنهان می شود، احتمالاً فکر 
می کنید که از یک فیلم ترســناک ایده گرفته شده است. اما بر اساس مطالعه 
جدیدی که در مجله Scientific Reports منتشر شده است، این نوع کرم ها در 
واقعیت مدت ها اســت که وجود دارند. رفتار تغذیه ای این شکارچی کمین گر 
موسوم به »کرم بابیت« با نام علمی »Eunice aphroditois« خارق العاده است. 
این کرم ها در حفره های خود پنهان می شوند تا وقتی که شکار آنها از بالای سر 
آنها عبور کند. سپس آنها در کسری از ثانیه بیرون می جهند و با فک قدرتمند 
خود طعمه غافلگیر شده را شکار می کنند. سپس طعمه را که هنوز زنده است به 
لانه خود می برند. اما چرا این موضوع اکنون مطرح شده است؟ زیرا محققان یک 
گونه اجدادی باستانی و احتمالاً منقرض شده از این کرم ها را کشف کرده اند که 
حتی وحشتناک تر از گونه های فعلی هستند. کشف این فسیل کاملاً یک موفقیت 
محسوب می شود، چرا که بدن این کرم عمدتاً از بافت نرم تشکیل شده که فسیل 
شدن آنها را دشوار می کند. محققان اظهار داشتند که برای شناسایی این فسیل 
کرم ۲۰ میلیون ساله از داده های ریخت شناسی، رسوب شناسی و ژئوشیمیایی 

از لایه های میوسن در شمال شرقی تایوان استفاده کرده اند.
محققان به طور مشخص تر، گودال های L شکل این گونه را کشف کردند که 

طول آنها حدود ۶.۵ فوت)۲ متر( و قطر آنها تقریباً یک اینچ)دو تا سه سانتی 
متر( بود. طول گونه های امروزی این کرم ها معمولاً بین ۲ تا ۴ فوت)۶۰ تا ۱۲۰ 
سانتی متر( کاهش یافته است، در حالی که برخی از گونه ها تا ۱۰ فوت)۳ متر( 

نیز رشد می کنند.
آنها فسیل کرم تازه کشف شده خود را »پنیچنوس«)Pennichnus( نامیدند 
و توضیح دادند که چگونه ۳۱۹ نمونه کمیاب را که در رسوبات ماسه سنگی در 
سراسر ژئوپارک »Yehliu« در تایوان حفظ شده بودند، مطالعه و بررسی کردند. 
آنها در نهایت کشف کردند که این کرم باستانی دارای برخی از عادات شکار و 

تغذیه متمایز و نسبتاً غیرمعمول بوده است.
محققان نوشتند: این گودال های L شکل رفتارهای شکار کرم های بابیت را 

نشان می دهد. آنها بعد از هر بار شکار، دوباره حفره ای ایجاد می کردند.

 »زحل« در حال کج شدن است
پس از تشکیل سیاره »زحل« برخی از مکانیزم های دینامیکی سبب کج شدن 
زحل شده اند و اکنون نیز میزان انحراف محوری این سیاره ۲۶.۷ درجه است. 
تصور می شود که این رویداد بیش از ۴ میلیارد سال پیش و در اواخر مهاجرت 

سیاره ای رخ داده باشد. 
 به نقل از تک اکسپلوریست، دو دانشمند از مرکز ملی پژوهش های علمی 
فرانسه و دانشگاه سوربن که در »موسسه مکانیک سماوی و محاسبات نجومی« 
کار می کنند اخیراً کشف کرده اند که قمر زحل می تواند کج بودن محور چرخشی 
این غول گازی را توضیح دهد. مطالعه آنها نشان می دهد که کج بودن این محور 

در طی چند میلیارد سال آینده افزایش نیز خواهد یافت.
دانشمندان دریافتند که کج بودن فعلی محور چرخش زحل در اثر مهاجرت 
قمرهای آن به ویژه بزرگترین قمر آن یعنی »تیتان«)Titan( ایجاد شده است. 
مطالعات اخیر نشــان داده اســت که قمرهای زحل بسیار سریع تر از آنچه در 
گذشته تصور می شد در حال دور شدن از زحل هستند. دانشمندان این مطالعه 
این افزایش نرخ مهاجرت را در محاسبات خود قرار دادند و آنها را بررسی کردند. 
دانشمندان بر اساس محاسبات خود نتیجه گرفتند که این روند حرکت بر روی 
کج بودن محور چرخش زحل تأثیر می گذارد و هرچه قمرهای آن دور می شوند، 

کج بودن سیاره بیشتر و بیشتر می شود.
دانشمندان اظهار کردند محور زحل همچنان در حال کج شدن است و آنچه 
امروز می بینیم صرفاً یک مرحله انتقالی در این تغییر است. طی چند میلیارد 

سال آینده، کجی محور زحل می تواند بیش از دو برابر شود.

 زئوس؛ اولین کشتی نیروی دریایی هیدروژنی جهان
یک کشتی آزمایشی نیروی دریایی که با هیدروژن)در کنار منابع دیگر( کار 

می کند، امسال در دریای مدیترانه به حرکت در خواهد آمد. 
 به نقل از اینوویشــن اوریجینز، به گفته گروه ســازنده، این کشــتی که 

»زئوس«)Zeus( نام دارد، اولین کشتی هیدروژنی جهان است.
به گفته مخترعان این کشتی، نام زئوس این کشتی مخفف جمله »بهترین 
کشتی بدون دود/ آلاینده »)Zero Emission Ultimate Ship( است اما گفتنی 
است زئوس در اساطیر یونانی، پادشاه خدایان نیز است. داشتن این نام اختصاری 

بهتر از داشتن نام هادس)خدای جهان زیرزمینی( است.
زئوس اولین کشتی نیروی دریایی مجهز به یک موتور هیبریدی)دو ژنراتور 
دیزلی و دو موتور الکتریکی( اســت. این کشــتی دارای یک سری واحد پیل 
سوختی است که توانایی تأمین ۱۳۰ کیلووات انرژی را دارند. تقریباً ۵۰ کیلوگرم 
هیدروژن از هشت مخزن هیدرید فلزی تأمین می شود که این موضوع مطابق 
با فناوری است که پیشتر در زیردریایی ها مورد استفاده قرار می گرفت. سیستم 
باتری کشــتی، مدت زمان حرکت بدون انتشار آلودگی در مدت هشت ساعت 
با سرعت حدود ۷.۵ گره را فراهم می کند. طول قایق حدود ۲۵ متر و وزن آن 
حدود ۱۷۰ تن است. سیستم پیشرانش به گونه ای طراحی شده است که موتورها 
می توانند انرژی خود را از چهار طریق مختلف تأمین کنند. گزینه »فاقد ســر 
و صدا«)Zero Noise( فقط روی باتری های لیتیومی که برای یک دامنه چهار 
ساعته با سرعت چهار گره مناسب هستند عمل می کند. اگر کاپیتان تصمیم به 
انتشار عواملی مانند NOx و Sox نداشته باشد در این صورت از نیروی الکتریکی 
تأمین شده توسط سلول های سوختی برای تأمین انرژی کشتی استفاده می کند. 
همچنین این گزینه وجود دارد که هنگام شارژ شدن باتری ها برای حرکت کشتی 
از یک دیزل ژنراتور استفاده کنند. تنها دو موتور دیزلی برای پوشش مسافت های 
طولانی تر استفاده می شوند که می تواند ۶۰ ساعت و با سرعت ۹ گره حرکت کند.

به گفته شرکت کشتی سازی ایتالیایی فینکانتیری )Fincantieri( زئوس یک 
کشتی آزمایشی شناور است. هدف یافتن راه حل های سازگار با محیط زیست 
برای کشــتی های تفریحی، کشتی های بزرگ و لوکس و فرابر است. پیشرانش 
هیدروژنی می تواند راه حلی برای حداقل یک نوع حمل و نقل مانند کشتی های 
تفریحی باشد زیرا سلول های سوختی عملًا بی صدا و بدون چرخش قطعات یا 
لرزش کار می کنند. زئوس یک ایده و کار مهم در سیاست نسبتاً نوپای اروپا که 

هدف آن افزایش توسعه و استفاده از انرژی هیدروژن است، می باشد.

 تشخیص نشانگرهای زیستی با کمک یک برچسب سوزنی
پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدید خود، یک برچسب دارای سوزن های 

ریز ابداع کرده اند که می تواند به تشخیص نشانگرهای زیستی کمک کند. 
به نقل از وب سایت رسمی »دانشگاه واشنگتن در سن لوئیس«)WUSTL(، یک 
برچســب دارای سوزن های ریز ابداع کرده اند که می توان آن را روی پوست به 
کار برد. این برچسب به خاطر حساسیت بی سابقه ای که دارد، به پزشکان امکان 

می دهد تا وجود زیست نشانگر را تشخیص دهند.
این فناوری، هزینه کمی دارد و استفاده از آن برای پزشکان و خود بیماران 
ساده است. این برچسب می تواند لزوم مراجعه به بیمارستان را برای گرفتن خون 
از بین ببرد. »سریکانث سینگاماننی«)Srikanth Singamaneni(، سرپرست این 
پژوهش گفت: این برچسب های سوزنی علاوه بر هزینه کم و سهولت استفاده، 
مزیت دیگری نسبت به گرفتن خون دارند که شاید برای برخی از افراد، مهم ترین 

ویژگی آن باشد. سوزن های این برچسب تقریبا بدون درد هستند.
یافتن نشــانگر زیستی با استفاده از برچسب های سوزنی، به آزمایش خون 
شباهت دارد اما به جای استفاده از محلول برای یافتن و تعیین کمیت نشانگر 
زیستی در خون، سوزن ها مستقیما آن را از مایعی که سلول های ما را در پوست 
احاطه کرده است، می گیرند که »مایع میان بافتی پوست«)ISF( نامیده می شود. 
پس از گرفتن نشانگرهای زیستی، وجود و کمیت آنها با استفاده از فلورسنس 

شناسایی می شود.

با پایان کار شــاتل فضایی ناسا، مفهوم هواپیمای فضایی با قابلیت استفاده ی 
مجدد به نوعی فراموش شده است. آیا هواپیماهای فضایی دوباره رونق می گیرند؟

رؤیای پرواز فضایی وقتی آغاز شــد که اولین هواگرد در سال ۱۹۰۳ در کیتی 
هاک کارولینای شمالی به پرواز درآمد و پس از گذشت ۷۰ سال به چیزی مانند 
هواپیماهای امروزی رسیدیم. اما با وجود برنامه ها، نمونه ها و پروازهای اولیه ی بسیار 
از آن زمان، فقط دو هواپیمای فضایی تاکنون به بهره برداری رسیده اند: شاتل فضایی  
و بوئینگ ۳۷B-X. از این دو، تنها بوئینگ کوچک بدون سرنشین همچنان در حال 
فعالیت است. رؤیای هواپیمای فضایی همچنان زنده است؛ حتی اگر جاه طلبی در 
مورد نقش واقعی آن  کمرنگ شده باشد. به گزارش بی بی سی، ظاهرا در سپتامبر 
۲۰۲۰، چین هواپیمای فضایی بوئینگ مانند دارای قابلیت استفاده مجدد را پرتاب 
کرد و ممکن است تا هفت پروژه ی هواپیمای فضایی بدون خدمه و با خدمه در 
 Space( دســت توسعه داشته باشد. آزمایشگاه خودگردان پروازگر اسپیس رایدر
Rider( آژانس فضایی اروپا نیز منتظر است که در سال ۲۰۲۳ به فضا پرتاب شود 

و مینی هواپیمای فضایی هند اواخر این دهه به بهره برداری خواهد رسید.
اما هنوز برای فرســتادن فضانوردان به فضا به راکت ا متکی هستیم و آن ها را 
در کپسول های معلق به وسیله ی  چتر نجات به زمین برمی گردانیم؛ بنابراین، چرا 
هواپیمای فضایی )به  جز شاتل فضایی بازنشسته ناسا( هنوز به پرواز درنیامده است؟

یک پاســخ به ســؤال فوق را می توان در محل آزمایش ها ری اکشــن انجینز 
)Reaction Engines( در ۲۹۰۰ کیلومتری کیتی هاک در دامنه ی کوه های راکی 
در کلرادو پیدا کرد. امکانات موجود در فرودگاه فرانت رینج کلرادو )فرودگاه هوا و 
فضای کلرادو( برای آزمایش  فناوری که موتور راکت جدید انقلابی ری اکشن انجینز 
به آن وابسته است، تنظیم شد. این آزمایش  ها از حمایت دارپا )آژانس پروژه های 
پژوهشی پیشرفته ی دفاعی آمریکا( برخوردار بود. ری اکشن انجینز شرکت هوافضای 

بریتانیایی اســت که توسط مهندسانی به نام های آلن باند، ریچارد وارویل و جان 
اسکات در سال ۱۹۸۹ پس از لغو پروژه هواپیمای فضایی بریتانیایی هوتول تأسیس 
شد. هدف این شرکت ایجاد جانشین هوتول و موتور آن بود. هواپیمای فضایی جدید 

اسکای لون نام دارد و طی یک مرحله در مدار قرار می گیرد.
SABRE، موتور موشــک هیدروژنی است که می تواند هواپیمای فضایی مانند 
اسکای لون را با استفاده از اکسیژن اتمسفر زمین از سرعت صفر به سرعت  مافوق 
صوت برساند و سپس هنگام حرکت با سرعت کافی، وسیله ی نقلیه را در فضا با 
استفاده از ذخیره ی اکسیژن درونی مانند یک راکت معمولی وارد مدار کند. آن ها 
امروزه با نام های بزرگ صنعت از جمله بوئینگ، بریتیش ایروسپیس و رولز-رویس 

و نیز آژانس های فضایی بریتانیا و اروپا پشتیبانی می شوند.
آن سوی حصار امنیتی، از موتور اصلاح شده ی یک هواپیمای جنگنده دوران 
جنگ سرد برای بازسازی جریان هوای بسیار گرم حاصل از سرعت  مافوق صوت 
اســتفاده می شود. هوای بسیار گرم از دستگاه سبک و حلقه مانند تشکیل شده از 
هزاران لوله ی دارای دیواره ی نازک که حاوی ســردکننده اســت، عبور می کند. 
هدف از این پیش خنک کننده، حذف سریع گرما است. انتظار می رود استفاده از 
این سیستم در موتور SABRE از ذوب شدن اجزای داخلی در دمای بالا ممانعت و 

عملکرد کارآمد موتور را تضمین کند.
در اوایل سال ۲۰۱۹، این پیش خنک کننده در دمای ۴۲۰ درجه سانتی گراد 
در شــرایطی کار کرد که سرعت پرواز ۳/۳ ماخ )بیش از سه برابر سرعت صوت( 
را شبیه ســازی می کرد. اما مهندسان می خواستند به عدد جادویی ۵ ماخ برسند 
که بیش از ۶۲۰۰ کیلومتر بر ساعت است. این سرعت بیش از دو برابر سریع تر از 
سرعت پیمایش کنکورد  و بیش از ۵۰ درصد سریع تر از اس آر-۷۱ بلک برد یعنی 

سریع ترین هواپیمای مجهز به موتور جت در جهان است.

آیا هواپیمای فضایی چند بار مصرف دوباره رونق می گیرد؟

پهپادهایی که همانند زنبور پرواز کرده و فرود می آیند

دانشمندان »دانشگاه فناوری دلفت« هلند و »دانشگاه علوم کاربردی وستفالن« 
آلمان روشی را ایجاد کرده اند که توسط آن هواپیماهای بدون سرنشین/ پهپادها 
می توانند یاد بگیرند که چگونه همانند زنبور پرواز کنند و با اجسام برخورد نکنند 

یا از آنها دوری کنند و همانند آنها به آرامی فرود آیند. 
به نقل از اینوویشن اوریجینز، حشرات هنگام پرواز و فرود از تکنیکی به نام »شار 
نوری« استفاده می کنند. آنها می توانند از طریق میدان دید خود سرعت حرکت اشیا 
را تعیین کنند. به عنوان مثال هنگام فرود آنها درک می کنند که با چه سرعتی 
در حال نزدیک شدن به یک برگ یا چمن هستند. آنها با کاهش به موقع سرعت 

خود می توانند یک فرود آرام انجام دهند.
پهپادها و ســایر ربات های پرنده برای پرواز به حسگرها و پردازنده هایی که بر 
روی آنها تعبیه می شود، نیاز دارند. بدیهی است که اگر این پهپادها به سیستم های 
ناوبری بیشتری مجهز باشند، پرواز بهتری خواهند داشت. اما نکته ای که از سوی 
دیگر با آن مواجه خواهند شد نیز این خواهد بود که سنگین تر و بزرگ تر خواهند 
شــد. به همین دلیل دانشمندان این مطالعه شروع به بررسی این موضوع کردند 
که چگونه حشرات بدن خود را در  هنگام عبور از پیچ و خم  و فرود آمدن روی 

گل ها، برگ ها و شاخه ها کنترل می کنند.
»گویدو دی کرون«)Guido de Croon( اســتاد میکروخودروهای هوایی الهام 
گرفته از فرایند زیستی و نویسنده ارشد مقاله گفت: ما کار خود را با بررسی روش 
شار نوری و استراتژی های ساده و زیبایی که حشرات پرنده استفاده می کنند آغاز  
کردیم اما در ادامه دریافتیم که این کار دشوارتر از تصور ما است. به عنوان مثال در 
یک زمان ربات های پرنده ما فرود نمی آیند اما همچنان در آسمان در حال حرکتند 
و به عبارت دیگر تنها بالا و پایین می روند. دو مشکل اساسی در اینجا وجود دارد و 
آن این است که شار نوری فقط اطلاعات ترکیبی در مورد فاصله و سرعت را فراهم 

می کند و به طور جداگانه نمی توان از آن اطلاعاتی در مورد مسافت یا سرعت به 
دست آورد. به عنوان مثال اگر دو پهپاد در شرف فرود آمدن باشند و یکی از آنها 
دو برابر سریع تر از دیگری  در حال پرواز باشد و بیشتر نیز ارتفاع گرفته باشد هر 
دو شــار نوری یکسانی را درک می کنند. با این حال آنها باید به واگرایی در حال 
تغییر شار نوری پاسخ دهند. اگر یک پهپاد هنگام فرود پاسخ های خود را متناسب 
با ارتفاع خود تنظیم نکند، هرگز روی زمین فرود نخواهد آمد بلکه تنها در آسمان 

تنها نوسان خواهد کرد.
محققان می گویند، شار نوری در جهت پرواز پهپاد یا ربات بسیار ناچیز است 
و این امر تشخیص موانع را بسیار دشوار می کند. شار نوری الگوی حرکت آشکار 
اشیاء، سطوح و لبه ها در یک صحنه بصری است که ناشی از حرکت نسبی بین 
یک ناظر و یک صحنه است. شار نوری را همچنین می توان به عنوان توزیع سرعت 

آشکار حرکت در الگوی روشنایی در یک تصویر نیز معرفی کرد.
 )AI(برای حل این مشکل، ایده آموزش ربات هایی که مجهز به هوش مصنوعی
برای تخمین مســافت هستند، به ذهن محققان رسید. دانشمند اخیراً نظریه ای 
در این باره مطرح کرده بودند. به گفته دی کرون، ربات های پرنده باید بتوانند با 
نوسان فعال، مسافت را تعیین کنند. با انجام این کار، ربات ها یاد می گیرند که به 
عنوان مثال چمن هنگام فرود از فاصله های مختلف چگونه به نظر می رسد یا هنگام 
پرواز از میان جنگل درک می کنند تنه های درختان چقدر با یکدیگر فاصله دارند.

»کریســتوف دی واگتر«)Christophe De Wagter( یکی از محققان این مقاله 
در انتها گفت: این امر منجر به فرود بسیار سریع تر و نرم تر از قبل پهپادها می شود 
چرا که پهپادها اکنون می توانند موانع موجود در مسیر پرواز خود را به طور دقیق 
شناسایی کرده و به راحتی از کنار آنها رد شوند و با آنها برخورد نکنند.این تحقیق 

همچنین بینش جدیدی در مورد هوش حشرات ارائه داد.


